
گزارش»تدبیرتازه«  از نشست غیرعلنی مجلس و موضع گیری ها برجامی

 اختیار تام

3

چالش های صنعت ریلی در عصر انقلاب صنعتی چهارم
10

چالش کمبود سوخت در جهان
9

۸۰ درصد کشور خشک و نیمه خشک است

میزان فرسایش خاک در ایران؛
 ۷ برابر حد مجاز

4

»تدبیر تازه« از چشم انداز آینده سبز و بدون کربن گزارش می دهد

»تدبیرتازه« بررسی می کند

آرامکو به دنبال توسعه پروژه گازی 
100 میلیارد دلاری

9

» تدبیر تازه« گزارش می دهد

یک بام و دو هوای بسته ده گانه حمایت از بورس
10

در گفت و گو با »تدبیر تازه« مطرح شد؛

رئیس موسسه اندیشه و تدبیر انقلاب اسلامی در گفت و گو با » تدبیر تازه« تشریح  کرد

عوامل بازدارنده تعادل در اقتصاد ایران

برزوحقشناس

بازارها
 در پسابرجام

12

سرمقاله

رضامرادی

خوش بینی
 توام با احتیاط

2

یادداشت

مهرادعباد

قلدری دولتی ها برای 
بخش خصوصی

3

یادداشت

2

نسخه PDF هفته نامه تدبیر تازه در سایت تدبیرتازه نیوز قابل مشاهده است.

آخریناخبارایرانوجهانرادرپایگاهتحلیلی-خبریتدبیرتازهنیوزبخوانید

سال هشتم  شماره 276 12 صفحه  قیمت: 7000 تومان
چهارشنبه 2 شهریورماه 1401   26محرم  24اگوست 2022

هفته نامه سراسری اقتصادی - اجتماعی

www.tadbiretazenews.ir



چهارشنبه2 شهریورماه 1401، سال هشتم،  شماره 276
w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

2
سیاست

پاسخوزیرکشوردربارهلغوکنسرتها:
گاهیهمکارانماناچاربهدخالت

هستند

صدا و ســیما: احمد وحیدی وزیر کشور به مناسبت هفته 
دولت طی سخنانی اظهار داشت: دولت سیزدهم با شعار 
دولت مردمی و ایران قوی کار خود را شــروع کرد؛ دولت 
در شرایطی کار خود را شــروع کرد که بسیاری ناامیدی 
را گســترش داده بودند و همه امور کشــور را در گروی 
خارجی ها و برخی توافقات خارجی می دانســتند و روحیه 
یأس بر کارگزاران حاکم شــده بود و تلاش می شــد که 
این روحیه بر مردم هم حاکم شود. وزیر کشور به اقدامات 
دولت در تسهیلات سفر اربعین اشاره کرد و گفت: دولت 
در زمینه لغــو روادید، هزینه بیمه، هزینــه پارکینگ ها، 
بلیط ها و غیره اقدامات مهمی انجام داده اســت که مردم 
عزیز ما به خوبی از آن اطلاع دارند و دولت می کوشد تا حد 
امکان این سفر را تسهیل کند. وزیر کشور گفت: با کمکی 
که دولت انجــام داد، هم اکنون حــدود ۵ میلیون کارت 
ملی افرادی که چندین سال در انتظار بودند تحویل شده 
اســت و تا دو ماه دیگر نیز الباقی کارت ها تحویل خواهد 
شــد. احمد وحیدی درباره لغو مجوز کنسرت ها در برخی 
استان ها گفت: موارد لغو بسیار ناچیز است، آن هم گاهی 
در شــرایط و مسائل امنیتی خاص در استان یا شهرستان 
پیش آمده است. وزیر کشور گفت: اساس بر این است که 
وقتی دستگاه های رسمی مجوزی را صادر کردند، رویداد 
به طور طبیعی برگزار شود و مشکلی هم وجود ندارد، اما 
اگر در حین برگزاری مشــکلی وجود داشته باشد که آثار 
دیگر اجتماعی یا آثار سوء به همراه داشته باشد، همکاران 

ما به ناچار دخالت می کنند. 

قالیباف:اصلاحقانونانتخاباتتا
مهرماهبهمجلسمیآید

مهر: رئیس فراکســیون کارگــری مجلس گفت: رئیس 
مجلس اعلام کرد که اصلاح قانــون انتخابات نهایتاً تا 
مهر ماه در دستورکار مجلس قرار می گیرد؛ اگر این اتفاق 
بیفتد انتخابات ۱۴۰۲ با قانون اصلاح شده برگزار می شود. 
علی بابایی کارنامی در رابطه با اصلاح سیاست های کلی 
انتخابات، گفت: اصــلاح قانون انتخابات از ضرورت های 
این روزها اســت. مقام معظم رهبری نیــز در این باره از 
مجلس و دولت گلایه کرده اند چراکه چند ســال از ابلاغ 
اصلاح سیاســت های کلی انتخابات به مجمع تشخیص 
نظــام و ارکان نظارتی و قانونگــذاری از جمله مجلس 
گذشته است اما متأســفانه هیچیک از این دستگاه ها به 
فکر اعمال این اصلاحات نبوده انــد. وی افزود: مجلس 
یازدهم مصمم است این کار بر زمین مانده را دنبال کند. 
آقای قالیباف نیز تاکید کرده بود که بر اصلاح این قانون 
اصرار دارد، البته با در نظر گرفتن این رویکرد که انتخابات 
مجلس را برای دستیابی به پارلمان ملی_محلی اصلاح 
کند و دوباره موضوع تناسبات استانی را مد نظر قرار دهد. 
نماینده ساری متذکر شد: مجلس یازدهم درباره رسیدگی 

به این قانون تعللی نداشته است.

واکنشمشاورتیممذاکرهایرانبه
کشتهشدندخترنظریهپردازپوتین

ایسنا: محمد مرندی، مشــاور تیم مذاکره کننده ایران در 
مذاکــرات وین در واکنش به ترور چهره نزدیک به متحد 
ولادیمیر پوتین، در توئیتی نوشت: »یک زن جوان کشته 
شده است، اما رسانه های غربی آن را تروریسم نمی خوانند. 
از این گذشته، من چندین بار به روسیه سفر کرده ام، اما به 
خاطر ندارم که در هیچ بحث به الکساندر دوگین اشاره ای 
شود. یاد گرفته ام به روایت های غربی درباره هیچ یک از 
مخالفان شان اعتماد نکنم.« این اظهارات مرندی در پی 
این مطرح می شود که داریا دوگینا دختر الکساندر دوگین، 

کهنه سرباز و مفسر سیاسی روسی، کشته شد.

عارف:امنیتجامعهباامنیتیسازیو
نگاههایامنیتیحاصلنمیشود

ایسنا: محمدرضــا عارف در یادداشتی نوشت: فاجعه سوء 
قصد به دکتر علی محفوظی به دنبال دیگر جرائم مشهود، 
مانند زورگیری از شــهروندان در خیابان های پایتخت و 
دیگر شــهرهای کشــور که با رعب و وحشت هموطنان 
عزیزم همراه بوده اســت، جــدای از برخی دلایل جامعه 
شــناختی همچون مشکلات معیشتی و اقتصادی، نشان 
از این دارد که متولیان نظم و امنیت کشور به جای تقلیلِ 
برخی وظایف محوله به موضوعاتی همچون گشت ارشاد 
و برخــورد با فعالان مدنی باید در حفــظ و ارتقاء امنیت 
جامعه و شهروندان بیش از گذشــته هوشیار باشند.البته 
معنای هوشــیار بودن امنیتی کردنِ فضای کشور نیست. 
بلکه همه نهادهای مســئول با کمــک   همراهی مردم، 
اقدامات پیشــگیرانه را مورد توجه قــرار دهند.حفاظت از 
امنیت جامعه، نتیجه شناخت همه جانبه مؤلفه های بحران 
ساز و اقدامات اساسی است. امنیت جامعه با امنیتی سازی 

و نگاه های امنیتی حاصل نمی شود.

رویداد
هشدار و چراغ سبز برجامی قالیباف به »طرف غربی«

محمدباقر قالیباف رییس مجلس شورای اسلامی در توئیتی نوشت: اگر طرف غربی بخواهد با قلدری به 
برجــام عمــل نکند، اجازه زیاده خواهی به آنها نمی دهیم. ما نشــان داده ایم اگر آنها چارچوب ها را رعایت 
کننــد، مــا هم رعایت می کنیم؛ امیدواریم طرف غربی در مذاکرات به خواســته های بحق ملت ایران تن 
دهد.«قالیباف همچنین در دومین یادواره شهدای عملیات رمضان در حضور جمعی از مقامات استان در 
حســینه امام خمینی )ره( همدان، با بیان اینکه آمریکا قلدری می کند، اضافه کرد: اگر در برابر این کشــور 
ایستادگی نکنیم آنها نیز کوتاه نمی آیند بنابراین در این راستا باید تولید قدرت کرد.رییس مجلس شورای 
اســلامی ادامه داد: امروز در جنگ اقتصادی، اولین و مهمترین قانون مصوب مجلس شــورای اســلامی، 
قانون رفع تحریم بود چرا که معتقد به پایان دادن به این جنگ ظالمانه هستیم.قالیباف تاکید کرد: چنانچه 
آنها به تعهدات خود عمل نکنند دلیلی ندارد ما نیز به تعهدات خود در حوزه هسته ای عمل کنیم، بنابراین 
به موضوع هســته ای تنها در چارچوب پادمان عمل می کنیم، مگر اینکه آنها به تعهدات خود جامه عمل 
بپوشــانند.وی گفت: وقتی آنها دنبال ادامه تحریم ظالمانه هســتند چرا ما ما نباید به حق قانونی خود در 
چارچــوب آژانــس عمــل کنیم؟ برخی عنوان می کردند با اجــرای این قانون اتفاقاتی می افتد اما وقتی با 
قدرت ایستادیم با قطع دوربین هم اتفاقی نیافتاد و در نتیجه آمریکا دوباره به میز مذاکرات بازگشته است، 
امروز هم در حال ادامه مذاکرات تا تن دادن آنها به اشــکالاتی که در گذشــته بود، هســتیم.رییس مجلس 

اضافه کرد: چنانچه تن به رفع اشکالات گذشته بدهند همه چیز درست می شود.

رئیسی: از عدالت تخطی نشود

سید ابراهیم رئیسی در تجدید بیعت با آرمان های امام راحل در حرم مطهر بنیانگذار جمهوری اسلامی، 
گفــت: آمــدن اعضــای دولت در روز اول هفتــه دولت به مرقد نورانی امام راحل این پیام را دارد که دولت 
میثاق با امام را میثاق با همه خوبی ها و با همه ارزش ها می داند، چون امام راحل عبد صالح خدا بود و دل 
در گروه خداوند داشت و تمام وجود او خدمت به مردم بود. عهد و پیمان با امام )ره(، میثاق با همه خوبی ها 
و ارزش هاســت. چون امام )ره( دل در گرو خدا داشــت و با تمام وجود در خدمت مردم بود.رئیســی گفت: 
نگاه امام به مردم نگاه تشــریفاتی نبود و دولت معتقد اســت که هر جا به مردم و جوانان اعتماد کند آنجا 
میدان موفقیت است، این نگاه سیره امام خمینی است. اعتماد بنیانگذار جمهوری انقلاب اسلامی موجب 
پیروزی انقلاب و تثبیت آن شد.رئیسی اجرای عدالت را یکی دیگر از اصول امام خمینی )ره( عنوان کرد 
و گفت: نکته دیگری که در ســیره و آموخته های امام )ره( وجود داشــت، اجرای عدالت بود. امام وقتی از 
دین تعریف داشــتند، عمیقأ اعتقاد داشــتند دین برای این اســت که به آن عمل شــود. تفاوت امام )ره( با 
دیگران این بود که اعتقاد داشــتند که دین را باید در متن جامعه جاری کرد و انســان معاصر باید به آن 
عمل کند و دولتمردان باید آن را محقق کنند.رییس جمهور خاطرنشان کرد: انسان های عادل می توانند 
عدالت را اجرا کنند. این بسیار اهمیت دارد که عدالت در جامعه اجرایی شود و از محورهای مهمی است 
که همه دولتمردان باید به تاسی از امام )ره( و رهبر فرزانه که مفسر خط امام هستند، به این مشی توجه 

کنند و به خودمان اجازه ندهیم از عدالت تخطی شود. خوش بینی توام با احتیاط

خبرهــا و تحلیل هــای رســانه ای در کنــار پیام هــای 
دیپلمات هــای ایرانی و غربی از نزدیک شــدن مواضع 
ایران و آمریکا و در نتیجه نوعی خوشبینی توام با احتیاط 
نســبت به اعلام پایان موفقیت آمیــز مذاکرات و احیای 
توافق هســته ای حکایت دارد. دو طرف با درک اهمیت 
گفت و گوها و بدون جایگزین بودن برجام می کوشــند 
با ابزار دیپلماســی به عنوان مسیری با کمترین هزینه و 
بیشــترین منفعت امتیازات مورد نظر خود را بدست آورند 
تا با تکیه بر نوع قرائت خود از مذاکرات در مســیر اقناع 
مخالفان داخلی و حفظ پایگاه حامیان خود ندای کامیابی 
ســر دهند. اگرچه به دلیل تجربه پیشــین به بن بست 
رســیدن مذاکرات در اوج خوشبینی ها نسبت به حصول 
توافق نمی توان با قاطعیت از امضای توافق در شــرایط 
کنونی ســخن گفت اما به نظر می رسد ابتکار اروپایی ها 
بــرای نزدیک کردن مواضع دو طــرف در زمینه غلبه بر 
چالش ها، ترمیم اختلاف نظرهــا برای اتخاذ تصمیمات 
مهم و چشم پوشی از برخی خواسته هایی که پیشتر شرط 
لازم دو کشور برای انعقاد هرگونه توافقی محسوب می شد 
موفقیت هایی به همراه داشــته است. امری که می تواند 
یکی از طولانی ترین مذاکرات تنش زدایی و منع اشــاعه 
هسته ای با سابقه دو دهه مذاکرات بی وقفه را بدون وارد 
شدن طرف ها به مسیر برخورد نظامی با پیامدهایی فاجعه 
بار برای منطقه و جهان به سرمنزل مقصود برساند.مسئله 
حائز اهمیت برای ایران در شــرایط کنونی این است که 
دولت آمریکا و اتحادیه اروپــا تا چه میزان به وعده های 
خود مبنی بر انتفاع ایران از مزایای برجام، برداشته شدن 
محدودیت ها بر تجارت خارجی و پایبندی به اصول یک 
توافق پایدار در قالب برداشــتن گام های عملی برای لغو 
تحریم ها به خصوص در حوزه های بانکی و نفتی به عنوان 
ضمانت توافق جامه عمل خواهند پوشاند.برخلاف تبلیغات 
مخالفان با توجه به اهمیت توافق برجام به عنوان نقطه ای 
کانونی در حوزه روابط خارجی ایران، اساساً مناسبات میان 
ایران و غرب در کنشــگری پیرامون حل معادله اتمی را 
باید در دوری و نزدیکی نســبت به برجام مورد سنجش 
قرار داد. چنانکه به نظر می رســد دولت ســیزدهم نیز در 
حال احیای همان توافق سال ۲۰۱۵ میلادی است.احیای 
برجام در وضعیت آشوبناک کنونی حوزه روابط بین الملل 
و نظم نوین جهانی برای ایران، آمریکا، اروپا، خاورمیانه و 
رژیم منع اشاعه هسته بازی برد – برد محسوب می شود. 
برد برای آمریکا، زیرا بایدن توافق هســته ای با ایران را 
دستاوردی دیپلماتیک در سبد خالی دستاوردهای سیاست 
خارجی خود می داند که در آستانه انتخابات میان دوره ای 
کنگره می تواند آن را به قیمت گزافی به مردم خســته از 
جنگ های بی پایان ایالات متحده در خاورمیانه بفروشد به 
خصوص که به نظر می رســد ایران از خواسته خود مبنی 
بر خروج سپاه پاسداران از لیست سازمان های تروریستی 
خارجی آمریکا چشــم پوشی کرده اســت مسئله ای که 
می تواند میدان مانوری برای بایدن در برابر مخالفان خود 
باشد.در کنار آن با بازگشت نظارت های آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، ایران پیشــبرد برنامه هسته خود را متوقف 
خواهد کرد و به نظارت های گســترده آژانس تن خواهد 
داد، در کنــار آن ورود نفت ایران به بازار انرژی جهانی در 
ایجاد تعادل بازار و کاهش قیمت ها نقش ایفا خواهد کرد 
مسئله ای که به ضرر متحد ایران یعنی روسیه خواهد بود 
کشوری که به دلیل تحریم های گسترده سعی دارد با ارائه 
تخفیف های حداکثری سهم ایران در بازارهای نفتی آسیا 
را تصاحــب کند.برجام برای ایــران اما با بیم و امیدهای 
زیادی همراه اســت. امید برای بهبود وضعیت آشــفته 
اقتصادی و مهار تورم افسارگســیخته ای که قدرت خرید 
طبقات متوسط را تضعیف و سفره طبقات پایین را خالی تر 
از همیشه کرده است. امید برای عادی شدن چرخه نقل و 
انتقال پول، تکنولوژی و ورود سرمایه خارجی به کشور در 
شرایطی که فشار تحریم ها و سوء مدیریت داخلی دهه نود 
را به دهه ای از دست رفته برای اقتصاد ایران تبدیل کرده 
اســت. امید به خارج شدن کامل از وضعیت استثنایی در 
صحنه بین المللی که می تواند در نبرد روایت ها از ایران به 
عنوان کشوری مخل نظم و امنیت جهانی و در ذیل فصل 

هفتم منشور ملل متحد برچسب زدایی کند.

رضامرادی
روزنامه نگار

 یادداشت

محیاساداتبهرهدار
روزنامه نگار

 امــروز باید جلــوی تکرار ایــن موضوع را 
بگیریم. لذا تا زمانــی که یقین نکنیم منافع 
ملت ایران تأمین می شــود مجلس پافشاری 

لازم را خواهد داشت.«
ابوالفضل عمویی سخنگوی کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجــی مجلس هم گفت: 
»در مسیر توافق هســتیم اما هنوز به توافق 
نرسیدیم هر چند فاصله چندانی نداریم، ولی 
اگر اراده جدی وجود داشته باشد خیلی سریع 

این اتفاق را شاهدیم.«
محمدتقی نقدعلــی یکی دیگر از نمایندگان 
حاضر در نشست غیرعلنی مجلس هم اظهار 
داشــت: »در این جلســه به صورت اجمالی 
برخــی از مطالبی موجود در پاســخ ایران به 
پیشــنهاد اتحادیه اروپا که در قالب تقاضای 
اصلاح مکاتبه شــده بود، بیان شد که عمدتاً 
حول محور بحث رفع تحریم ها، تضمین ها و 

تعاملات و مبادلات بانکی بود.«
دیروز البته در ابتدای نشســت علنی مجلس 
قالیباف هم در آســتانه احیــای برجام خط و 
نشــانی برای آمریکا کشید و گفت: کودتای 
۲۸ مرداد از مصادیق غیرقابل انکاری اســت 
که یادآوری می کند هنگامی که نظام سلطه 
منافع خود را در خطر می بیند، بی ارزش بودن 
دموکراسی و آزادی، آشکار می شود. آمریکای 
امروز همان آمریکای ۲۸ مرداد است و نگاه 
مســتکبرانه آنها به مردم دیگر کشــورها از 
جمله ایران هیچ تغییری نکرده اســت. آن ها 
با زیر پا گذاشــتن تمامــی قواعد حقوقی و 
انسانی، خون پاک فرزندان برومند ملت ایران 
همچون شهید سلیمانی را بر زمین ریختند. 
تاریخ جنایت های آمریکا، به ملت ایران این 
درس را آموخته اســت که مستکبرین هرگز 
اصلاح شدنی نیستند و آنچه تضمین استقلال 
و آزادی مردم ایران است، تنها تبدیل شدن به 

ایران قوی است.
zz  ند پرایس: بیشتر موانع بزرگ بر سر راه

احیای برجام رفع شده اند
اما ند پرایس، سخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
هم پس از اطــلاع از متن پاســخ ایران به 
پیشــنهاد اروپا، گفت که »ما پاسخ ایران در 
رابطه با متن نهایی پیشنهادی اتحادیه اروپا 
)در رابطه با احیای برجام( را دریافت کرده ایم 
و درحال بررسی آن هستیم. ما در عین حال 
بــه رایزنی با اتحادیه اروپا و متحدان اروپایی 

در مسیر پیش رو ادامه خواهیم داد.
مــا از مســائل بزرگ بر ســر ازســرگیری 
پایبندی هــا به برجام توســط ایــران و رفع 
تحریم ها توسط آمریکا عبور کرده ایم. ما باور 
داریم که مشکلات بزرگ عمدتاً حل وفصل 

شده اند.
 ما نظرات خــود )در رابطه با اظهارات ایران 
اروپا(  اتحادیه  درخصصوص متن پیشنهادی 
را به طــور خصوصی به اتحادیــه اروپا ابراز 
کرده ایم و به ایــن کار ادامه خواهیم داد. ما 
جزئیات بازخوردهای مــان را بازگو نخواهیم 
کرد. مهم برای ما و دیگران از جمله اتحادیه 
اروپا و اســرائیل این است که ایران به سلاح 
هسته ای دســت نیابد. اگر ایران دارای یک 
ســلاح هسته ای باشــد این یک خطر برای 
مــا و تمام جامعــه جهانی خواهــد بود. ما 
مواضع مان را به اطلاع شــرکایمان از جمله 
اسرائیل رسانده ایم و همانطور که گفتم آنچه 
که برای ما مهم اســت این اســت که ایران 
به سلاح هسته ای دســت نیابد.«او در عین 
حال تاکید کرد: »موضع ما در قبال مذاکرات 
کاملًا مشخص اســت و آن اینکه مذاکرات 
کنونی تنها مربوط به برنامه هســته ای ایران 
است و چیز بیشتری را شامل نمی شود. بحث 
گنجاندن نام ســپاه پاســداران در فهرست 
تروریستی آمریکا بخشــی از مذاکرات وین 

نیست.«
zz   اتحادیه اروپا: پاسخ ایران به پیشنهادهای

برجامی سازنده است
براساس این گزارش خبرگزاری بلومبرگ هم 
در خبری به نقل یک مقام مطلع از مذاکرات 
وین نوشــت که اتحادیه اروپا معتقد اســت 
موضع ایران در رابطه با احیای توافق نیاز به 

مطالعه بیشتر دارد.
این مقام همچنین بیان کرد که پاســخ ایران 
به پیش نویس نهایی توافق سازنده بوده و تنها 
»راه پیش رو« رایزنی با ایالات متحده است.

یک سخنگوی اتحادیه اروپا نیز ساعاتی پیش 
اعلام کرد که این اتحادیه درحال بررســی 
پاســخ ایران به متن نهایی پیشنهادی برای 
احیای برجام بــوده و در این رابطه با ایالات 

متحده به رایزنی می پردازد.
وی در ادامــه از ارائه چارچــوب زمانی برای 
اطــلاع یافتــن از واکنش اتحادیــه اروپا به 

پاسخ های ایران خودداری کرد.

آمریکا خواستار آزادی زندانیان دوتابیعتی شد
این در حالی اســت که وزیــر خارجه آمریکا 
و نماینــده ویــژه آمریکا در امــور ایران در 
توییت هایی خواستار آزادی زندانیان دوتابیعتی 

در ایران شدند.
آنتونی بلینکن در توییتی نوشــت: »سیامک 
نمــازی تاکنــون ۲۵۰۰ روز را به طور ناحق 
در ایران زندانی بوده است. ما مصمم هستیم 
که بــرای آزادی وی تلاش کنیم و اطمینان 
حاصل کنیم که دیگر آمریکایی ها که به طور 
ناحق توســط ایران زندانی شده اند - ازجمله 
باقــر نمازی، پــدر وی - بتواننــد به وطن 

بازگردند.«
همچنین رابرت مالــی، نماینده ویژه آمریکا 
در امور ایران نیز در صفحه شخصی خود در 
توییتر نوشت: »امروز دو هزار و پانصدمین روز 
بازداشــت ناحق سیامک نمازی است. حبس 
ناعادلانه شــهروندان آمریکایی توسط ایران 
برای اســتفاده به عنوان اهرم سیاسی است. 
ایران باید به سیامک و همچنین باقر نمازی، 
عماد شــرقی و مراد طاهباز اجازه دهد تا به 
کشور خود و پیش عزیزان شان بازگردند. افراد 
نام برده به دلایل امنیتی و با حکم دادگاه در 
حال سپری کردن دوران محکومیت خود در 

ایران هستند.«
zz  فوری اجرای  برای  ایران  آمادگی  اعلام 

توافق با آمریکا درباره زندانیان
اما در پاســخ به این اظهارات، ناصر کنعانی 
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان هم 
اظهار داشــت: »جمهوری اسلامی ایران به 
صورت مســتقل از برجام، بارها از کانال های 
مختلــف آمادگی خود را بــرای پرداختن به 
مســأله زندانیان، به طــرف آمریکایی اعلام 
دیپلماسی  است.«سخنگوی دســتگاه  کرده 
ضمن اعلام آمادگی کشــورمان برای اجرای 
فوری توافق موجود، اعلام کرد: »آماده ایم با 
اجرای این توافق ایرانیان بیگناه زندانی شده 
در آمریکا که به اتهام واهی نقض تحریم های 
ظالمانه و غیرقانونی آمریکا، قربانی بی عدالتی 
نظام قضایی آن کشور شده اند، امکان رهایی 
و بازگشت سریع بهِ آغوش خانواده های خود 
را داشــته باشند. جای تعجب است که طرف 
آمریکائی بــه جای عمل و رفع موانع در این 
به اجرای نمایش های تبلیغاتی  زمینه، صرفاً 

علیه جمهوری اسلامی ایران می پردازد.«

گروه سیاسی: در حالی که گفته می شود 
ایران در متن پیشنهادی اروپا اصلاحاتی 
انجام داده و تا روز جمعه منتظر پاســخ 
طرف مقابل اســت مجلســی ها نیز در 
نشستی غیر علنی »مذاکرات هسته ای« 
را مــورد بحث و بررســی قــرار دادند. 
نشســتی که با حضور علی شــمخانی 
دبیر شــورای عالی امنیت ملی، حسین 
امیرعبداللهیان وزیر خارجه، علی باقری 
رئیس تیــم مذاکره کننده هســته ای، 
اســلامی و بهروز کمالونــدی رئیس و 
سخنگوی ســازمان انرژی اتمی برگزار 
شــد. این در حالی است که از مجلس 
صداهای متناقضی به گوش می رســد؛ 
به طوری که یک عضو هیات رئیســه 
مجلس از لزوم تصویــب توافق احیای 
برجام در مجلس سخن گفته و از طرفی 
نائب رئیس کمیســیون اجتماعی بیان 
داشته که »به تیم مذاکره کننده اختیار 
تام داده شــده و نیازی نیست که توافق 
آنها بــا طرف مقابل به تصویب مجلس 

برسد.«
zz با توافق فاصله چندانی نداریم

در همیــن حال عبــاس مقتدایی نایب 
رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس نیز با تاکید براین مطلب 
که مذاکرات تمام شــده، روند توافق در 
حال انجام است، گفت: »ایران تصمیم 
سیاسی خود را گرفته است و این آمریکا 
اســت که باید تصمیم سیاســی خود را 
بگیرد که آیا بنا دارد منافع ملت ایران را 
به طور کامل بپذیرند یا اینکه مانند قبل 
می خواهند پیمان شــکنی کنند. اکنون 
پیام هایی که بین مــا و آمریکایی ها به 
واســطه اروپایی ها رد و بدل شــده در 
همین فضا اســت اگر آنها این تصمیم 
سیاســی را بگیرند که منافع ملت ایران 
را در نظــر بگیرند توافق در دســترس 
اســت. واقعیت این است که مجلس در 
این حوزه ســختگیرانه عمل می کند تا 
یقین حاصل شــود که منافع ملت ایران 
در بالاترین ســطح تأمین می شود دلیل 
آن نیز این اســت که طــرف مقابل ما 
قبلًا همین روند را طی کرده و بدعهدی 

داشته است.

گزارش»تدبیرتازه«  از نشست غیرعلنی مجلس و موضع گیری ها برجامی

 اختیار تام



تجارت چمدانی را از دست دادیم

رییس اتاق مشترک ایران و آذربایجان اظهار داشت: متاسفانه در سومین سالی هستیم که 
از ابتدای کرونا مرزهای میان دو کشور بسته است. این موضوع سبب شده که طرفین از 
این نظر تحت فشــار باشند و در حقیقت ما تجارت چمدانی که پشت مرزهای دو کشور 
بود و در ســطوح بالا دنبال می شد را در این چند سال از دست دادیم.حسین پیرموذن در 
گفت وگو با ایلنا با اشــاره به وجود معضلات و چالش هایی در ارتباط با مبادلات تجاری 
میــان ایران و آذربایجان، گفت: همان طور کــه در مصاحبه های قبل گفتم، با توجه به 
مســئله کرونا و جنگ )آذربایجان و ارمنستان( متاســفانه رفت و آمد تجار دو طرف به 
مشکل خورد که با پیگیری های وزارت امور خارجه و سفیر ما در آذربایجان، خوشبختانه 
پرواز میان دو کشور راه اندازی شد اما تردد زمینی همچنان مسدود است. البته با توجه به 
مذاکراتی که سفیر انجام می دهد و جلسه ای که با سفیر آذربایجان در ایران داشتیم، وعده 
داده شد که این مشکل هرچه زودتر برطرف شود زیرا همان طور که می دانید هرچه تردد 

بین دو کشور بیشتر شود، زمینه های تجاری نیز گسترش پیدا می کند.

فقر عشایر مصرف نان را افزایش داد

مدیرکل امور عشایر جنوب کرمان از افزایش مصرف آرد در جامعه عشایری خبر داد و افزود: 
تورم موجود در کشــور توانایی خرید سایر اقلام خوراکی را از عشایر گرفت و نان قوت غالب 
ســفره عشایر شد؛ از آنجایی که عشــایر مانند جامعه روستایی دسترسی به نانوایی ها ندارد از 
این رو مصرف ماهیانه آرد آنها به بالای ۱۵ کیلو رســیده است.اسلام شاهرخی در گفت وگو با 
ایلنا، در پاســخ به این پرسش که آیا خبر قطع شدن سهمیه آرد عشایر جنوب کرمان را تأیید 
می کنید؟ گفت: گزارشی مبنی بر قطع شدن سهمیه آرد عشایر در هیچ یک از مناطق عشایری 
جنوب کرمان به دست ما نرسیده است اما آرد تخصیص داده شد به عشایر متناسب با جمعیت 
آنها نیســت.این مقام مسئول سهمیه آرد عشایر جنوب کرمان را حدود 9۰۰ تن عنوان کرد و 
افزود: عشایر جنوب کرمان حدود ۵۵۰ تن آرد دریافت می کنند و این کمبود باعث شده است 
نتوانیم نیاز واقعی عشایر در این زمینه را تأمین کنیم.وی با بیان اینکه سرانه مصرف آرد عشایر 
۱۲ کیلو در ماه است، تصریح کرد: ممکن است حمل آرد به عشایر با تأخیر صورت بگیرد و این 

تأخیر ۵ تا ۱۰ روزه است و امکان اینکه یک ماه آرد به یک منطقه عشایر نرسد وجود ندارد.
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هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

3
اقتصاد

رئیس موسسه اندیشه و تدبیر انقلاب اسلامی در گفت و گو با » تدبیر تازه« تشریح  کرد

وی ادامــه داد:  اما اینکه می گویم تفاوتی با 
۴3 ســال گذشــته نخواهد بود  به این دلیل  
است که در این مدت این فرصت را نداشتیم 
که از دامنه روابط پرسود و برد-برد بخصوص 
با نظام غربگرا بهره مند شــویم. در ۴3 سال 
گذشته در جایی که توانستیم از ظرفیت ملی 
خود استفاده کنیم، از حوزه فضایی تا موشکی، 
از حــوزه نانو تا هســته ای در آخرین جنس 
این مســائل در بحران کووید این کشــورها 
حاضر نمی شدند بر اســاس روندی که برای 
می کنند  تعریف  چندمی  کشــورهای جهان 
واکسن را در اختیار ما بگذارند و ما خود دنبال 
تولید واکسن رفتیم و وقتی واکسن به مرحله 
تولید رسید بازار جهانی شرایط خود را بر ما باز 
کردند. منطق اصل بازی تغییر نمی کند و اگر 
نرمشی را امروز تعریف می کنند بخاطر بحران 

اوکراین است.
شــاه ویســی تصریح کــرد: اروپایی ها فکر 
می کنند بخشی از نیاز خود را با تمام کنندگی 
ایران و برگشــت پذیری به شــرایط واردات 
انــرژی از ایران به قبل از دهه 9۰ و تاب اول 
تحریم های اوباما بود که بصورت پیش دستانه 
صــادرات خود را قطع کردیــم، فکر می کنم 
صرفاً امروز تاکتیک برای اســتفاده بهینه در 
شرایط است و اگر بتوانند نقشه های راهبردی 
که برای کاهش نیاز به مصرف انرژی تعریف 
می کنند بخصوص انرژی های هیدروکربنی و 
در عین حال بتوانند از سایر ظرفیت های تولید 
انرژی خود استفاده کنند چه بسا از این مسئله 
هم عبور می کنند و نهایتاً تعبیر آنها این است 
که یک تأمین کننده دســت و پا بسته ای را 
در اختیار داشته باشــند که هم اجازه ارتقای 
قابلیت هــای اقتصادی-صنعتی و علمی پیدا 
نکند و هم در عین حال به وظیفه یکصد ساله 
گذشــته خود عمل کند و نقش تأمین کننده 

صرف را داشته باشد.
وی در ادامه افزود: حتی اگر این کار را انجام 
دادیم و آنها را از بحران بزرگتریعنی رکودی 

که جهان غــرب امروز با آن مواجه اســت 
رهانیده شــود باز حاضر نیستند هزینه این را 
پرداخت کنند و می خواهنــد این را در قالب 
اینســتکس، کانال های مالی و... که در قالب 

برجام تعریف کردند ارائه کنند.
رئیس موسسه اندیشه و تدبیر انقلاب اسلامی 
گفت: به شکل عمومی فکر می کنم اگر برجام 
به نتیجه نرسد تأثیر خاصی ندارد و با ۴3 سال 
گذشــته تفاوتی نداریم. در عین حال آنجا که 
توانستیم دســت بالا قرار بگیریم و از کارت 
سایر بازیگران بزرگ در چالش هایی که امروز 
بین شــرق و غرب وجود دارد به عنوان یک 
نقطه حائل و به عنوان یک کشــور قدرتمند 
در یک منطقه بسیار تاثیرگذار از این ظرفیت 
استفاده کنیم، کردیم. کما اینکه در یک سال 
گذشته توانستیم از این ظرفیت استفاده کنیم 
حتی تا حدودی نیز توانستیم شرکای تجاری 
بهتری برای خود انتخاب کنیم. توانستیم و تا 
جایی که منطقی و مطلوب بود مطلوبیت های 
خــود را گزینش کنیم. از این جهت صرفنظر 
از اینکه ابتدا برای معامله ای که وارد مذاکره 
با طرف تجاری خود می شــوید همه نگاه به 
منفعت اســت.عضو هیات علمی دانشــگاه 
تهران خاطرنشان کرد: قطعاً نگاه ما به فضای 
پسابرجامی نگاه توام با منفعت است، نه صرفاً 
یک مذاکره بــرای مذاکره یا یک شــرایط 
تکنیکی را برای طــرف غربی فراهم کنیم. 
پس ما دنبال منفعت خود هستیم و این هدفی 
که منافع علمی را تأمین می کند. اگر اتفاقات 
امروز را همگی بر گردن برجام بگذاریم قبول 
نــدارم و فکر می کنم آن مقــدار که چالش 
مدیریتی داریم چالش برنامه ای و هماهنگی 
داریم، چالش ساختار که در سوداگی بازار تأثیر 
می گذارد خیلی بیشــتر است، از چالش ها در 
حوزه دیپلماســی اقتصادی و این جنس زیاد 

نداریم.
شاه ویســی اظهار کرد: در یک سال گذشته 
کسری بودجه مزمن ۴6 درصدی داشتیم، به 
استناد گزارش دو ماهه اول دیوان محاسبات 

ما در دو ماهه اول کسری بودجه و استقراض 
نداشــتیم و انضباط مالی را بــرای بانکها و 
انضباط مالی را برای ســاختار دولتی بوجود 
آوردیم که در کلان اقتصاد است. جریان تولید 
ملی نسبت به سال گذشته هم ۴ برابر است و 
این در بستر تولید ثروت اتفاق می افتد. مگر 
ممکن است این واقعیت را ببینیم و انکار کنیم 
و بگویم وضع اقتصاد ما بد اســت. وضع بد 

اقتصاد تنها تورم نیست.
این کارشناس افزود: تورم در جای خود یک 
تعریف دارد. مهم این اســت که علت زایش 
تورم چیســت؟ وقتی یک سیاســت جراحی 
بزرگ یا یک سیاســت انقباضــی را تعریف 
می کنیــد که به عنوان حــذف ارز ترجیحی 
اســت، آن هم نه نسبت به مردم بلکه نسبت 
به جریان رانتی، مســلم که در وضعیت بازار 
اثرگذار اســت.رئیس موسسه اندیشه و تدبیر 
انقلاب اســلامی در پایان خاطرنشان کرد: ۴ 
نقطه عدم تعادل در اقتصــاد را در یک دهه 
گذشته داشــتیم . اول عدم تولید ثروت بود. 
در یک سال گذشــته توفیق در تولید ثروت 
۴ برابر نرخ متوســط ۱6 سال اخیر بود. این 
یعنی اقدام رو به جلو! کســری بودجه مزمن 
از پایان دهه ۸۰ که حــدود 7-۵ درصد بود 
تا پایان دهه 9۰ که متوســط حدود 3۵ تا ۴۵ 
درصد بود به صفر نزدیک می شــود. آیا این 
پیشرفت نیست؟ بلکه تعادل دوم اقتصاد ایران 
است. عدم تعادل سوم اقتصاد ایران شرایطی 
را ایجاد کرد سفره معیشت ضریب جینی را به 
شــدت چالش برانگیز کرد و نرخ متوسط ۱6 
درصد فقر مطلق در پایان دهه ۸۰ به نسبت 
۴۲ درصد فقر مطلق در پایان دهه 9۰ رسید 
و فقر نســبی پایان دهه ۸۰ که حدوداً 36 تا 
37 درصد بود در پایان ســال ۱399 به حدود 
۸۰-79 درصد رسید و در ۱۴۰۰ مجبور شدید 
به 9 دهک جامعه یارانه بدهید. سیاست هایی 
که می خواهد این را مهار کند، بازسازی کند 
و نرخ ها را همسان کند و در عین حال مردم 

را برخوردار کند.

گــروه اقتصاد و بازار: رئیس موسســه 
اندیشــه و تدبیر انقلاب اسلامی براین 
باور اســت: اگر برجام به نتیجه نرســد  
اتفاق خاصی نمی افتد و تفاوت فاحشی 
با آنچه طی ۴3 سال گذشته اتفاق افتاده 
را شــاهد نخواهیم بود چنانچه آنجا که 
توانســتیم دست بالا بگیریم و از کارت 
ســایر بازیگران بزرگ در چالش هایی 
که امروز بین شــرق و غرب وجود دارد 
به عنوان یــک نقطه حائل و به عنوان 
یک کشور قدرتمند در یک منطقه بسیار 
تاثیرگذار از این ظرفیت استفاده کنیم، 
کردیم. کما اینکه در یک سال گذشته 

توانستیم از این ظرفیت استفاده کنیم.
ساسان شاه ویسی تحلیلگر اقتصادی در 
گفت وگو با» تدبیر تازه«، در پاســخ به 
این سؤال، اگر مذاکرات به نتیجه نرسد 
اقتصاد در چه مســیری قــرار می گیرد 
گفت: از چند منظر می توان به تأثیر روند 
مذاکرات مستمر برجام بر وقایع اتفاقیه 
اسلامی  جمهوری  حکمرانی  مهندسی 
که شامل بخشی سیاسی، امنیتی، روابط 
بین المللی اســت نگاه کــرد که یک 
بخش مهم آن امروز بیشتر مورد توجه 
اســت  و ان  اثربخشی در قابلیت های 
اســتعداد اقتصاد ملی اســت بطوریکه 
اگر این مذاکره به نتیجه منطقی برسد 
دسترســی ما به بــازار جهانی و تأمین 
منابع مالی برای قابلیت های اســتعداد 
اقتصاد ملی نیز بهتر می شــود. اگر این 
چنــد جنبه را کنار بگذاریم که هر کدام 
یکســری عوامل، تاثیرات و القائات را 
ایجاد می کند که بخشی تهدید و بخشی 

نیز فرصت سازی است.

بتولپاکروان
روزنامه نگار

عوامل بازدارنده تعادل در اقتصاد ایران

رییس سازمان امور مالیاتی: 
نهادهای حاکمیتی مالیات ندهند، 

مجازات می شوند

ایلنا: رییس سازمان امور مالیاتی اظهار داشت: از ابتدای 
امســال تاکنون ۲۵۰۰ نفر که فرار از پرداخت مالیات 
داشــتند را ممنوع الخروج کرده ایم که باعث شده از 
همین طریق هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان وصول مالیات 
داشته باشیم.داوود منظور در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه میزان مالیات اخذ شــده از نهادهای حاکمیتی 
از جمله اســتان قدس، ستاد اجرایی فرمان امام، بنیاد 
مستضعفان و قرارگاه خاتم الانبیا و میزان فرار مالیاتی 
تاکید کرد: این نگرانــی در اذهان عمومی وجود دارد 
که این نهادها چقــدر مالیات پرداخــت می کنند اما 
همه بدانند برای ســازمان امــور مالیاتی تمام فعالان 
اقتصادی فارغ از اینکه به کدام نهاد مربوط می شوند، 
باید نسبت به فعالیت های اقتصادی انجام شده مالیات 
پرداخت کنند و اگر این نهادها هم نسبت به پرداخت 
مالیات اقدام نکنند، مشمول مجازات و جرائم خواهند 
شد.منظور با تاکید بر اینکه در نظام مالیاتی همه چیز 
شفاف اســت، گفت: تنها درباره آستان قدس رضوی 
طبق قانون مالیاتی که از این نهاد دریافت می شــود 
برای پوشش هزینه های ارائه خدمات عمومی به خود 
اســتان قدس رضوی برگردانده می شود. رییس کل 
ســازمان امور مالیاتی درباره میــزان معوقات مالیاتی 
گفت: در نظــام مالیاتی معوقات خط قرمز ما اســت 
چرا که بابت آن باید پاســخگوی دیوان باشیم اما در 
حــال حاضر 7۰ هزار میلیارد تومــان مالیات پرداخت 
نشــده و معوقات را داریم که جریمــه عدم پرداخت 
هم به آن اضافه می شــود. وی با تاکید بر اینکه علت 
معوقات 7۰ هزار میلیارد تومانی مالیات این اســت که 
امکان شناســایی افراد را نداریم، ادامه داد: بخشــی 
دیگر از معوقات مالیاتی به بحث کارت های بازرگانی 
برمی گردد و امروز مواجه هســتیم با این موضوع که 
افرادی به نام عده ای بی اطلاع و ناآگاه و با مشخصات 
آنها نســبت به دریافت کارت بازرگانی اقدام کردند و 
با این کارت های بازرگانی این افراد دســت به واردات 
کالا کردنــد و وقتی برای وصــول مالیات به مالکان 
این کارت های بازرگانی مراجعه کردیم مواجه شــدیم 
با جمعی زنان و مردان مسن که هیچ اطلاعی از این 

میزان واردات نداشتند. 

بازگشت ساعت کاری ادارات از سوم 
شهریور به روال عادی

سخنگوی صنعت برق گفت: طبق مصوبه هیات دولت 
ساعت کار ادارات و مؤسسات از سوم شهریور به روال 
عادی بازمی گردد. مصطفی رجبی مشــهدی با بیان 
اینکه امســال با کاهش ساعت کار ادارات 3۰ درصد 
شاهد کاهش مصرف برق بودیم که کمک زیادی به 
صنعت برق کرد، گفت: صرفه جویی های صورت گرفته 
در بخش اداری و خانگی موجب گذر از پیک تابستان 
شد. رجبی مشهدی افزود: علیرغم خنک شدن نسبی 
هوا در برخی نقاط کشــور، اما مناطق شمالی و جنوب 
کشور هنوز گرمای پایدار دارند و مصرف برق بالاست 
که از مردم تقاضا می شــود از صرفه جویی در مصرف 
غفلت نکنند و در ساعت های اوج مصرف که از ساعت 
۱۲ تا ۱۸ و ۲۰ تا ۲3 است نهایت رعایت مخصوصاً در 

استفاده از وسایل سرمایشی را داشته باشند.

تخم مرغ چند؟

ایسنا: بر اساس مشاهدات میدانی از مغازه های سطح 

شهر تهران قیمت هر شانه تخم مرغ 3۰ عددی به 
وزن حدود دو کیلوگرم ۸۰ تا ۸۵ هزار تومان است. 
ایــن یعنی قیمت هر عدد تخم مرغ حدود ۲6۰۰ تا 
۲۸۰۰ تومان تمام می شــود. مهدی یوسف خانی_

رئیس اتحادیه فروشــندگان پرنده و ماهی تهران، 
گفــت: نرخ مصوب هر کیلــو تخم مرغ 39 هزار و 
۸۰۰ تومان و هر شــانه 3۰ عددی ۸۰ هزار تومان 
است. وی ادامه داد: در حال حاضر قیمت تخم مرغ 
به زیر نرخ مصوب رسیده است و نباید بیش از نرخ 

مصوب به دست مصرف کنندگان برسد.

۱۴ کشتی نهاده های دامی به 
لنگرگاه بندر امام خمینی رسیدند

ایلنــا: مدیرکل پشــتیبانی امــور دام خوزســتان از 
پهلوگیــری ۱۴ فروند کشــتی اقیانــوس پیما حامل 
نهاده های دامی در لنگرگاه بندر امام خمینی خبر داد. 
حمید بدوی افزود: این کشتی ها حامل 9۰۰ هزار تُن 
جو، کنجاله، ذرت دانه ای و دانه روغنی ســویا هستند 
که از کشورهای مختلف توسط شرکت پشتیبانی امور 
دام کشــور وابسته به وزارت جهاد کشاورزی سفارش 
و خریداری شده اســت. وی گفت: کشتی های حامل 
نهاده های دامی به تدریج در اســکله فله بار مجتمع 

بندری امام خمینی پهلو خواهند گرفت.

بازتاب

قلدریدولتیهابرای
بخشخصوصی

متأســفانه وضعیت به گونه ای شــده که فساد چه در 
بخش دولتی و چه در بخش خصوصی بسیار زیاد شده 
اســت. فقط هم نمی توان گفت که فساد در شرکت ها 
رخ می دهد بلکه ســازمان ها نیز محلی برای مفســده 
شــده اند؛ به عنوان نمونه محال است که شما بخواهید 
از گمرک، کالایی ترخیص کنید و این فرایند ترخیص 
صحیح و سلامت طی شــود. یا اگر کسی بخواهد در 
نمایشگاه خارجی شرکت کند و ارز بخرد، هیچ قانونی 
در کشــور داریم که کسی برود این ارز را تحویل بگیرد 
و بعــد در صورت های مالی اظهار کند که ارز را خریده 
است، مجبور است ارز غیررســمی بخرد و بعد هم در 
اداره دارایــی نمی تواند آن را اظهار کند. این یک مثال 
کوچک بود متأسفانه کشور پر از این موارد ریز و درشت 
شده که افراد و شــرکت ها به دلیل پروسه های اشتباه 
مجبور به تخلف می شــوند.باید مجموعه فولاد مبارکه 
به گزارش تحقیق و تفحص مجلس پاســخ دهد و بعد 
می تــوان به صورت قطعی در مورد ابعاد ماجرا صحبت 
کرد. اما به طور کلی باید اشاره شود که در سازمان های 
بزرگ احتمال بروز فســاد بســیار زیاد است. بنابراین 
گام نخســت قوی کردن نظارت های درون سازمانی 
اســت. همچنین باید استانداردهای فساد به روز شده و 
چارچوب ها به صورت دقیق مشــخص شود. متأسفانه 
در حال حاضر از این اســتانداردها استفاده نمی شود. از 
سویی دیگر مدیرانی باید سر کار بیایند که شناخته شده 
و پاکدســت باشند.همچنین نکته حائز اهمیت آنکه به 
دلیل سخت شدن شــرایط، اخلاقیات در کسب و کار 
نزول کرده است و دیگر اولویت نیست و افراد و شرکتها 
برای جلو بردن کار خود، مجبور به انجام بســیاری از 
تخلفات می شوند.  جلوگیری از فساد یک سلسله مراتب 
را می طلبد و نمی توان یک شبه جلوی فساد را گرفت. 
شرکت ها و سازمان های دولتی با قلدری هایی که برای 
بخش خصوصی می کنند، به مفسده های زیادی هم در 
آنجا دامن می زنند. در حال حاضر شــرکت های بزرگ 
دولتــی میلیاردها تومان به بخــش خصوصی بدهکار 
هستند که تا سال ها هم پرداخت نمی شود و سود بخش 
خصوصی از بین می رود. این فسادها دیده نمی شود.  ارز 
چندنرخی و قیمت گذاری دستوری دو عامل اصلی بروز 
فساد است زیرا اغلب قیمت هایی که به صورت دستوری 
تعیین می شوند غیرواقعی هستند که همین مساله منجر 
به بروز فساد می شود زیرا شــرکت برای جلوگیری از 
زیاندهی روی به تخلف می آورد؛ یک مثال ساده از تأثیر 
قیمت گذاری دســتوری اعطای کوپن در دهه شصت 
اســت، افراد این کوپن ها را دریافت می کردند و برای 
کسب سود بیشتر در بازار آزاد می فروختند.ارز چندنرخی 
نیز مزید بر علت شده است؛ عملًا بالغ بر ۱۵ نرخ برای 
ارز داریم. نرخ ارز یارانه ای نســبتاً به بازار نزدیک شده 
است. روزی می توان گفت جراحی واقعی اقتصادی رخ 
داده که ارز یک نرخ داشته باشد. هر جایی تفاوت قیمتی 
باشــد همه سعی می کنند از آنجا یک سود غیرمتعارف 
ببرند.دولتی بودن شــرکت ها عامل اصلی بروز فســاد 
است؛ شرکت های دولتی فاقد افراد دلسوز و بهره وری 
است. اگر خصوصی سازی به درستی رخ می داد، می شد 
میزان فساد را کاهش داد. متأسفانه وضعیت خصوصی 
سازی در ایران اصلًا قابل قبول نیست. خصوصی سازی 
هایی که صورت گرفته اغلب خصولتی ســازی و شبه 
دولتی بوده اســت که در بسیاری از شرکت ها همچون 
گل گهر، اوضاع بدتر هم شــد؛ یعنــی اگر هیچ کاری 
نمی کردیم بهتر بود. البته نمی توان گفت که فساد فقط 
در بخش دولتی رخ می دهد اما اگر خصوصی سازی به 
صورت واقعی انجام می شد کارها سالم تر انجام می شد 
زیرا فرد مالک شــرکت است و ســعی می کند از مالِ 
خود به درســتی محافظت و به صورت شفاف کار کند.  
تحقیق و تفحص ها باید بیشتر شود به خصوص در مورد 
شرکت های بزرگی که احتمال فساد در آنها بیشتر است. 
این شرکت های بزرگ که فسادهای این چنینی می کنند 

باید پاسخگو باشند.

 بازتاب

مهرادعباد
عضو کمیسیون مبارزه با فساد اتاق تهران



تکراریکهشدار!
سونامی»طلاقهایصوری«و

»زندگیهایصوری«

درحالی مطابق با آمار سازمان ثبت احوال در سال گذشته 
بیش از ۲۰۰ هزار طلاق در کل کشور ثبت شده است که 
بنابر اظهارات نایب رئیس مجلس شورای اسلامی، حدود 
3۰ درصد طلاقها »صوری« است؛ امری که در سال های 
اخیر باعث اعلان هشــدارهایی از ســوی مســئولان و 
کارشناسان بالاخص کارشناسان حوزه بیمه ای کشور شده 
اســت.اخیراً عبدالرضا مصری با استناد به گفته مسئولان 
دفاتر ازدواج و طلاق، عنوان کرده اســت: »همان افرادی 
که طلاق می گیرند بلافاصله درخواســت صیغه 99 ساله 
می کنند تا به زندگیشــان ادامه دهند؛ طلاق می گیرند تا 
طلاقنامه ارائه کرده و زن حقوق پدر فوت شده را بگیرد. 
این وضعیت باعث شــده حداقل ۵۰ درصد بودجه کشور 
برای چنین هزینه هایی پرداخت شود و همچنین صندوق 
تأمین اجتماعی بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان استقراض 
بانکی داشــته تا مستمری بازنشســتگان را بدهند«.وی 
معتقد اســت که بر اساس قانون یاد شده راه برای طلاق 
صوری باز شده اســت.به اذعان مسئولین اسبق سازمان 
تأمین اجتماعی، چند ســالی هســت که این سازمان با 
پدیده طلاق های صوری برای برقراری مستمری فرزندان 
اناثی که پدرشان بیمه شده یا مستمری بگیر سازمان بوده 
و فوت کرده اند، روبرو اســت.با این وجــود گرچه تعداد 
خانوارهایی که این اقــدام را انجام می دهند در قیاس با 
تعــداد مســتمری بگیران واقعی کم اســت اما نمی توان 
منکر وجود این واقعیت شــد. پیش تــر در مقاطع زمانی 
مختلف، کارشناسان با انتقاد از این خلاء قانونی که منجر 
به افزایش آمار طلاق شــده اســت و با گلایه نسبت به 
عدم نظارت شــفاف بر این طلاق ها، هشــدار داده بودند 
که بعضــاً در مدارس هم، اولیاء دانش آموزان به یکدیگر 
طلاق صوری را توصیه می کنند و این امر نیازمند بررسی 
جدی است تا مشخص شــود افرادی که جدا شده اند بر 
ســر زندگی با هم رفته اند یا واقعاً جدا شده اند؟. بر اساس 
ماده ۸3 قانــون تأمین اجتماعی، قانونگذار برای هر یک 
از بازماندگان واجد شــرایط بیمه شده یا مستمری بگیر 
متوفی به جهت مشخص شدن میزان مستمری مربوطه، 
سهام تعیین کرده است و اینگونه همسر بیمه شده متوفی 
۵۰ درصد و هریک از فرزندان واجدشــرایط )اعم از دختر 
و پســر( از ۲۵ درصد مزایای مستمری مربوطه برخوردار 

می شوند.
درواقع دختران بازمانده تا زمانی که همسر و شغلی نداشته 
باشــند، می توانند مستمری بیمه شــده یا مستمری بگیر 
مرحــوم را دریافت کنند و پس از ازدواج تحت شــمول 
گرفتن مســتمری پدر نخواهند بود و از این رو در برخی 
موارد شاهد طلاق های صوری و سپس رجوع شرعی و نه 
رســمی به همسر برای گرفتن مستمری پدر توسط زنان 
هستیم.گرچه مسئولین تأمین اجتماعی از همان ابتدا اعلام 
کرده اند که این ســازمان از طرق مختلف متوجه این دور 
زدن های به ظاهر قانونی می شود و اقدامات لازم را انجام 
می دهد، اما نمی توان از نقش »اقتصاد« در شــکل گیری 
طلاق صوری و سوءاستفاده از این مواد قانونی غافل شد 
چراکه به نظر می رســد از طلاق صــوری یا برای بهبود 
معیشــت و یا در سایه خلاءهای حقوقی، از آن به عنوان 
ترفندی برای اخذ رضایت »طلاق« از همسر و جدایی از 

او و نهایتاً عدم رجوع شرعی هم استفاده می کنند.
zz طلاق«؛ سونامی فروپاشی خانواده ها«

دکتر علیرضا شریفی یزدی، روانشناس اجتماعی از طلاق 
با عنوان »سونامی« فروپاشی خانواده ها و فشارهای روانی 
و اقتصــادی یاد کرد و درباره چرایــی رخداد »طلاق های 
صوری« از منظر روانی و اجتماعی، گفت: طلاق های صوری 
می توانند با انگیزه های مختلفی نظیر استفاده از مستمری پدر 

و یا معافیت فرزندان ذکور از سربازی انجام شوند.
zz در آمد غیر مکفی خانواده ها یا استقلال مالی زن؟

وی بــا بیان اینکــه اگر دلیل طلاق صــوری را گرفتن 
مستمری پدر از سوی زنان فرض کنیم علت آن می تواند 
شــرایط اقتصادی زوجین باشد، افزود: در چنین شرایطی 
چون درآمد خانواده ها مکفی نیست طبیعتاً برخی خانواده ها 
از این ترفند استفاده می کنند تا درآمد خود را افزایش دهند. 
از جمله دلایل دیگر این امر عدم استقلال مالی بسیاری از 
خانم ها است. خانمی که سالیان سال با همسرش زندگی 
کرده است همچنان باید برای گرفتن خرجی به اصطلاح 
دســتش را جلوی شوهر دراز کند و ما در این راستا نه به 
لحاظ فرهنگی و نه به لحاظ حقوقی اقدامی انجام نداده ایم 
تا زنان این احساس نیازمندی و وابستگی مالی به همسر 

را نداشته باشند.

گزارش

سواد دانشجویان جدید نم کشیده است؟

فارس: سیدجلال موسوی مدیرکل دفتر تدوین و راهبری اسناد و سیاست های آموزش و پژوهش 
ستاد علم و فناوری دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره کاهش کیفیت علمی دانشجویان 
می گوید: روش فعلی ســنجش و پذیرش به گونه ای است که برخی از دانش آموزان اصلًا فرصت 
نمی کنند که از نظر محتوایی تقویت شــوند و درس بخوانند زیرا همیشه در کلاس های کنکور و 
در حال تست زنی هستند بنابراین کیفیت ورودی های آموزش عالی کاهش یافته است.وی عنوان 
می کند: وقتی سؤالات کنکور تستی باشد نمی توان زیاد از سؤالات محتوایی برای سنجش داوطلبان 
اســتفاده کرد زیرا سؤالات تکراری می شــود اما در آزمون تشریحی به این صورت نیست و دست 
طراحان برای طراحی ســؤالات باز است؛ در آزمون تشریحی کل فرایند پاسخ به سؤال نمره دارد، 
یعنی اگر جواب را هم درست به دست نیاورند فرایند حل سؤال نمره دارد.محمدعلی زلفی گل وزیر 
علوم نیز به عنوان متولی اول آموزش عالی کشور، طرح آمایش آموزش عالی را سبب ارتقای کیفیت 
آموزش عالی می داند و می گوید: با اجرای کامل این طرح که شامل 9 بند مأموریت گرایی، توجه به 

استانداردها و توجه به بهره وری است ارتقای کیفیت بالا می رود.

افزایش ۳۰۰ هزار نفری به جمعیت اتباع خارجی

وزیر آموزش وپرورش با اشــاره به افزایش 3۰۰ هزار نفری جمعیت اتباع از نیاز آموزش و پرورش 
به راه اندازی کلاس های درس جدید خبر داد. یوسف نوری، وزیر آموزش وپرورش در سومین روز 
سی وششمین اجلاس مدیران و روسای آموزش وپرورش که باحضور رئیس مجلس صبح  روز 3۱ 
مردادماه در سالن همایش های جمهوری اسلامی برگزار شد، با اشاره به همکاری قوای سه گانه 
برای پیشبرد اهداف نظام و نمود آن در رتبه بندی معلمان و اجرای آن، این همکاری را در بالاترین 
سطح در سالهای اخیر دانست.نوری با بیان ضریب بهره برداری از فضا و تراکم کلاس ها گفت: ما 
تا ســال 9۱ حدود ۱۲ میلیون دانش آموز داشتیم ولی سال تحصیلی جدید را با ۱6 میلیون دانش 
آموز شــروع خواهیم کرد.او افزود: بحث مهاجرت که به دلایل فرهنگی، اقلیمی و جغرافیایی رخ 
داده، موجب تراکم دانش آموزی در اطراف شهرها بوده و مهاجرت اتباع آن را تشدید کرده است.

نوری تاکید کرد: براساس آمار وزارت کشور به جمعیت ۵6۰ هزار نفری اتباع در ایران، 3۰۰ هزار 
نفر اضافه خواهد شــد. ورود این افراد به مناطقی است که تراکم دانش آموزی ما ظرفیت بیش از 

این جمعیت را ندارد و باید کلاس جدید ایجاد کنیم. 

 نظام پزشکی: از ارائه آمار مهاجرت پزشکان 
معذوریم

مهاجرتنگرانکنندهپزشکان
ازایران

گروه جامعه: رئیس شورای عالی سازمان نظام پزشکی کشور 
گفت: تعداد مهاجرت پزشکان متخصص و فوق تخصص 
از پزشکان عمومی در کشــور پیشی گرفته است. منصور 
جعفری نمین در نشســت مطبوعاتی با اصحاب رسانه در 
اردبیل، اظهار کرد: از ارائه آمار مهاجرت پزشکان معذوریم 
اما در کل باید گفت آمار مهاجرت پزشــکان نگران کننده و 

رو به افزایش است.
وی با بیان اینکه ۲۰ مورد درخواســت مهاجرت در اردبیل 
به ثبت رسیده اســت، تصریح کرد:  مسئولان باید تدبیری 
بیندیشند تا با ریشه یابی علل و عوامل این موضوع جلوی 

مهاجرت پزشکان گرفته شود.
رئیس ســازمان نظام پزشکی کشور با تبریک اول شهریور 
زادروز حکیم بوعلی سینا به عنوان روز پزشک گفت: پزشکان 
در همه عرصه های انقلاب اسلامی در صحنه حاضر بوده و 
حتی در جنگ تحمیلی، سیل، زلزله و سایر حوادث در مسیر 
نجات مردم گام های اساسی برداشتند.جعفری نمین افزود: 
در ۲.۵ ســال گذشته و در شرایط سخت کرونایی پزشکان 
در صف مقدم درمان بیماران حاضر شده و حتی جان خود 
را در کف دست گرفتند تا اجازه ندهند مردم جامعه ما بیش 
از این گرفتار این بیماری مهلت شود.وی خدمات ارائه شده 
جامعه پزشکی را خدمات برگرفته از صدق، صفا و کمک به 
همنوع توصیف کرد و ادامه داد: هر چند تعرفه های پزشکی 
هیچ تناسبی با وضعیت تورم، استهلاک امکانات و وسایل 
مورد استفاده جامعه پزشــکی ندارد اما فعالان این عرصه 
سعی می کنند تا با تعرفه های اعلام شده خدماتی را متناسب 
با اخلاق حرفه ای و جلب اعتمــاد عموم مردم ارائه کنند.

جعفری نمین در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان 
کرد: بزرگ ترین سرمایه پزشکان اعتماد عموم مردم به ویژه 
بیماران و مراجعین به مطب های پزشکان است و انتظار ما 
این اســت که اصحاب رسانه نیز خدمات جامعه پزشکی را 
برجســته کرده و از ورود به عرصه تخریب چهره پزشکی 
پرهیز کنند. وی با ابراز نگرانی از افزایش مهاجرت پزشکان 
به سایر کشورها اضافه کرد: هر چند ایران بهشت پزشکان 
است اما در سال های اخیر عواملی زمینه مهاجرت پزشکان 
را به سایر کشور فراهم کرده و در کنار آن تمایل کم جوانان 

را برای تحصیل در رشته های پزشکی شاهد هستیم.
جعفری نمین بیان کرد: نگرانی ما از آن روزی اســت که 
پزشکان ما به کشورهای همســایه مهاجرت کنند و ما با 
کمبود پزشک روبه رو شــده و مجبور به ارجاع بیماران به 
کشورهای همسایه باشیم.وی در مورد مداخله غیرمجاز در 
امور پزشکی نیز اظهار کرد:  مداخله غیرمجاز در این حوزه در 
ابعاد مختلف نه تنها سلامت مردم را به خطر انداخته بلکه 
هیبت و قداست حرفه پزشکی را نیز زیر سؤال برده است.

جعفری نمین از تشکیل ستاد کرونا در نظام پزشکی اردبیل 
برای ارائه خدمات به بیماران و حمایت و پشتیبانی از مراجع 
بیمارستانی خبر داد و تصریح کرد: در کنار اهدای سه هزار 
دز واکســن برای تزریق به بیماران، به ارزش ۱۵۰ میلیون 
تومان ماسک، ۴۰ میلیون تومان دستگاه دیالیز، 7۰ میلیون 
تومان خرید دســتگاه پلاسما فریز و میلیون ها تومان برای 
خرید سایر تجهیزات پزشکی از طریق نظام پزشکی اردبیل 
هزینه شده اســت.وی گفت: در نظام پزشکی اردبیل 39۵ 
نفر پزشــک متخصص به مردم ارائه خدمات می کنند و در 
کنار آن 993 نفر پزشک عمومی، ۲9۵ دندانپزشک عمومی، 
6۰ دندانپزشک متخصص، ۲۱۱ داروساز و 9۵۰ کارشناس 
مامایی ارائه خدمات می کنند.جعفری نمین افزود: در مجموع 
سه هزار و 6۸ نفر اعضای نظام پزشکی اردبیل هستند که از 
بین آنها 9۰۸ نفر دارای پروانه نظام پزشکی بوده و مابقی در 

بیمارستان ها و سایر مراکز ارائه خدمات می کنند.
zz ۹۵ درصد پزشکان از کارتخوان ها استفاده می کنند

رئیس نظام پزشکی اردبیل به آمار نگران کننده فعالیت مراکز 
غیرمجاز در حوزه پزشــکی اشــاره کرد و ادامه داد: برخی 
فعالیت های پزشــکی و درمانی توسط افراد غیرمجاز انجام 
می شــود که در این زمینه ورود دادستان و مراکز قضایی را 
نیز شاهد هســتیم.وی نقش نظام پزشکی را اطلاع رسانی 
برای مراجع قانونی و انتظامی اعلام کرد و گفت: با تشکیل 
و بررسی پرونده ها در مراجع انتظامی سعی بر این است تا در 
مراحل مختلف پرونده قصور پزشکان مورد بررسی قرار گیرد 
که در هیئت بدوی تجدید نظر و هیئت عالی این بررسی ها 
انجام می شود.جعفری نمین خاطرنشان کرد: در یک سال 
گذشته ۸7 مورد پرونده در هیئت های بدوی نظام پزشکی 
اردبیل مورد بررسی قرار گرفته که ۲۵ مورد قصور پزشکی 
تشخیص داده شده است.وی آرای محکومیت انتظامی را 
6 مورد اعلام کرد و افزود: مجازات انتظامی از توبیخ کتبی 
تا محرومیت مطب را شامل می شود.جعفری نمین با بیان 
اینکه کمتر از یک درصد فعالیت پزشــکان منجر به قصور 
و یا شکایت می شود، اضافه کرد: در مقابل صدها و هزاران 
عمل جراحی و خدماتی که پزشــکان ارائه می کنند، یک 
درصد قصور طبیعی و عادی است.رئیس هیئت مدیره نظام 
پزشکی استان اردبیل به نصب کارتخوان در مطب پزشکان 
نیز اشاره کرد و ادامه داد: 9۵ درصد مطب پزشکان، مراکز 
جراحی و بیمارســتان ها به کارتخوان مجهز شدند که این 
آمار در تهران 9۰ درصد و در سایر استان ها 9۵ درصد است 

و مشکلی در این زمینه وجود ندارد.

 نگاه روز

اجتماعــی: خشکســالی و  گــروه 
فرســایش خاک در ایران موضوعی 
است که همچنان کارشناسان درباره 

آن هشدار می دهند.
در همین رابطه رئیس گروه مهندسی 
حفاظت از آب و خاک پژوهشــکده 
حفاظت خاک و آبخیزداری می گوید 
حد مجاز فرســایش خاک بر اساس 
تنوع کاربری ها حــدود ۲.۴ تن در 
هکتار در ســال اســت در صورتی 
که این عدد در کشور ما به صورت 
متوسط به ۱6 تن در هکتار در سال 
فرسایش  میزان  یعنی  این  می رسد. 
خاک در کشــور بیــش از 7 برابر 
حــد مجاز اســت.حمیدرضا پیروان 
با بیــان اینکه حــدود ۸۰ درصد از 
سطح کشــور دارای اقلیم خشک و 
نیمه خشــک بوده و به همین علت 
عرصه هــای منابع طبیعی کشــور 
دارای فقر پوشــش گیاهی هستند، 
دهه های  پیاپی  گفت: خشکســالی 
اخیر باعث شده که الگوی بارش از 
نظر زمانــی، مکانی و نوع آن تغییر 
یابد. نوع بارش یعنــی میزان برف 
از مجمــوع نزولات جوی کاســته 
شده است. از نظر زمان وقوع بارش 
هم تغییراتــی در کشــور رخ داده 
به نحوی کــه باران شــدید دقیقاً 
زمانی اتفاق می افتــد که با حداقل 
پوشش گیاهی در دامنه های طبیعی 
مواجهیــم. از نظر مکانــی نیز این 
بارش ها در مناطقی رخ می دهد که 

قابل پیش بینی نیست.
ادامــه داد: گرمایش جهانی و  وی 
پدیــده تغییر اقلیم باعث شــده که 
رفتارهای بارشــی در کل دنیا تغییر 
کند. این بدان معنا اســت که زمانی 
که سطح خاک کاملًا خشک است 
و از طرفی ســطح خــاک عاری از 
باران های  اســت  گیاهی  پوشــش 

شدیدی رخ می دهد.

۸۰ درصد کشور خشک و نیمه خشک است

میزان فرسایش خاک در ایران؛ ۷ برابر حد مجاز
بنابر گفته رئیس گروه پژوهشی مهندسی 
حفاظت آب و خاک پژوهشکده حفاظت 
خــاک و آبخیزداری عامــل اصلی وقوع 
ســیل، نفودناپذیــری ســطح زمین و 
بارش های شدید است.پیروان با بیان اینکه 
خاک های ایران به شدت حساس هستند، 
افزود: عامل طبیعی خاکزایی در کشــور 
سازندهای زمین شناسی است که به نوعی 
بستر خاک های ایران محسوب می شوند و 
عمدتاً حساس به فرسایش اند. همین امر 
باعث می شــود خاک هایی که در سطوح 
زمین شناسی تشکیل می شوند در مقابل 
بارش های شــدید از خودشــان مقاومت 
چندانی نشــان ندهند. همچنین فعالیت 
انســانی، دخالت بشــری، تغییر کاربری 
اراضــی و عــدم برنامه ریزی های مدون 
برای منابع خاکی همه دست به دست هم 
داده و لذا میزان فرسایش خاک نسبت به 
ســهم تولید آن بالاتر رود و متعاقباً وقوع 

سیل های مخرب هم بیشتر شود.
zz اغلب سیل ها پر رسوب هستند

وی در ادامه تشریح کرد: اغلب سیل هایی 
که جاری می شــوند در شرایط اقلیمی و 
فرسایشی ایران، بسیار پر رسوب هستند و 
در برخی مواقع بیش از 3۰ درصد از حجم 
سیلاب را خاک و سنگ تشکیل می دهد. 
در حقیقت باید آنها را به جای سیل، گل 
روانه نامید، زیرا رسوبات بسیاری با خود 
به همراه دارند. وقتی میزان رسوبات هم 
بالا باشد قدرت تخریب افزایش می یابد.

zz حریم رودخانه ها رعایت نشده
رئیس گروه پژوهشی مهندسی حفاظت 
آب وخــاک پژوهشــکده حفاظت خاک 
و آبخیزداری در ادامه گفت: متاســفانه 
حریم رودخانه ها، مســیل ها و آبراهه ها، 
در ساخت وســازها رعایت نشده و همین 
باعث می شــود که همیشــه در معرض 
خطر باشــیم مگر اینکه رویکردهایمان 
را تغییــر دهیم. یعنی هم ســازمان های 
دولتی اقدامات آبخیزداری و آبخوانداری 
را تسریع بخشــند و هم مردم در انجام 
این عملیات مشــارکت داشــته باشند و 
اصول کاربری اراضــی را رعایت کنند.

این کارشــناس حوزه آب و خاک اضافه 
کــرد: اینکه به هر حــال تولید خاک در 
چرخه فرسایشی اتفاق می افتد موضوعی 
غیرقابل انکار است. این چرخه فرسایشی 
که بــه هنگام وقوع ســیلاب ها در بالا 
دســت رخ می دهد اگر در سیکل طبیعی 
خود باشــد به نوعی باعث خاکزایی در 
مناطق پایین دســت می شود، ولی اگر از 
حد مجاز خود خارج شود این رسوبات از 
بالا دست وارد مزارع و باغات، شبکه های 
انتقال آب و سدها شده و خسارت ایجاد 
می کند.رواناب ها می توانند خاک و آب را 

شور کنند
به گفته وی حساسیت بالای خاک های 
ایران به ترکیب شــیمیایی ســنگ های 
مادر بستگی دارد. در بخش های مرکزی 
ایران، اراضی مارنی گچی و نمکی زیادی 
وجود دارد و رواناب ها می توانند این املاح 
را با خود حمل و علاوه بر شــوری آب، 
خاک های پایین دســت را نیز شور کنند. 
هر چه میزان دخالت انســان در طبیعت 

بالا رود این حساسیت بیشتر می شود.
zz  به آب  رسیدن  مانع  رسوبات 

سفره های زیرزمینی هستند
وی در پاســخ بــه این ســؤال که آیا 
رسوبات ســیلاب اخیر مانع از نفوذ آب 
به سفره های زیرزمینی شده است یا خیر، 
گفت: ســیلاب ها ســرعت بالا و قدرت 
تخریب بالایی دارند و میزان بار رسوبی 
رودخانه موقع ســیلاب یعنی همان گل 
و لای هم بالا اســت. در نتیجه شــاید 
فرصت کافی برای نفوذ آب به سفره های 
زیرزمینی به حد کافی فراهم نشــود.این 
کارشــناس حوزه آب و خــاک در پایان 
گفت: خوشــبختانه در کشور 37 سامانه 
پخش سیلاب داریم که این سامانه ها در 
ابتدا جریان های سیلابی را رسوب گیری 
می کننــد و بعد از آن آب کم رســوب را 
به مناطق پایین دســت انتقال می دهند 
و لذا در ســیلاب به وقوع پیوسته، تغذیه 
این  انجام می شــود. چنانچه  آبخوان ها 
سازه ها نباشند مقدار زیادی رسوب روی 
ســطح خاک می ماند، خاک نفوذناپذیر 

می شــود و شــاید آب به اندازه کافی به 
سفره های زیر زمینی نفوذ نکند.

zz  مدارس در  فرونشست  بحران 
اصفهان جدی است

اما فرونشســت زمیــن همچنان برخی 
شــهرهای کشــور را تهدید می کند. به 
طوری که مســاله فرونشســت مدارس 
در اصفهــان بــه معضلی جــدی برای 
دانش آموزان این شهر تبدیل شده است.

استاندار اصفهان چندی پیش اعلام کرد 
که در این اســتان بیش از ۱۰۰ مدرسه 
تخلیه شده است. به گفته او اکثریت این 
دانش آموزان از اقشــار کم درآمد هستند 
که پس از مشــکلات آمــوزش مجازی 
در دوران کرونــا، حــالا بایــد با چالش 
فرونشســت زمین و تخلیــه و تخریب 
مدارس دست و پنجه نرم کنند.در همین 
ارتباط اولیای یکــی از دانش آموزان در 
تماس با خبرآنلاین گفته است: به دلیل 
فرونشســت یکی از مــدارس دخترانه 
اصفهان، و انتقال آنها به دبیرستان علامه 
طباطبایی، قرار بود همــه دانش آموزان 
دختر دبیرستان علامه طباطبایی واقع در 
منطقه خانه اصفهان به مدرسه تبریزی 
در خیابان شهدا منتقل شوند، اما حالا بعد 
از اینکه ثبت نام ها انجام شده، می گویند 
امکان ثبت نام وجــود ندارد و فعلًا برای 
ســایر  برای  دانش آموزان تان  ثبت نــام 
مدارس اقدام کنید.به گفته این شهروند 
هرچند قرار شــده که آموزش و پرورش 
مشــکل را حل و قول هایــی هم داده 
شده اما در هرحال این سرگردانی باعث 
نگرانی خانواده ها شــده است.ابراهیمی، 
معاون آموزشــی ناحیه ۵ شهر اصفهان 
نیز دراین باره تاکید می کند که مشــکل 
ثبت نام این دانش آموزان تا انتهای هفته 
حل می شود.او درباره اینکه چه مدارسی 
در شهر اصفهان دچار مشکل فرونشست 
و مشــکلات ثبت نامی شــده اند، اظهار 
بی اطلاعــی می کند اما تأیید می کند که 
مسائل پیش آمده برای دبیرستان علامه 
طباطبایی ناشی از فرونشست مدرسه ای 

دیگر در اصفهان بوده است.
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حوادث

زن سنگدل همکلاسی دخترش را به قتل رساند!

زن همکلاسی دخترش را به خاطر پیشی گرفتن نمرات درسی از وی به قتل رساند. ویکتوریا 
ســاهایارا اهل جنوب هند پس از دستگیری اعتراف کرد که در نوشابه همکلاسی دخترش - 
پسری ۱3 ساله - دارو ریخته و او را مسموم کرده است.بنا بر اطلاعات پلیس قربانی که پسر 
۱3 ساله ای بوده و نمرات بالای درسی اش سبب شده تا این زن نسبت به او حسادت کند و از 
پیشی گرفتن نمرات قربانی از دخترش وارد عمل شود تا بتواند رقیب را از میدان بدر کرده و 
دخترش شاگرد نمونه کلاس شود، نوشیدنی اش را مسموم کرد.آخرین اطلاعات بدست آمده 
نشان می دهد که ویکتوریا از دربان مدرسه خواسته تا بطری نوشابه مسموم شده را به عنوان 

یک هدیه در مدرسه بدست قربانی برساند.
قربانی ۱3 ســاله در حال آماده شــدن برای اجرا در رویداد فرهنگی ســالانه مدرسه بود که 
نوشیدنی را مصرف کرده و دچار حالت تهوع شده و در نهایت فردای آن روز پس از انتقال به 
بیمارســتان جان باخته است. پزشکان علت مرگ پسر بچه را مصرف نوشیدنی مسموم شده 

عنوان کردند.

 پایان 7 سال کابوس اعدام در شوش

حوادث رکنا: دادستان عمومی و انقلاب شهرستان شوش از بخشش یک اعدامی در 
سحرگاه پای چوبه دار خبر داد و گفت: امروز پس طی تشریفات و حضور بنده در زندان 

جهت اجرای حکم خانواده مقتول پس از 7 سال قاتل را بخشیدند.
ســجاد اسدی مهر، دادستان عمومی و انقلاب شهرستان شوش با اشاره به یک فقره 
پرونده قصاص اظهار کرد: 7 سال پیش در یکی از شهرک های شهرستان شوش بنا به 
درگیری فامیلی قتلی انجام که پس از تکمیل تحقیقات، رأی دیوان عالی کشور مبنی 
بر حکم قصاص قاتل صادر گردید.اسدی مهر با اشاره به برگزاری جلسات، نشست ها 
و تلاش های بسیار از جانب بزرگان برای کسب رضایت اولیای دم مذکور، بیان کرد: 
با همت اعضاء شــعب ویژه عشایر شوش، خیرین و با بزرگمنشی خانواده اولیای دم، 
یک زندانی پس از 7 سال حبس و در لحظات اجرای حکم، اعدامی از چوبه دار نجات 
یافت که کار انسان دوســتانه اولیای دم قابل تحسین و ستایش است و باید گفت که 

هنوز روحیه ایثار و گذشت در جامعه و مردم جاری و ساری است.

رکنا: مرد ۴۵ ســاله گفت: ۲۰ سال قبل 
عاشق یکی از بستگان دور پدری ام شدم 
و به طور پنهانی با او ارتباط داشــتم اما 
هیــچ گاه جرئت نمی کــردم درباره او با 
خانــواده ام حرفی بزنم چرا کــه از نظر 
اقتصادی و موقعیت های اجتماعی فاصله 

زیادی با یکدیگر داشتیم.
پدر شــیما مردی معتاد و بیــکار بود به 
همین دلیل مــادرش در خانه های مردم 
کار می کــرد تــا هزینه هــای زندگی را 
تأمین کند اما پدر مــن تاجرفرش بود و 
در زمینه صــادرات فعالیت می کرد.مادرم 
نیز از خانواده های سرشــناس بود که به 
همین دلیل هرکدام از خواهران و برادرانم 
از موقعیــت اجتماعی خوبــی برخوردار 
بودند. من هم که در یکی از رشــته های 
زیرمجموعه پزشکی تحصیل کرده بودم 
دریکی از مراکز درمانی مشــغول به کار 
شــدم اما به هیچ وجه نمی توانســتم از 
ازدواج با شــیما چشم پوشــی کنم. من 
عاشــق شــده بودم و قصد داشتم به هر 
طریــق ممکن از شــیما خواســتگاری 
کنمخلاصه دل بــه دریــا زدم و مانند 
فیلم های سینمایی موضوع را با خانواده ام 
در میان گذاشتم. پدر و مادرم حیرت زده 
به من خیره شــده بودند چرا که هیچ گاه 
تصور نمی کردند روزی از چنین دختری 
خواستگاری کنم.پدرم مرا نصیحت کرد 
که این عشــق و عاشقی ها فرجام تلخی 
دارد ولی من هم مانند خیلی از جوان های 
دیگر این حرف ها را خرافات می دانستم و 
معتقد بودم فقط عشــق و دوست داشتن 

برای زندگی مشترک کافی است! 

کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی کشف کردند

ازدواج سیاه داماد بی شرم با خواهر عروس! 

بالاخره با همه کشمکش های خانوادگی با 
شیما ازدواج کردم و دو سال بعد نیز زندگی 
مشترکمان در حالی آغاز شد که من سعی 
می کردم همسرم هیچ گونه ناراحتی روحی 

یا مشکل مالی نداشته باشد.
با آن که هفت سال از ازدواجمان می گذشت 
اما هنوز صاحب فرزندی نشــده بودیم به 
همین دلیل مدام همســرم را نزد پزشکان 
متخصص می بردم و به مراکز مهم ناباروری 
در کشــور مراجعه می کردم. در عین حال 
اجازه نمی دادم کســی از اطرافیانم همسرم 
را ســرزنش کند یا با نیش و کنایه سخنی 
در این باره بگوید چرا که برخی از اطرافیانم 
همواره ضعف اقتصادی و اعتیاد پدر شیما را 
به رخش می کشیدند و این گونه او را تحقیر 
می کردند.در میان این فراز و نشــیب های 
زندگی بالاخره همسرم باردار شد و زندگی 
ما رنگ و بوی شــیرینی به خود گرفت. در 
این سال ها من با کمک پدرم خانه، خودرو 
و ویلای شخصی خریدم و به مناسبت تولد 

پسرم یک خودروی شاســی بلند خارجی 
هم به شــیما هدیه دادم. این درحالی بود 
که اســناد همه اموالم را به نام همســرم 
ثبت کرده بودم و همین موضوع حســادت 
بســیاری از اطرافیانمــان را برانگیخت.در 
این شرایط گوشی های هوشــمند به بازار 
آمد و کاربران از طریق شــبکه اجتماعی با 
یکدیگر در ارتباط بودند. من هم بلافاصله 
گران ترین نوع گوشــی را برای همســرم 
خریدم اما چند ماه بیشــتر از این موضوع 
نگذشــته بود که متوجه شدم شیما با پسر 
غریبه ای در شــبکه اجتماعی آشنا شده که 
چند سال از خودش کوچک تر است.زمانی 
که به همسرم اعتراض کردم با خونسردی 
بــه چهره ام خیره شــد و گفــت دیگر مرا 
دوســت ندارد و می خواهد از من جدا شود.

با شنیدن این حرف ســتون های زندگی ام 
را لرزان می دیدم به همین دلیل نزد ســیما 
رفتم کــه خواهر بزرگ تر شــیما بود. او از 
شوهرش طلاق گرفته و با دختر کوچکش 

که همسن پسر من بود زندگی می کرد.سیما 
که گویی از همه چیز اطلاع داشــت رو به 
من کرد و گفت: آن ها مدتی اســت با هم 
ارتباط دارند اما من نمی توانستم این ماجرا 
را بازگو کنم. وقتی سخنان سیما را شنیدم 
دیگر به جدایی از شــیما مصمم شدم چرا 
که فهمیدم این زندگی همان طور که پدرم 
گفته بود فرجامی نخواهد داشت.خیلی زود 
شــیما را طلاق دادم و او هم مدتی بعد با 
همان پسر غریبه ازدواج کرد و چون فرزندم 
خردســال بود نخواستم او را از مادرش جدا 
کنم ولی یک روز پســرم بــا همان لهجه 
شــیرین کودکانه اش در یک تماس تلفنی 
به من گفت که شــوهر مادرش او را کتک 
زده است.بی درنگ به خانه سیما رفتم چرا 
که پسرم بیشــتر اوقات نزد خاله اش بود و 
با دختر او بازی می کرد. آن شــب از سیما 
خواســتم فرزند مرا نزد خودش نگه دارد و 
اجازه ندهد دیگــران او را کتک بزنند، این 
گونه بود که رفــت و آمدهای من به خانه 
سیما بیشتر شد و در این میان فهمیدم او به 
من علاقه مند شده است.من هم که قصد 
داشــتم از شیما انتقام بگیرم خواهرش را با 
مهریه ۱۱۴ سکه بهار آزادی به عقد خودم 
درآوردم، با آن که شیما همه اموال و دارایی 
مرا با خودش برده بود، ســعی کردم سیما 
در آسایش باشد و مورد سرزنش خواهرش 
قرار نگیرد اما یک هفته بعد شــیما متوجه 
ماجرا شد و شبانه به خانه خواهرش آمد و با 
ما درگیر شد تا حدی که چاقوکشی کرد و 
دست مرا برید، در این گیرودار خانواده شیما 
هم به کمک او آمدند و مرا کتک زدند و در 
محل کارم نیز آبروریزی به راه انداختند. بعد 
از این ماجرا سیما هم به شهر دیگری رفت 

و مهریه اش را به اجرا گذاشت.

معمای جسد زنی در شرق تهران

کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی در تجسس های 
ابتدایی محل دفن زن میانسالی که توسط فرزندش 
به قتل رســیده را به دلیل بارش هــای فراوان و 
تخلیه نخاله های ســاختمانی هنوز پیدا نکردند. 
به گزارش صد آنلاین، یکم تیرماه ســال جاری 
رسیدگی به پرونده مفقودی یک زن میانسال در 
شرق تهران در دستور کار دکتر حمیدرضا رستمی 
بازپرس شعبه یازدهم دادسرای امور جرائم جنایی 
پایتخت قرار گرفت. بررســی های ابتدایی نشان 
داد، اوایل خردادماه زن میانسال، سوار بر خودروی 
پسرش شده اما دیگر به خانه بازنگشته و این زن 
آخرین بار همراه با فرزندش سوار خودرو ۲۰6 بوده 
که پس از آن تلفن همراهش خاموش شده است. 
همین کافی بود تا بازپرس شعبه یازدهم دادسرای 
امور جنایی دستور بازداشت پسر جوان را یه عنوان 
تنها مظنون پرونده صادر کند؛ خیلی زود پسر جوان 
هدف تحقیقات قرار گرفت و در جریان بازپرسی 
در رابطه با موضوع مفقودی مادرش اظهارات ضد 
و نقیضی به زبان آورد. اعضای تیم جنایی در گام 
بعدی به ســراغ خودروی پســر جوان رفتند و در 
بازرسی های موشکافانه از خودرو ۲۰6، آثار خون 
کشف کردند و با رصدهای گسترده اطلاعاتی پی 
بردند، پسر جوان در بازه زمانی ناپدید شدن مادرش 
همراه وی در خودرو بوده اســت. از ســوی دیگر 
بررسی های بازپرس پرونده نشان داد، دوربین های 
مداربسته اتوبان امام علی )ع( چهره مادر میانسال 
را در خودرو ۲۰6 هنگامی که کنار فرزندش حضور 
داشــته، ثبت کرده و روکش های خودروی مذکور 
ســاعتی پس از خاموش شــدن تلفن همراه زن 

میانسال تعویض شده است.
اعتراف به قتل مادر در خودروی ۲۰6

تحقیقات ادامه داشت تا اینکه دوازدهم مردادماه، 
متهم برای بررسی های بیشــتر به شعبه یازدهم 
دادســرای امور جنایی منتقل شد؛ و در تحقیقات 
تکمیلــی به قتل مادر خود اعتراف کرد. تحقیقات 
ابتدایی مشــخص کرد، مرد جوان به دلیل اینکه 
مادرش قصد داشــته سندی که برای محکومیت 
وی به وثیقه گذاشــته را پــس بگیرد که همین 
موضوع درگیری مرگبــاری را در خودرو ۲۰6 را 
رقم زده است. از سوی دیگر بررسی ها نشان داد،  
مقتول در جریان این درگیری توســط پسرش از 
ناحیه سر هدف ضربات مشــت قرار گرفته و به 
قتل رسیده است؛ این در حالی بود که قاتل پس از 
ارتکاب جنایت جسد مادرش را در جاده در روستای 
کرشــت پردیس منتقل و خاک کرده است.بدین 
ترتیب تیم پلیسی همراه با متهم برای کشف جسد 
مقتوله بــه پردیس رفتند. بدین ترتیب کاراگاهان 
اداره دهم، تیم تشــخیص هویت پلیس آگاهی و 
متخصصان پزشکی قانونی به همراه مرد جنایتکار 
برای کشف جسد مقتوله راهی روستای کرشت در 
پردیس شدند اما پس از چند ساعت جستجو جسد 

زن میانسال را پیدا نکردند.
اعضای تیم تشخیص هویت پلیس آگاهی احتمال 
دادند، به دلیــل بارش های فراوان در روســتای 
کرشــت و تخلیه نخاله های ســاختمانی در جاده 
مذکور و با توجه به گذشت 7۰ روز از قتل و خاک 
کردن جســد مقتوله مکان دقیق دفن پیدا نشده 

است.
با دســتور دکتر حمیدرضا رستمی؛ بازپرس شعبه 
یازدهم دادسرای امور جرائم جنایی، تجسس های 
مجدد کارآگاهان اداره دهم و تیم تشخیص هویت 
پلیس آگاهی برای کشف جسد مقتوله در روستای 

کرشت آغاز شد.

جزئیاتپلمبپاساژآزاداززبان
زاکانی

شــهردارتهران در خصوص پلمب پاســاژ آزاد در 
منطقه ۱۱ گفت: ســاختمان این پاساژ ناایمن و 

برای کسبه و مراجعان آن خطرناک بود.
به گزارش مشرق، علیرضا زاکانی شهردار تهران 
در جمــع خبرنگاران اظهار کرد: ســاختمان های 
ناایمن پایتخت میراث شوم گذشته است و در این 

میان جان شهروندان تهدید می شوند.
وی گفت: این ســاختمان به عنــوان نمونه یک 
ساختمانی که اشکالات متعدد بود مورد توجه قرار 

گرفته و پلمب شد.
زاکانی با بیان اینکه دغدغه ما صیانت از شهروندان 
است و کسبه هم شهروندان شهر هستند؛ گفت: 
پاساژ آزاد در منطقه ۱۱ هم برای خود کسبه و هم 
مراجعان خطرناک بود، برای همین به وظایف خود 

عمل کردیم.
شــهردار تهران با اشــاره به برنامه افتتاحیه ها در 
روزهای شنبه، گفت: شنبه هفته آینده بال غربی 
بزرگراه یادگار که تجهیز شــده را افتتاح خواهیم 

کرد.

 بازدید

مادرسنگدلهمسرودو
فرزندشرابهقتلرساند

معاون فرهنگــی و اجتماعی پلیس فارس گفت: 
مادری که با همدستی فردی در استان البرز همسر 
و دو فرزند دختر و پسر خود را به قتل رسانده بود 

توسط پلیس دستگیر شد.
سرهنگ کاووس محمدی بیان کرد: در پی فوت 
مشکوک خانمی جوان در ۵ خردادماه سال جاری 
در یکی از محله های شــیراز، بررسی موضوع به 
صورت ویژه در دستور کار ماموران پلیس آگاهی 

استان قرار گرفت.
وی افــزود: تحقیقات در ایــن زمینه آغاز و پس 
از اخذ نظریه پزشــک قانونــی فرضیه قتل برای 
ماموران انتظامی محرز و پرونده با موضوع جنایات 

خانوادگی وارد مرحله جدیدی شد.
معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس فارس ادامه داد: 
در تحقیقات تکمیلی مشــخص شد که پدر خانم 
جوان و برادر وی به ترتیب در خرداد 99 و تیرماه 

۱۴۰۰ به صورت مشکوکی نیز فوت کرده اند.
ســرهنگ “محمدی” تصریح کــرد: کارآگاهان 
پلیس آگاهی با اقدامات ویژه مطلع شدند که مادر 
خانواده با همدســتی مردی در استان البرز که از 
قبل با پسر وی )مرحوم( دوست بوده اقدام به تهیه 
سم و داروهای آرام بخش کرده و طی یک سال 
اخیر با ریختن آن در شربت و غذا اقدام به کشتن 
همسر و دو فرزند پسر و دختر ۲9 و 37 ساله خود 
کرده است. این مقام انتظامی تصریح کرد: ماموران 
سریعاً با هماهنگی مرجع قضائی مادر سنگدل را 
در شــیراز و همچنین پــس از اخذ نیابت قضائی 
سریعاً به یکی از شهرهای استان البرز عزیمت و 
در اقدامی ضربتی متهم ۴3 ساله )همدست وی( 
را نیز دستگیر کردند.وی با بیان اینکه همسر فرد 
دستگیر شــده تاجر و از وضعیت اقتصادی خیلی 
خوبی برخوردار بوده است، گفت: متهمان علت و 
انگیزه این جنایت وحشتناک را طمع برای رسیدن 
به اموال آن مرحوم )پــدر خانواده( اقرار کرده اند. 
سرهنگ “محمدی” با اشــاره به اینکه متهمان 
برای ســیر مراحل قانونی روانه دادسرا شدند، از 
شهروندان خواست مشکلات خانوادگی خود را با 
مراجعه به مراکز مشاوره دارای مجوز حل و فصل 
کنند تا شاهد حوادث این چنین دلخراشی نباشیم.

اینزنیزدیهاراتلکهکرد!

رکنا: فرمانده انتظامی بهاباد گفت: ماموران از یک 
زن، ۴۴ قطعه چک پول ۵۰۰ هزار ریالی را کشف 

و وی را به مرجع قضائی معرفی کردند.
سرگرد حبیب عباســی گفت: در پی اعلام مرکز 
فوریت های پلیسی ۱۱۰ مبنی بر حمل چک پول 
جعلی توسط یک خانم در شهرستان بهاباد موضوع 
بصورت ویژه در دســتور کار ماموران فرماندهی 

انتظامی شهرستان بهاباد قرار گرفت.
این مقام انتظامی افزود: زن کلاهبردار با تلاش و 
هوشیاری ماموران در یکی از بانک های شهرستان 

بهاباد شناسائی و دستگیر شد.
فرمانده انتظامی شهرســتان بهاباد اظهار داشت: 
مامــوران از این خانم ۴۴ قطعــه چک پول ۵۰۰ 
هزار ریالی را کشف کردند و متهم به همراه چک 

پول های جعلی به مرجع قضائی معرفی شد.
فرمانده انتظامی شهرســتان بهاباد از شهروندان 
خواست: هشــدارهای پلیسی را جدی گرفته و در 
هنگام دریافت اســکناس و چــک پول به نکات 
امنیتی تعبیه شــده در آن دقت کــرده تا در دام 
سودجویان گرفتار نشوند و در صورت مواجه شدن با 
چنین مواردی مراتب را از طریق مرکز فوریت های 
پلیسی ۱۱۰ اعلام تا نسبت به دستگیری متخلفان 

و مجرمان اقدامات لازم به عمل آید.

پیشخوان

آگهی تغییرات شرکت با مســئولیت محدود پارس گرند 
صنعت به شناســه ملی 10320251830 و شماره ثبت 
376493 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده 
مــورخ 1401/04/01 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد محل 
شرکت به آدرس استان تهران، شهرستان تهران، بخش 
مرکزی، شــهر تهران، مرزداران، بزرگراه شهید آیت الله 
اشــرفی اصفهانی، خیابان بهار آزادی، پلاک 6، طبقه 1 به 
کد پستی: 1461744191 تغییر یافت. و ماده مربوطه در 

اساسنامه اصلاح شد.
 سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1376613(

 آگهــی تغییــرات شــرکت اوان صنعت چــوب امید با 
مسئولیت محدود به شماره ثبت 542908 و شناسه ملی 
14008416760 به اســتناد صورتجلســه هیئت مدیره 
مورخ 1401/03/24 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: - محل 
شــرکت در واحد ثبتــی تهران به آدرساســتان تهران، 
شهرستان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، یافت آباد 
)یافت آباد شرقی(، بزرگراه آیت اله سعیدی، خیابان یافت 
آبادشرقی، پلاک 174، ساختمان بازارمبل ایران 1، سرای 
سعدی، طبقه 1-، واحد 109.2 کدپستی 1361643575 

تغییر یافت.
سازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1376614(

 آگهی انحلال شــعبه شرکت خارجی فرواشتال جی ام بی 
اچ به شناسه ملی 10100076780 و شماره ثبت 565 به 
استناد صورتجلسه درخواست نماینده عمده شعبه شرکت 
خارجی مــورخ 1401/05/19 وتائیدیه سرکنســولگری 
جمهوری اســلامی در آلمان به شــماره 17277 مورخ 
1400/10/23 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: شعبه شرکت 
خارجی فرواشتال جی ام بی اچ منحل گردیدوآقای رسول 

بیگی با شماره ملی 0453417124 به عنوان مدیر تصفیه 
شعبه به نشــانی تهران – خیابان ایرانشهر، کوچه محمد 
علی حاجی محمد جوادی، شماره 14 طبقه اول به کد پستی 
1583716315 به عنوان محل تصفیه شعبه انتخاب شد. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1376615(

 آگهی تغییرات شــرکت با مســئولیت محدود داده پرداز 
پارسیان حافظه به شناســه ملی 14003485439 و به 
شماره ثبت 438910 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
العاده مــورخ 1401/05/30 تصمیمات ذیل اتخاذ  فوق 
شــد: آقای امیرحســین قیصرزاده نجف آبادی به کدملی 
4322377513 بــا پرداخت مبلــغ5/000/000/000  
ریال به صندوق شــرکت سهم الشــرکه خود را به مبلغ 
آقای محســن  داد.  افزایش  ریــال   5/500/000/000
نظری بــه کدملــی 1818593157 بــا پرداخت مبلغ 
5/000/000/000 ریال به صندوق شرکت سهم الشرکه 
خود را به مبلــغ  5/500/000/000ریال افزایش داد. در 
نتیجه سرمایه شــرکت از مبلغ  1/000/000/000ریال 
به مبلــغ 11/000/000/000 ریال افزایش یافت و ماده 
مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. اسامی شرکاء و میزان 
سهم الشرکه هریک پس از افزایش سرمایه به قرار ذیل 
می باشد: آقای امیرحسین قیصرزاده نجف آبادی به کدملی 
دارای  5/500/000/000ریال ســهم   4322377513
الشرکه آقای محســن نظری به کدملی 1818593157 

دارای 5/500/000/000 ریال سهم الشرکه.
 سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1376616(

 آگهی تغییرات شــرکت با مسئولیت محدود خدمات فنی 
معدنی کوه انداز به شناســه ملی 10101367285 و به 
شماره ثبت 92410 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 

فوق العاده مورخ  1401/05/20تصمیمات ذیل اتخاذ شد 
آقای رضا بیدی به کد ملی 0792555813 سهم الشرکه 
خود را از محل مطالبات به مبلغ سه میلیارد افزایش یافت. 
آقای محمدجواد مدیــری راد به کد ملی 0017558247 
سهم الشرکه خود را از محل مطالبات به مبلغ یک میلیارد 
و پانصد هزار ریال افزایش داد. آقای مســعود مدیری راد 
به کد ملی 0019979691 ســهم الشرکه خود را از محل 
مطالبات به مبلغ یک میلیــاردو پانصد هزار ریال افزایش 
داد. آقای ماکان مدیــری راد به کد ملی 0203181700 
سهم الشــرکه خود را از محل مطالبات به مبلغ دو میلیارد 
ریال افزایش داد. آقــای مصطفی گل محمدی به کد ملی 
0042864852 سهم الشرکه خود را از محل مطالبات به 
مبلغ چهار میلیارد ریال افزایش داد. آقای علیرضا فروزش 
به کد ملی 5739308151 ســهم الشرکه خود را از محل 
مطالبات به مبلغ هشت میلیارد ریال افزایش داد. در نتیجه 
سرمایه شــرکت از مبلغ یک میلیارد ریال به مبلغ بیست 
میلیارد ریال افزایش یافت و ماده مربوطه در اساســنامه 
بشرح فوق اصلاح گردید. لیســت شرکاء و میزان سهم 
الشــرکه هریک پس از افزایش ســرمایه به شرح ذیل 
می باشد. رضا بیدی به شماره ملی 0792555813 دارنده 
3000000000 ریال ســهم الشــرکه علیرضا فروزش 
به شــماره ملی 5739308151 دارنده 8000000000 
ریال سهم الشــرکه محمدجواد مدیری راد به شماره ملی 
0017558247 دارنــده 1500000000 ریال ســهم 
الشرکه مسعود مدیری راد به شماره ملی 0019979691 
دارنده 1500000000 ریال سهم الشرکه ماکان مدیری 
راد به شماره ملی 0203181700 دارنده 2000000000 
ریال سهم الشــرکه آقای مصطفی گل محمدی به شماره 
ریال سهم  دارنده 4000000000  ملی 0042864852 

الشرکه.
 سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1376617(



 کاهش غلظت خون با این راهکار طلایی

پژوهشــگر طب ســنتی راهکارهایی برای کاهش غلظت خون ارائه داد و گفت: مشخص شدن علت دقیق 
بیماری قدم اول مبارزه با آن است.سیدمهدی میرعضنفری متخصص فیزیولوژی و پژوهشگر طب سنتی در 
ارتباط با غلظت خون و راهکارهای طب ســنتی برای درمان این مسئله اظهار داشت: این موضوع باید ابتدا 
علت آن مشــخص شود و سپس راهکار درمانی مناسب به بیمار ارائه شود و در صورتی که افزایش غلظت 
خون  ناشــی از بیشتر شدن خلط دَم در بیمار باشد کاهش مصرف گوشت قرمز در این زمینه می تواند مؤثر 
واقع شود. وی با بیان اینکه افزایش خلط سودا در بدن از دیگر دلایل بالا رفتن غلظت خون است گفت: گاهی 
غلظت خون بیمار در آزمایش ها طبیعی بوده ولی ســنگینی و چســبندگی آن هنگام گرفتن خون از سرنگ 
مشخص است و خون به سختی از سرهنگ بالا می آید که این نشان دهنده ویسکوزیه بالای خون است. این 
پژوهشگر طب سنتی  نسبت به انجام فعالیت بدنی و مصرف به اندازه مواد غذایی جهت پیشگیری و درمان 
غلظت خون تأکید کرد و گفت: پرخوری و کم فعالیتی دو عامل اصلی ابتلا به غلظت خون است و اینکه در 
برخی از شــبکه های اجتماعی تبلیغ می شود که با قرص یا کپسول خاص می توان به صورت تضمینی این 

مشکل را سریع برطرف کرد، چندان مورد اعتماد نیست.

تأثیر این سرکه بر چربی های شکمی

طبق تحقیقات اخیر خوردن ســرکه ســیب می تواند باعث کاهش چربی های شکمی شود.چربی احشایی یا 
شکمی در حفره شکمی جای می گیرد که محل قرارگیری اندام های مهمی مانند کبد و روده هاست. بنابراین 
تجمع چربی شکمی می تواند برای عملکردهای حیاتی بدن خطرناک باشد و خطر بیماری های مزمنی مثل 
بیماری های قلبی را افزایش دهد. خوشبختانه می توان تجمع چربی شکمی را با تصمیم های درست تغذیه ای 
و سالم برطرف کرد.ماده اولیه سرکه سیب همان ماده اولیه دیگر سرکه ها، یعنی استیک اسید است که هنگام 
تخمیر قندهای سیب تولید می شود. وقتی سرکه سیب تصفیه می شود یک ماده شفاف از آن بر جای می ماند، 
اما اگر سرکه سیب را تصفیه نشده رها کنید، رنگ آن کدر می شود و یک ماده ابری و ژله ای باقی می ماند. 
علت رنگ کدر سرکه سیب در این وضعیت ترکیب باکتری و مخمری است که در طول فرایند تخمیر شکل 
می گیرد که به آن »مادر« گفته می شود. در این تحقیقات نیمی از مشارکت کنندگان به صورت تصادفی به 
مدت ۱۲ هفته در حدود 3۰۰ میلی گرم سرکه سیب را در رژیم غذایی شان گنجاندند و به نیمی دیگر سرکه 
سیب داده نشد. بعد از تحقیقات مشخص شد آن گروه از افرادی که طی این مدت سرکه سیب مصرف کرده 
بودند وزن، توده بدنی، محیط لگن، چربی شکمی و میزان اشتهای شان به طرز چشمگیری کاهش یافته بود. 
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سلامت

افسردگیپساززایمان
چقدرطولمیکشد؟

عواملخطربرایبهبودیطولانیتر

تجربه تغییرات خلقی در دوره پس از زایمان طبیعی 
اســت، اما علائم مداوم و شــدیدتر ممکن اســت 
نشان دهنده افســردگی پس از زایمان باشد. اما چه 
زمانی ممکن اســت شروع شــود و چه مدت طول 

بکشد.
شروع افســردگی پس از زایمان معمولًا در مادران 
زمانــی دیده می شــود که فرزندشــان بین مرحله 
نوزادی و 6 ماهگی باشد. با این حال، این تجربه به 

شش ماه اول پس از تولد محدود نمی شود.
برخی از افراد اثرات افســردگی پــس از زایمان را 
بیش از یک ســال پس از زایمان احساس می کنند. 
همانطور که افراد بیشــتری در مورد تجربیات خود 
در مورد افسردگی پس از زایمان صحبت می کنند، 
مشــخص می شــود که این وضعیت روی هر فرد 

متفاوت تأثیر می گذارد.
عوامل متعددی ممکن است به افسردگی که بیشتر 

طول می کشد کمک کند.
عوامل خطر برای بهبودی طولانی تر از:

• فقدان شریک زندگی و حمایت اجتماعی
• سابقه افسردگی یا اضطراب

• سابقه سوء استفاده جنسی در دوران کودکی
• تغییرات عمده زندگی یا استرس

• نگرانی های مالی
• مبارزه برای انطباق با خواسته های والدین

• استانداردهای بالا و انتقاد بیش از حد از خود
اگر افســردگی پس از زایمان برای شما تشخیص 
داده شده است، شروع درمان ضروری است. هر چه 
زودتر درمان را شــروع کنید، زودتر می توانید انتظار 

داشته باشید که به حالت عادی خود برگردید.
استفاده از بیش از یک درمان در یک زمان معمول 
است. به عنوان مثال، ممکن است بخواهید از دارو 
استفاده کنید و به مشــاوره مراجعه کنید. اگر یکی 
از گزینه ها برای شــما کار نمی کند، امتحان کردن 

گزینه جدیدی اشکال ندارد.
روان درمانی

اغلــب یکی از اولین گزینه های درمانی اســت که 
به افراد مبتلا به موارد خفیف تا متوســط افسردگی 
پس از زایمان ارائه می شــود. پزشــکان معمولًا از 
ابزارهای غربالگری مانند مقیاس افسردگی پس از 
زایمان ادینبورگ برای ارزیابی و تشخیص افسردگی 
اســتفاده می کنند. نمره 9 یا بیشــتر نشــان دهنده 

افسردگی احتمالی است.
درمان شناختی رفتاری که بر نحوه ارتباط افکار شما 
با رفتارهای شــما تمرکز دارد، نیز یک گزینه است. 
مشاوره غیر رهنمودی بی دردســرترین رویکردی 
اســت که بر گوش دادن و تأیید خود متمرکز است. 
مهم ترین نکتــه در روان درمانی، یافتن درمانگری 

است که برای شما مناسب باشد.
ممکن اســت لازم باشد قبل از پیدا کردن درمانگر 
با شخصیت و سبکی که برای شما مناسب است، با 

تعدادی از درمانگران مصاحبه کنید.
دارو

خط اول درمان برای افســردگی پــس از زایمان 
اســت. داروهای ضد افســردگی زیادی وجود دارد 
که افرادی که افســردگی پس از زایمان را تجربه 
می کنند می توانند از آنها اســتفاده کنند. داروهای 
ضد اضطراب نیز ممکن اســت یک گزینه باشــد، 
به خصوص اگر علائم شما بیشتر در انتهای طیف 
اضطراب باشد.روان پریشــی پس از زایمان ممکن 
اســت به درمان با تثبیت کننده هــای خلق وخو یا 

داروهای ضد روان پریشی نیاز داشته باشد.
بسیاری از داروهای ضد افسردگی برای استفاده در 
دوران شــیردهی تأیید شده اند، اما برای اطمینان با 

پزشک خود مشورت کنید.

بازتاب

میوه خشک میوه ای است که محتوای آب آن با روش خشک 
کردن گرفته شــده است. درطی این فرایند میوه جمع می شود 
و میوه خشــکی باقی می ماند که کوچک تــر از میوه تازه، اما 
پُرانرژی تر اســت. اما ســؤال این اســت که کدام نوع کالری 

بیشتری دارد، میوه خشک یا تازه؟
کشــمش، خرما، آلو، انجیر و زردآلو پُرمصرف ترین میوه های 
خشک هستند. میوه های خشک را بسیار طولانی تر از میوه های 
تــازه می توانید نگه دارید و میان وعده های در دسترســی هم 

هستند، خصوصاً در مواقعی که به یخچال دسترسی ندارید.
میوه خشک بســیار مغذی است. یک تکه میوه خشک تقریباً 
به اندازه میــوه تازه مواد مغذی دارد، اما در حجم کوچک تری 
متراکم تر شده اســت. از نظر وزنی، میوه خشک تقریباً سه و 
نیــم برابر میوه تازه فیبر و ویتامیــن و املاح دارد. اما در مورد 
ویتامین C اســتثنا وجود دارد: طی فرایند خشک کردن میوه 
محتوای ویتامین C آن به میزان چشمگیری کاهش می یابد. 
به طور کلی میوه خشک فیبر زیادی دارد و منبع خوبی از آنتی 

اکسیدان هاست، خصوصاً پلی فنول ها.
امــا میوه خشــک یکی از موضوعاتی اســت کــه همچنان 

بحث هایی پیرامون آن وجود داشته است:
zz میوه خشک و قند افزوده

در صنعت برای اینکه بعضی از میوه های خشــک را شیرین تر 
و خوشــمزه تر کنند پیش از خشک کردن به آن ها شیره ذرت 
یا قند اضافه می زننــد، خصوصاً در مورد میوه های ترش مثل 
آلبالو یا کرن بری. این قند اضافی فوراً جذب بدن می شــود و 
قند خون را بالا می برد و بعــد از مدت کوتاهی با افت انرژی 
روبرو خواهید شد. بارها و بارها ثابت شده که قند اضافه اثرات 
بدی روی سلامتی دارد و احتمال چاقی، بیماری قلبی و حتی 

سرطان را افزایش می دهد.
zz میوه خشک و قند طبیعی

همه میوه ها قند طبیعی دارند که یا فروکتوز اســت یا گلوکز. 
این قندهای طبیعی بسیار بهتر از قندهای تصفیه شده اند، اما 
در صورتی که دندان ها را خوب تمیز نکنید می توانند منجر به 

پوســیدگی دندان ها شــوند. قند موجود در میوه های تازه طی 
پروسهٔ خشک شدن کنستانتره می شود، زیرا بیشتر وزن و حجم 
یک میوه تازه از آب آن اســت و وقتی خشــک می شود یعنی 

به ازای هر گرم میوه مقدار قند بیشتری وجود خواهد داشت.
وقتی شــما میوه تازه را از نظر حجم با میوه خشــک مقایسه 
می کنید می بینید میوه خشک قند و کالری بیشتری نسبت به 
میوه تازه دارد. مثلًا شما می توانید در یک فنجان اندازه گیری 
تقریباً 3۰ دانه انگور جا می شود؛ اما اگر همین انگورها خشک 
شوند می توانید بیشتر از ۲۵۰ دانه کشمش را در همان فنجان 

جای دهید.
zz میوه خشک و سولفیت

برخی از تولیدکننده ها به میوه های خشک به عنوان نگه دارنده 
سولفیت می زنند و این باعث می شود میوه های خشک جذاب تر 
به نظر برســند و به مرور بدرنگ نشــوند. این شیوه خصوصاً 
در مورد کشــمش و زردآلود کاربرد زیادی دارد. برخی از افراد 
ممکن است نسبت به سولفیت حساسیت داشته باشند یا ممکن 
است دچار شکم درد، راش های پوستی و حملات آسم شوند. 
بهتر است میوه های خشکی را انتخاب کنید که به جای رنگ 

روشن و درخشان، قهوه ای یا خاکستری رنگ اند.
ضمناً میوه خشکی که به درستی نگهداری و بسته بندی نشده 
ممکن است آلوده به قارچ افلاتوکسین و دیگر ترکیبات سمی 

باشد.
zz میوه خشک و کالری زیاد

اگر بخواهیم از نظر ارزش غذایی میوه تازه را با میوه خشــک 
مقایسه کنیم باید بگوییم یک وعده میوه خشک دارای قند و 
کالری بسیار بیشتری نسبت به یک وعده میوه تازه است. میوه 
طی خشک شدن به طور جادویی دارای قند بیشتری نمی شود، 
اما حجم خود را از دست می دهد و چیزی که مهم است نحوهٔ 

سنجش شما برای مقایسهٔ میوهٔ تازه و میوه خشک است.
zz چرا مهم است چه مقدار میوه خشک می خورید؟

میوه ها یا در خشــک کن ها )دهیدراتورها( خشک می شوند یا 
ممکن است به طور طبیعی زیر نور خورشید خشک شوند. وقتی 

که محتوای آب موجود در میوه تقریباً از بین رفت، میوه خشک 
آماده اســت. از دست دادن آب به معنی کاهش اندازه فیزیکی 
میوه است؛ بنابراین وقتی یک انگور تبدیل به کشمش سفت 
و جمع شده می شود، بســیار کوچک تر شده است. همین طور 
وقتی آلو تبدیل به آلوبخارا می شود یا تمشک خشک می شود.

وقتی شــما میوه تازه را از نظر حجم با میوه خشــک مقایسه 
می کنید می بینید میوه خشک قند و کالری بیشتری نسبت به 
میوه تازه دارد. مثلًا شما می توانید در یک فنجان اندازه گیری 
تقریباً 3۰ دانه انگور جا می شود؛ اما اگر همین انگورها خشک 
شوند می توانید بیشتر از ۲۵۰ دانه کشمش را در همان فنجان 

جای دهید.
جالب است بدانید که ۱۰۰ گرم انگور حدود ۱6 گرم قند و ۱۰۰ 

گرم کشمش حدود 6۰ گرم قند دارد.
از نظر کالری نیز، ۱۰۰ گرم انگور تقریباً 7۰ کالری و ۱۰۰ گرم 

کشمش حدود 3۰۰ کالری انرژی دارد.
zz آیا بهتر است کلًا میوه خشک مصرف نکنید؟

میوه تازه مطمئناً از جهت برخــی از ویتامین ها مثل ویتامین 
C ارزشمندتر است، اما فیبر و املاح میوه حین فرایند خشک 
شدن حفظ می شود، بنابراین لازم نیست از خوردن میوه خشک 
صرف نظر کنید؛ اما بهتر است از جهت میزان مصرف و کالری 
دریافتی از میوه خشــک دقیق باشــید. انواع کشمش و آلو و 
بلوبری خشــک شــده و چیپس موز و سیب و کیوی و زردآلو 
بســیار متداول اند و میان وعده های خوبی هستند و می توانند 

بخشی از یک رژیم غذایی سالم و متعادل باشند:
در اوتمیل )جو دوســر پخته شده( صبحانه تان از میوه خشک 
استفاده کنید: می توانید از میوه هایی که خودتان خشک کرده اید 
در اوتمیل همراه با مغزها و دانه ها اســتفاده نمایید، اما میزان 

کالری آن را بسنجید.
در ســالاد از میوه خشک استفاده کنید: می توانید با سبزیجات 
ســبز، تکه های سیب تازه و کشمش و پنیر سالاد خوشمزه ای 
درســت کنید و آن را به عنوان یک وعده غذایی سبک میل 

کنید.

کالری میوه خشک بیشتر است یا میوه تازه؟

چراهمهزنانایرانیپوکی
استخواندارند؟

یــک متخصص ارتوپدی با بیان اینکه شــیوع پوکی 
اســتخوان در زنان دو برابر مردان است، گفت: توصیه 
می شــود زنان یائسه بالای ۵۰ سال و مردان 6۰ سال 
به بالا سنجش تراکم اســتخوان را انجام دهند.دکتر 
پیام محمدحسینی اظهار کرد: بافت یا توده استخوان 
همیشه در حال ساخت و ســاز است اما عموماً تا 3۵ 
سالگی به بیشــترین مقدار می رسد و پس از این سن 
تقریباً رشد آن متوقف و توده استخوانی کاهش می یابد.

وی افزود: با این وجود در طول دوران زندگی پروســه 
استخوان ســازی وجود دارد که در قبل از بلوغ موجب 
رشــد طولی و شکل گیری اسکلت بدن و پس از بلوغ 
موجب بازســازی بافت های اســتخوانی فرسوده و یا 
ترمیم شکستگی می شــود.این متخصص ارتوپدی با 
بیان اینکه فاکتورهای زیادی بر بروز پوکی استخوان 
تأثیر دارد، گفت: یکی از مهم ترین موارد در این زمینه 
تغذیه است؛ مصرف غذاهای سرشار از کلسیم بسیار در 
پیشگیری از ابتلا به پوکی استخوان تأثیر دارد. کسانی 
که تغذیه خوبــی ندارند کمتر مواد معدنی، کلســیم 
و ویتامیــن D مصرف می کنند و بیشــتر دچار پوکی 
اســتخوان می شوند.محمدحســینی بیان کرد: ورزش 
کردن نیز در استخوان سازی بسیار مهم است بنابراین 
کسانی که فعالیت بدنی کمتری دارند بیشتر به پوکی 
استخوان مبتلا می شوند. استفاده از دخانیات و الکل نیز 
موجب کاهش توده استخوانی می شود و نقش زیادی 
در بروز پوکی استخوان دارد.عضو هیات علمی دانشگاه 
علوم پزشــکی جندی شاپور اهواز عنوان کرد: مصرف 
داروها به ویژه داروهــای کورتونی نیز یکی از دلایل 
اصلی بروز پوکی استخوان اســت. مصرف داروهای 
دیگر مانند آرام بخش ها هم می تواند موجب بروز پوکی 

استخوان شود اما بسیار کمتر از داروهای کورتونی.
zz پوکی استخوان در زنان شایع تر است

وی با بیان اینکه ژنتیک در ابتلا به پوکی اســتخوان 
مؤثر اســت، افزود: بــا توجه بــه ویژگی های خاص 
هورمونی زنان، میزان ابتلا به پوکی استخوان در زنان 
به ویژه در ســن یائسگی شایع تر اســت. افراد مبتلا 
به ســرطان، بیماری های مزمن کبدی، بیماری های 
التهابی روده، اختلالات تیروئیدی و بیماری های دیگر 
که موجب کاهش جذب مواد غذایی می شــوند نیز در 

بروز پوکی استخوان تأثیر دارند.
zz تبعات افزایش قیمت لبنیات بر سلامت

محمدحسینی با اشاره به تبعات افزایش قیمت لبنیات 
در کاهــش مصرف ایــن مواد غذایــی و بروز پوکی 
اســتخوان تصریح کرد: لبنیات به ویژه شیر سرشار از 
کلســیم هستند و قطعاً در دســترس نبودن این مواد 
غذایی شــاید موجب افزایش ابتلا به پوکی استخوان 
شــود.وی تصریح کرد: یک فرد بزرگسال باید روزانه 
۱۰۰۰ تا ۱۵۰۰ میلی گرم کلسیم جذب کند. با توجه به 
اینکه منبع اصلی کلسیم لبنیات است هر گونه کاهش 
مصرف یا در دســترس نبودن آن موجب افزایش روند 
ابتلا به پوکی اســتخوان می شــود.عضو هیات علمی 
دانشــگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز گفت: روند 
مراجعه بیمــاران مبتلا به پوکی اســتخوان به مراکز 
درمانی اهواز بســیار بالا اســت و روز به روز در حال 
افزایش اســت؛ یکی از دلایل آمار بالای مبتلایان به 
پوکی استخوان این است که این بیماری خاموش است 

و علامتی ندارد.
zz  تعداد مبتلایان به پوکی استخوان بسیار بیشتر

از موارد تشخیص داده شده است
وی افزود: در بســیاری از مبتلایان نخستین علامت 
ابتلا به پوکی اســتخوان شکســتگی مچ دســت یا 
شکستگی در استخوان بازو است. برخی از این بیماران 
نیز ممکن است دردهای عضلانی مبهمی داشته باشند 
اما 9۰ درصد بیماران علامتی ندارند و با ضربه بســیار 
جزئی دچار شکســتگی می شــوند.بعضو هیات علمی 
دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز عنوان کرد: 
تعداد مبتلایان به پوکی استخوان بسیار بیشتر از موارد 
تشخیص داده شــده است و با توجه به سبک زندگی 
کنونی، بی تحرکی و بدتر شــدن تغذیه روز به روز آمار 

مبتلایان به این بیماری بیشتر خواهد شد.
zz  تشخیص در  استخوان  تراکم  سنجش  نقش 

بیماری
محمدحســینی با بیان اینکه شیوع پوکی استخوان در 
زنان دو برابر مردان اســت، افزود: متاسفانه در ایران و 
بسیاری از کشورهای جهان دستورالعملی برای انجام 
ســنجش اســتخوان وجود ندارد اما در ایران توصیه 
می شود که زنان یائســه بالای ۵۰ سال و مردان 6۰ 
سال به بالا ســنجش تراکم استخوان را انجام دهند.

وی گفت: با توجه به ســبک زندگی و فرهنگ و نوع 
تغذیه، می توان ادعا کرد که همه زنان ایرانی به پوکی 
استخوان مبتلا هستند مگر اینکه خلافش ثابت شود.

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور 
اهواز گفت: افرادی که در معرض خطر ابتلا به پوکی 
استخوان هستند از جمله کسانی که در طولانی مدت 
داروهــای کورتونی مصرف می کننــد و مبتلایان به 
سرطان روده باید زودتر ســنجش تراکم استخوان را 

انجام دهند.

دریچه

یکروشسادهبرایجلوگیری
ازسرطانزاشدنگوشتکبابی

متخصصان تغذیه هشــدار می دهند که کبــاب کردن انواع 
گوشت باعث تولید ترکیب های سرطان زا از جمله آمین های 

هتروسیکلیک )HCA( در گوشت می شود.
گرچه اغلب بررسی ها، گوشــت قرمز را منبع اصلی این مواد 
ســرطان زا به شــمار می آورند، اما ماهی و مرغ کبابی هم به 
همان اندازه، حاوی این آمین ها هستند. کباب کردن، همچنین 
گوشت را در معرض ترکیبات سرطان زای موجود در شعله های 
آتش قرار می دهد. این ترکیبات که به عنوان PAH شناخته 

می شود، به سطح گوشت می چسبد.
 راه هایی برای کباب کردن وجود دارد که می تواند خطر ابتلا 

به سرطان را کاهش دهد:

- گوشــت را در قطعه های کوچک تر برش دهید تا سریع تر 
پخته شوند. پخت و پز در دماهای پایین می تواند خطر تولید 

ترکیبات سرطان زا را کاهش دهد.
- گوشت های کم چرب یا بدون چربی را انتخاب کنید. کباب 
کردن این گوشت ها باعث کاهش دود حاوی هیدروکربن های 
مضر می شــود. برای کباب کردن، مــرغ، غذاهای دریایی، 
بوقلمون بدون پوســت و برش های بدون چربی گوشت گاو، 

بره و... را انتخاب کنید.
- گوشــت را به طور مرتب روی شعله بچرخانید. با این کار 

HCA کمتری روی گوشت تشکیل می شود.
بهتر است گوشت کبابی را روی تورهای مخصوص آلومینیومی 
یا فویل های آلومینیومی قرار دهید تا مانع از ریزش روغن روی 

آتش شود.
- گوشــت را 3۰ دقیقه قبل از کباب کردن، در ترکیب سرکه 
بالزامیک یا آب لیمو و همچنین کمی روغن زیتون قرار دهید 
و آن را طعم دار کنید. این کار می تواند تشکیل HCA ها را با 

ایجاد سدی بین گوشت و شعله های آتش و دود، کاهش دهد.
- قبــل از شــروع کباب کردن، گوشــت را با اجــاق گاز یا 
مایکروویو تا حدی بپزید. این کار باعث می شود زمان کمتری 
برای کباب کردن لازم داشته باشید. گوشت از قبل پخته شده 
را بلافاصله روی دســتگاه گریل بگذارید تا کمتر در معرض 

آلودگی با باکتری ها قرار گیرد.
- اســتفاده از گریل گازی می تواند به شما امکان کنترل بهتر 
درجه حرارت مورد اســتفاده برای پخــت را بدهد. از خوردن 

تکه های سوخته روی سطح گوشت به شدت پرهیز کنید.
- کباب کردن میوه ها و سبزیجات HCA تولید نمی کند، زیرا 
غذاهای گیاهی حاوی پروتئین کمی هســتند. این سبزیجات 
را در کنار غذا کباب کنید: مارچوبه، هویج، ذرت، کدو، قارچ و 
فلفل. همیشه همراه کباب، سالاد تازه، سبزیجات و میوه تازه 
مصرف کنید. چون ثابت شده مصرف سبزیجات به خصوص 
فلفل همراه گوشت های کبابی، خاصیت سرطان زا بودن آن ها 

را کاهش می دهد.



قابلیت عجیب و غریب ویروس کرونا

 در مطالعه ای که اخیراً انجام شده است، محققین نشان داده اند که کرونا ویروس جدید، 
می تواند وارد مغز انسان شده و سلول های پشتیبان نورون ها که »استروسیت« نام دارند 
را آلوده کند. محققین نشان داده اند که چگونه این عامل بیماری زا باعث تغییر متابولیسم 
سلول های پشتیبان می شود و آن ها را مجبور می کند ترکیباتی از خود ترشح کنند که این 

ترشحات باعث آسیب به نورون ها می شوند و در نهایت مرگ نورون ها را در پی دارد.
علائم عصبی یکی از مرسوم ترین علائم کرونا بعد از مشکلات ریوی است و حدوداً 3۰ 
درصد مبتلایان به کرونا با مشکلات عصبی روبه رو می شوند. با این حال تا کنون مشخص 
نبود که این مشکلات چگونه ایجاد می شوند.محققین برای اینکه دلیل آسیب های مغزی 
را کشف کنند، ۸۱ نفر که دچار علائم خفیف کرونا بودند را مورد بررسی دقیق قرار دادند. 
آن ها این افراد مبتلا به کرونا را با ۸۱ فرد سالم مقایسه کردند. بررسی ها نشان داده است 
که افراد مبتلا به کرونای خفیف، نسبت به افراد سالم سطح اضطراب و افسردگی بالاتری 

داشته اند و همچنین ضعف بیشتری نیز در قشر جلویی مغز آن ها مشاهده شده است.

سگ ها هم اشک شوق می ریزند!

نتایج یک تحقیق عجیب بین المللی حاکی از آن هستند که سگ ها هم مانند ما انسان ها هنگام 
تجربه یک اتفاق خوشــایند مثل دیدار با صاحب خود و یا نگهداری از توله هایشــان، اشک شوق 
می ریزند. ســگ ها و انسان ها به وضوح پیوندی خاص و دیرینه داشته اند. اما آیا این حیوانات نیز 
مانند انســان ها در مواقعی که غرق در احساســات هستند، اشک بیشــتری در چشمانشان تولید 
می شود؟ مطالعه جدیدی که احتمالًا اولین موردی باشد که به این موضوع می پردازد، نشان داده 
است که پاسخ این سؤال، بله است. به عبارتی، وقتی سگ ها صاحبان خود را می بینند و به آن ها 
می پیوندند، چشــمان آن ها پر از اشک می شود. به گفته محققان دانشگاه آزابو در ژاپن، ما متوجه 
شدیم که سگ ها همراه با احساسات مثبت اشک می ریزند. ما همچنین عملکرد اکسی توسین را 
به عنوان مکانیزم احتمالی زیربنای این موضوع کشف کردیم. یکی از این محققان، 6 سال پیش 
و پس از این که یکی از دو ســگ پودل اش، صاحب توله شد، برای اولین بار چنین موضوعی را 
متوجه شد. او فهمید وقتی سگش از توله ها پرستاری می کرد، چیزی در چهره سگ تغییر می نمود. 
او در این موضوع دقت کرد و متوجه شد چشمان سگش در این جور مواقع، پر از اشک می شود.
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خواندنی

90درصدآبزیانزمینتاپایان
همینقرنمنقرضمیشوند

بررسی جدید محققان نشــان می دهد اگر از انتشار 
گازهای گلخانه ای جلوگیری نشود، 9۰ درصد آبزیان 

زمین تا پایان همین قرن منقرض خواهند شد.
گروهی از محققان به تازگی طی مطالعه ای خطرات 
تغییــرات آب و هوایی برای حــدود ۲۵ هزار گونه 
آبزی که در عمق تا ۱۰۰ متری اقیانوس ســکونت 
دارند را مورد بررســی قرار دادند. نتایج بررسی های 
این محققان حاکی از آن است اگر از انتشار گازهای 
گلخانه ای جلوگیری نشــود و یا نتــوان مقدار آن را 
کاهش داد، تا سال ۲۱۰۰ میلادی حدود 9۰ درصد از 

تمام آبزیان منقرض خواهند شد.
نابودی 9۰ درصد آبزیان زمین تا سال ۲۱۰۰

نتایج این مطالعه جدید که به سرپرســتی دانشــگاه 
دالهاوزی در کانادا به انجام رســیده نشان می دهد تا 
پایان قرن فعلی هزاران حیوان، گیاه، کرومی اســت، 
تــک یاخته و باکتری ســاکن اقیانوس ها جهانی به 
شکل دسته جمعی منقرض می شوند که چنین اتفاقی 
باعث ایجاد یک بحران بزرگ در سیاره زمین خواهد 

شد.
همچنین طبق این مطالعه، تعدادی زیادی از کوسه ها، 
پرتوماهی ها و پستانداران به دلیل بحران تغییرات آب 
و هوایی با خطر جدی مواجه خواهند شــد و ممکن 
اســت تا سال ۲۱۰۰ میلادی حدود 7۵ درصد از آنها 
از بین بروند. در واقع شــکارچیان برتر در اقیانوس ها 
نسبت به آن آبزیانی که در زنجیره غذایی پایین تری 
قرار دارند، بیشتر با خطر انقراض مواجه خواهند شد.

طی این مطالعه تمرکز محققــان روی آبزیانی بود 
کــه در عمق بالاتری از اقیانــوس زندگی می کنند؛ 
چراکه تغییرات دمایی ناشی از تغییرات اقلیمی به این 
بخش از اقیانوس بیشترین آسیب را وارد کرده است. 
محققان هشدار دادند بیشترین آسیب پذیری در بین 

گونه های بزرگ با عمر طولانی خواهد بود.
طبــق گزارش محققان، ماهــی پفکی چینی که در 
یک منطقه ساحلی در نزدیکی چین زندگی می کند 
به دلیل انتشــار بالای گازهای گلخانه ای در آستانه 
انقراض قــرار دارد. دوشــیزه ماهی گالاپاگوس که 
در اطراف جزایر گالاپاگوس و ســواحل کاســتاریکا 
ســکونت دارد نیز در خطر است. البته گونه هایی که 
عمــر کوتاه تری دارند به همــراه میان زی ها که در 
عمق ۲۰۰ تا ۱۰۰۰ متری اقیانوس زندگی می کنند با 

کمترین آسیب مواجه خواهند شد.
دنیل بویس، بوم شــناس موسســه اقیانوس شناسی 
بدفورد انگلیس و نویســنده این مطالعه عنوان کرد 
نتایج بررســی های جدید یک هشــدار بسیار جدی 
محســوب می شــود. ما هنگام بررســی های خود 
دریافتیــم گونه های دریایی به دلیل تغییرات اقلیمی 
با خطرات بســیار جدی مواجه هستند. اگر اقدامات 
مناسبی صورت نگیرد، در آینده ای نه چندان دور در 
دریاها دیگر موجوداتی وجود نخواهد داشــت که با 
اختلال در زنجیره غذایی برای اکوسیســتم عواقب 

زیادی را به همراه خواهد داشت.
گفتنی است آخرین بار حدود ۲۵۲ میلیون سال قبل 
به واســطه اتفاقی معروف به مرگ بزرگ حدود 9۰ 
درصد از حیــات روی زمین از بین رفت. طبق گفته 
دانشــمندان در آن زمان فوران آتشفشانی بزرگ در 
ســیبری باعث انقراض دسته جمعی شده بود؛ در آن 
زمان گازهای گلخانه ای زیادی وارد جو زمین شد و 

بیش از 9۰ درصد حیات زمین را نابود کرد.
فوران های آتشفشــانی که حدود ۲۵۲ میلیون سال 
قبــل رخ داد به مدت ۲ میلیون ســال مقدار زیادی 
کربن و متان را به جــو زمین پرتاب کرد که نتیجه 
آن نابودی 96 درصد از حیات اقیانوسی و 7۰ درصد 
از مهره داران در خشکی شده بود. از این رو محققان 
آن را بزرگترین رویداد انقراض در تاریخ سیاره زمین 

می دانند.

علم

مادهایکهمشابهمغزانسان
حافظهدارد!

محققــان دانشــگاه اکــول پلی تکنیک فدرال 
لــوزان )EPFL( با همــکاری محقق ایرانی 
کشــف کردند که وانادیم دی اکســید، ماده ای 
که در صنعت الکترونیک کاربرد دارد، می تواند 
همچون مغز انســان تاریخچه مواجهه خود با 
محرک هــای خارجی را به طــور کامل به یاد 

بیاورد.
 بــه نقل از تک اکســپلور، محمد ســمیع زاده 
 Mohammad Samizadeh( نیکــو 
آزمایشگاه  در  دکتری  دانشــجوی   ،)Nikoo
تحقیقاتی الکترونیک قدرت و شــکاف گسترده 
)POWERlab( دانشــگاه فدرال لوزان، در 
طول تحقیقات خود در مورد انتقال فاز وانادیم 
دی اکســید )VO۲( به کشفی تصادفی دست 
یافــت. زمانی که وانادیم دی اکســید در دمای 
اتاق قرار می گیرد، حالت عایق دارد و در دمای 
6۸ درجه ســانتیگراد از فاز عایق به فاز فلزی 
در می آید و ساختار شبکه ای آن تغییر می کند.

ســمیع زاده نیکو می گوید: وانادیم دی اکســید 
ویژگی های یک حافظه فرار را از خود نشــان 
می دهــد: این مــاده بلافاصله پــس از حذف 
محــرک به حالت عایــق خود بــاز می گردد. 
ســمیع زاده نیکو برای پایان نامه خود، تصمیم 
گرفت کشــف کند که چقدر طول می کشد تا 
وانادیم دی اکســید از حالتی بــه حالت دیگر 
منتقل شــود. اما این تحقیقات، او را به سوی 
کشف دیگری هدایت کرد. پس از انجام صدها 
انــدازه گیری، او اثر حافظه را در ســاختار این 

ماده مشاهده کرد.
یک کشف غیرمنتظره

ســمیع زاده نیکو در آزمایشــات خــود جریان 
الکتریکی را بر نمونه ای از وانادیم دی اکســید 
اعمــال کــرد. او توضیح می دهــد: جریان در 
سراســر مواد حرکت و مسیری را دنبال کرد تا 
اینکــه از طرف دیگر خارج شــد. همانطور که 
جریان نمونه را گرم می کند، باعث تغییر حالت 
آن می شــود. ماده پس از گذشــتن جریان، به 

حالت اولیه خود بازگشت.
او ســپس یک جریــان دوم را روی این ماده 
اعمال کرد و مشاهده کرد که زمان تغییر حالت 
آن بــه طور مســتقیم با تاریخچــه آن مرتبط 
 Elison( اســت. پروفسور الیســون ماتیولی
Matioli(، رئیــس آزمایشــگاه تحقیقاتــی 
الکترونیک قدرت و شــکاف گســترده توضیح 
می دهد: به نظر می رســید وانادیم دی اکسید، 
انتقــال فاز اولیه خود را به یاد می آورد و مرحله 
بعدی را پیش بینی می کند. ما انتظار نداشــتیم 
این نوع اثر حافظــه را ببینیم، و این ربطی به 
حالت های الکترونیکی ندارد، بلکه به ســاختار 
فیزیکی مواد مربوط می شــود. این یک کشف 
جدید اســت: هیچ ماده دیگری به این شــکل 

رفتار نمی کند.
یادآوری تا سه ساعت

محققان در ادامه دریافتند که وانادیم دی اکسید 
قادر است تعامل با آخرین محرک خارجی را تا 
سه ســاعت به خاطر بسپارد. ماتیولی می گوید: 
اثر حافظه در واقع می تواند برای چند روز باقی 
بماند، امــا ما در حال حاضر ابــزار لازم برای 

اندازه گیری آن را نداریم.
کشف این گروه تحقیقاتی از این جهت اهمیت 
دارد که اثر حافظه ای که آنها مشــاهده کردند 

یک ویژگی ذاتی متعلق به خود ماده است.
مهندسان برای انجام انواع محاسبات بر حافظه 
متکی هســتند و موادی کــه می توانند فرآیند 
محاسبات را با ارائه ظرفیت و سرعت بیشتر در 
اندازه کوچک تر بهبود بخشند، تقاضای زیادی 
دارند. وانادیم دی اکســید هر سه این موارد را 
شامل می شود. علاوه بر این، حافظه ساختاری 
و پیوســته آن، آن را از مواد معمولی که داده ها 
را بــه عنــوان اطلاعات باینری و وابســته به 
ذخیره  الکترونیکــی  دســتکاری حالت هــای 

می کنند، متمایز می کند.
محققــان بــرای رســیدن بــه ایــن نتایج، 
اندازه گیری هــای زیــادی انجــام دادند. این 
کشــف به خوبی آنچه در مغــز اتفاق می افتد 
را شبیه ســازی می کند، زیرا تغییــرات واندیم 
دی اکسید درست مانند نورون ها عمل می کنند.

دریچه

گروهی از پژوهشگران حوزه اخترفیزیک دریافتند

منشأ پرتوهای کیهانی پرانرژی

 ،)Matthew Kerr(»کــر »متیــو 
فیزیکــدان آزمایشــگاه تحقیقات نیروی 
دریایی آمریکا«)NRL( و از پژوهشگران 
این پروژه گفت: وقتی ســتاره های بزرگ 
منفجر می شــوند، امواج ضربه ای را تولید 
می کنند کــه در محیط میان ســتاره ای 
منتشــر می شــوند. پروتون ها در میدان 
مغناطیســی بقایــای ابرنواختــر به دام 
می افتند، در مجاورت امواج ضربه ای چرخ 
می زنند و با هر دور تقویت می شوند. این 
روند تقریباً مانند موج ســواری است و تا 
زمانــی که انرژی کافــی را برای فرار به 
دست آورند، ادامه می یابد. در هر حال، ما 
در واقــع نمی توانیم به آنجا برویم و یک 
آشکارساز ذره را در بقایای ابرنواختر قرار 
دهیم تا بفهمیم که آیا این نظریه درست 

است یا خیر.
 PeV اگرچه مقدار زیادی از پروتون های
به زمین می افتند اما دانشمندان نمی توانند 
بگویند که این ذرات از کدام جهت می آیند 
زیرا پرتوهای کیهانی در جهان به صورت 
زیگــزاگ حرکت می کننــد. آن ها مانند 
توپ های پینگ پنگ پرتاب می شــوند و 
در میدان های مغناطیسی می چرخند. این 
موضوع، ردیابی آنها را برای رســیدن به 
منشأ غیرممکن می سازد. با بررسی بقایای 
درخشش  متوجه  دانشــمندان  ابرنواختر، 
پرتوهای گاما شــدند که بر خلاف ذرات 
باردار، در خطوط مستقیمی از محل تولد 
خود به طــرف زمین حرکــت می کنند. 
این یک ســرنخ بود که نشان می داد اگر 
پروتون های PeV وجود داشــته باشند، 
ممکن اســت بــا گاز بین ســتاره ای در 
تعامل قرار بگیرنــد و ذرات ناپایداری به 
نام »پیون«)pions( را تولید کنند که به 
سرعت به پرتوهای گاما تجزیه می شوند.

پرتوهای گاما که از این بقایای ابرنواختر 
منتشــر می شوند، از ســال ۲۰۰7 توسط 
تلسکوپ ها دیده شده اند اما نور فوق العاده 
پرانرژی تا ســال ۲۰۲۰ شناســایی نشد. 
رصدخانــه »HAWC« در مکزیــک، 
در ســال ۲۰۲۰ آن را شناســایی کرد و 
علاقه دانشــمندانی را که در جستجوی 
پوِاترون های کهکشانی بودند، برانگیخت. 
هنگامــی کــه پرتوهای گاما بــه جو ما 
می رســند، می توانند بارانی از ذرات باردار 
تولید کنند که با تلسکوپ های روی زمین 
قابل اندازه گیری هســتند. دانشمندان با 
استفاده از داده های HAWC توانستند 

مشخص کنند که پرتوهای گاما از بقایای 
ابرنواختر می آیند اما آنها نتوانستند بگویند 
که آیا نور توســط پروتون ها تولید شــده 
است یا الکترون های سریع که می توانند 
پرتوهای گامــا، پرتوهای ایکس و امواج 

رادیویی با انرژی پایین تر را ساطع کنند.
این گروه پژوهشی، داده هایی را در طیف 
گســترده ای از انرژی هــا و طول موج ها 
بررســی کردند کــه در دهه گذشــته با 
استفاده از ۱۰ رصدخانه مختلف جمع آوری 
شده بودند. ســپس، آن ها به شبیه سازی 
رایانه ای روی آوردند. پژوهشگران با تغییر 
دادن مقادیر مختلفی مانند قدرت میدان 
مغناطیســی یا چگالی ابر گازی ســعی 
کردند شــرایط لازم برای محاسبه طول 
موج هــای مختلف نــور را بازتولید کنند. 
صــرف نظر از آنچه آنهــا تنظیم کردند، 
الکترون ها نمی توانستند تنها منبع باشند. 
شبیه ســازی های آنها تنها در صورتی با 
بالاترین داده های انرژی مطابقت دارد که 
پروتون های PeV به عنوان منبع اضافی 

نور در نظر گرفته شود.
 Henrike(»فلیشــک »هنریــک 
Fleischhack(، اخترشناس »دانشگاه 
نخستین  که   )CUA(»آمریکا کاتولیک 
بار دو ســال پیش ایــن تجزیه و تحلیل 
را فقط با مجموعــه داده های رصدخانه 
HAWC انجــام داده بــود، گفت: ما 
توانستیم این موضوع را رد کنیم که تابش 
عمدتاً توسط الکترون ها تولید می شود زیرا 
طیفی که ما به دست آوردیم، با مشاهدات 

مطابقت نداشت.
به گفته فلیشک، انجام دادن یک تحلیل 
روی چند طول موج، بسیار مهم بود زیرا 
برای مثال، به پژوهشگران نشان داد که 
افزایش تعداد الکترون هــا در یک طول 
موج منجر به عــدم تطابق بین داده ها و 
شبیه ســازی در طول موج دیگر می شود. 
این بدان معناست که تنها راه برای توضیح 
دادن طیف کامل نور، حضور پروتون های 
 David(»سالتزبرگ بود.»دیوید   PeV
»دانشگاه  اخترفیزیکدان   ،)Saltzberg
کالیفرنیا، لس آنجلس«)UCLA( که از 
اعضای این گروه پژوهشــی نبوده است، 
گفت: این نتیجه مســتلزم توجه بســیار 
دقیق به بودجــه انرژی بود. این پژوهش 
نشــان می دهد که برای پاســخ دادن به 
پرســش های بــزرگ، بــه آزمایش ها و 

رصدخانه های بسیاری نیاز داریم.

فانــگ امیــدوار اســت کــه در آینده، 
پوِاترون های بیشــتری پیدا شوند که به 
آنها کمک کنند تا بفهمنــد آیا این یک 
کشــف منحصربه فرد اســت و اینکه آیا 
همه اجساد ستاره ای، توانایی شتاب دادن 
به ذرات تا چنین سرعتی را دارند یا خیر. 
وی افزود: ایــن می تواند فقط نوک کوه 
یخ باشد. فناوری های رو به رشدی مانند 
»آرایه تلسکوپ چرنکوف«)CTA( حتی 
ممکن است بتوانند پوِاترون ها را فراتر از 

کهکشان خودمان پیدا کنند.
ســالتزبرگ نیز باور دارد که آزمایش های 
بتوانند  اســت  بعــدی ممکــن  نســل 
»نوترینوهــا«)Neutrinos( را کــه از 
بقایای ابرنواختر می آیند، ببینند. نوترینوها، 
ذراتی ریز و خنثی هســتند که می توانند 
هنگام فروپاشی پیون ها نیز ایجاد شوند. 
تشخیص آنها با »رصدخانه ردیاب نوترینو 
 IceCube Neutrino(»آیس کیوب
می گیــرد  صــورت   )Observatory
که ردپای آنها را در قطب جنوب شــکار 
می کند. فانگ گفت: اگر تلســکوپ هایی 
مانند آیــس کیوب بتواننــد نوترینوها را 
مستقیماً ببینند، فوق العاده خواهد بود زیرا 
از تعامل پروتون  نوترینوها کاوشگرهایی 
هســتند و نمی توانند توســط الکترون ها 

ساخته شوند.
یافتــن پوِاترون هــای جهــان نهایتاً به 
درک ایــن موضوع می انجامــد که آثار 
مرگ ســتاره ای چگونه راه را برای تولد 
ســتارگان جدید هموار می سازد و چگونه 
ذراتی بــا بالاترین انرژی، ســوخت این 
چرخه کیهانی را تأمین می کنند. پرتوهای 
کیهانی بر فشــار و دما تأثیر می گذارند، 
بادهــای کهکشــانی را بــه حرکت در 
می آورنــد و مولکول ها را در مناطق بارور 
یونیزه  ابرنواخترها  بقایای  مانند  ستاره ای 
می کننــد. برخی از آن ســتارگان ممکن 
است ســیاره های خود را تشکیل دهند یا 
یک روز منفجر شــوند و این روند دوباره 

از نو آغاز شود.
کر گفت: بررسی پرتوهای کیهانی تقریباً 
به اندازه بررسی سیارات فراخورشیدی یا 
هر جرم دیگری برای درک منشــأ حیات 
مهم اســت. همه این موارد، یک سیستم 
پر انرژی و بسیار پیچیده هستند. ما اکنون 

به درک این سیستم رسیده ایم.
 Physical« ایــن پژوهش، در مجلــه

Review Letters« به چاپ رسید.

گروهی از پژوهشگران حوزه اخترفیزیک 
به بررســی داده های جمع آوری شده با 
چندین تلســکوپ پرداخته اند تا منشأ 
مشخص  را  پرانرژی  کیهانی  پرتوهای 

کنند.
به نقــل از وایــرد، پژوهشــگران به 
جمع آوری داده های چندین تلســکوپ 
پرداخته اند تا نشان دهند که مرگ ناشی 
از انفجار ســتاره ای می تواند برخی از 

سریع ترین ذرات جهان را ایجاد کند.
 )LHC(»بزرگ هادرونی  »برخورددهنده 
در »ســازمان اروپایــی پژوهش های 
از  یکی   ،)CERN(»سرن« یا  هسته ای« 
جاه طلبانه ترین اقدامات در حوزه فیزیک 
ذرات به شــمار می رود. دانشــمندان 
با هزینــه ای حدود پنج میلیــارد دلار 
توانستند حلقه ای از آهن رباهای ابررسانا 
را بسازند که آنقدر سرد شد تا به دمایی 
سردتر از فضا برســد. آن ها می توانند 
از این فناوری برای شتاب دادن ذرات 
تا به سرعتی  زیراتمی اســتفاده کنند 

نزدیک به سرعت نور برسند.
در هــر حال، طبیعت ایــن کار را بهتر 
از یک قرن است  انجام می دهد. بیش 
که فیزیکدانان از وجود پرتوهای کیهانی 
که ذرات بــارداری از فضــای بیرونی 
هســتند و روی زمین فــرود می آیند، 
شگفت زده شــده اند. پرتوهای کیهانی 
می توانند با ســرعتی بیش از یک »پتا 
الکترون ولت«)PeV( انرژی به ســیاره 
ما برســند. اگرچه هیچ کمبودی برای 
مطالعه پرتوهای کیهانی وجود ندارد اما 
دانشمندان عمدتاً درک نکرده اند که دقیقاً 
چه چیزی می تواند ذرات را به داشــتن 
چنین ســرعت های فوق العاده ای سوق 
دهد.گروهی متشــکل از پنج دانشمند 
در پروژه جدیدی تــلاش کرده اند که 
این معمــا را تا حدودی حل کنند. آن ها 
از طریق ترکیب داده های »تلســکوپ 
فضایی پرتو گامای فرمی«)FGST( ناسا 
با مشاهدات به دست آمده از 9 آزمایش 
دیگــر، یک باقیمانــده ابرنواختر را به 
عنوان منبع پروتون های PeV شناسایی 
کرده انــد. کشــف ایــن کارخانه های 
پرتــو کیهانی که دانشــمندان آنها را 
در  می نامند،   )PeVatron(»پوِاتــرون«
نهایت به آنها کمک می کند تا شــرایط 
محیطی که ایــن ذرات را به حرکت در 
می آورند و نقشی را که در تکامل کیهان 
 Ke(»دارند، مشــخص کنند.»کی فانگ
»دانشــگاه  اخترفیزیکــدان   ،)Fang
U W – ( » یســن مد - نسین یسکا و

Madison( و سرپرســت این پژوهش 
گفــت: شناســایی ایــن پوِاترون ها، 
نخســتین گام به سوی درک جهان پر 
انرژی تر خواهد بــود. تاکنون، تنها دو 
بالقوه در کهکشان راه شیری  پوِاترون 
ردیابی شــده اند؛ یک سیاه چاله بزرگ 
در مرکز کهکشــان مــا و یک منطقه 
ستاره ساز که در حومه آن قرار دارد. در 
نظریه ها، بقایای ابرنواختر که گاز و غبار 
به جا مانده از مرگ انفجاری ستارگان 
 PeV هستند نیز باید بتوانند پروتون های
را تولید کنند اما تاکنون، هیچ شواهدی 
برای تأیید این موضوع وجود نداشــته 

است.



بیش از ۵ ماه از ابلاغ و اجرای بسته ده گانه 
حمایــت از بــورس می گذرد و اگرچه اغلب 
سهامداران از آن ابراز نارضایتی می کنند. اما 
در مقابل، وزیر اقتصاد بر این باور اســت که 
عملکرد این بســته حمایتــی مطلوب بوده 

است.
مهدی قلی پور، کارشــناس بازار سرمایه، در 
رابطه با چگونگی ضمانت اصل سرمایه افراد 
در بــورس اظهــار کرد: بســته ده گانه یا به 
عبارت 7+ 3 برای نخستین بار در اردیبهشت 
ماه ســال ۱۴۰۰ و پس از افت های ادامه دار 
شــاخص های بورس، توســط رئیس وقت 
ســازمان خبری شد مبنی بر این که دولت، 
ده فرمان برای حمایت از بازار را در دســتور 
کار خود قرار داده اســت. اما با این حال، به 
نظر می رسد که بر اساس صحبت های اخیر 
وزیر اقتصاد، این بسته در اواخر سال ۱۴۰۰ 
ابلاغ شده است و به صورت کلی، ده فرمانی 
که بیشــتر آن ها از نظر قانونی، هنوز قابلیت 
اجرایــی ندارنــد روی رونــد بــازار، نقش 
تأثیرگذاری نداشــته اند و رقم جزئی حداکثر 
۵ الــی 6 هــزار میلیارد تومان واریزی قطره 
چکانی توســط صندوق توسعه ملی با توجه 
به خروج بیش از ۱۵۰ هزار میلیارد تومان از 
بازار آن هم از نیمه ســال 99 به هیچ وجه 
تأثیر گذار نیســت و همچنین، گویا از واریز 
مالیات نقل و انتقال ســهام به صندوق های 
توســعه و تثبیت بازار هم خبری نیســت و 
محدودیت بانک ها برای سرمایه گذاری در 
ســهام و صندوق هــا همچنان وجود دارد و 
ســازمان امور دارایی نیز هنوز مشوق های 
مالیاتی ذکر شده در ده فرمان را ابلاغ نکرده 

است.

از اینــرو، به صورت کلی، بانک مرکزی و 
وزارت اقتصاد در حمایت از بازار ســرمایه 
هماهنگی لازم را ندارند و بعضاً در عمل، 
اقدامات این دو در کنار وزارت صمت کاملًا 

به ضرر بازار سرمایه شده است.

او با اشاره به نارضایتی برخی از سهامداران 
از بســته ده گانه گفت: ۱۰ فرمان هیئت 
دولت که توسط محمد علی دهقان، رئیس 
وقت سازمان بورس در اردیبهشت ماه سال 
۱۴۰۰ اعلام شدند شــامل موارد حمایتی 

زیر بودند:
۱(. تخصیص یک درصد از منابع صندوق 
توســعه ملی )تقریباً ۱۲ همت فقط برای 
سال ۱۴۰۰( که حداکثر ۵ همت آن محقق 
شده است و در حقیقت، از مبلغ تخصیص 
یافتــه از منابع صندوق در ســال ۱۴۰۱ 
خبری نیست و از طرفی، کل مبلغ هم در 
مقابل حجم بازار عدد قابل توجهی نیست.

۲(. رفع ممنوعیت اخذ تســهیلات بانکی 
توسط شــرکت های  برای خرید ســهام 
سرمایه گذاری و هلدینگ ها هنوز در بانک 
مرکزی تصویب نشده است و امکان پذیر 

نیست.
3(. اقامت ۵ ســاله برای خریداران سهام 
محقق نشده یا حداقل، یک نفر هم از این 

طریق درخواست اقامت نکرده است.
۴(. 7۰ درصد مالیات فروش ســهام آورده 
دولت در صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز 
شــود که از واریز این وجوه، خبری منتشر 

نشده اســت و حداقل، باید از این محل 7 
همت به صندوق تزریق می شد.

۵(. معافیــت مالیاتــی به انــدازه افزایش 
ســرمایه از محل ســود انباشته شرکت ها 
که قانونی در این خصــوص در مجلس، 
تصویب یا از سوی دولت ابلاغ نشده است.

6(. امهال مالیاتی یک ساله به اندازه خرید 
ســهام خزانه برای شــرکت ها که قانونی 
در ایــن خصوص در مجلس تصویب یا از 

سوی دولت ابلاغ نشده است.
7(. رفع محدودیت سرمایه گذاری بانک ها 
موضوع مــاده ۱6 و ۱7 قانون رفع موانع 
تولید که هنــوز در بانک مرکزی تصویب 

نشده است و امکانپذیر نیست.
۸(. امکان سرمایه گذاری صندوق توسعه 
ملی در سهام که هنوز اجرایی نشده است.

9(. مجوز انتشار تا ۲۰ همت اوراق بدهی 
توسط صندوق توســعه و صندوق تثبیت 
بازار ســرمایه که حداقل، در صورت های 
مالی منتشــره صندوق برای سال ۱۴۰۰ 

حتی یک ریال اوراق منتشر نشده است.
۱۰(. پرداخت زیان خریداران صندوق های 
قابل معامله دولتی مثل پالایش و دارا یکم 
از طریق تخصیص واحدهای مازاد )جایزه( 
انجام نشــده اســت. حال، با توجه به این 
که فرامین فوق، حداقــل تا امروز اجرایی 
نشده اند، از اینرو، نارضایتی سرمایه گذاران 

طبیعی است.
قلی پور، درمورد دلایل آشــفتگی و نبود 
اطمینان در بازار ســرمایه و نقش بسته ده 

گانه در بازار سرمایه افزود:واقعیت این است 
که ده فرمان مورد اشــاره، صرفاً افزایش 
تزریق نقدینگی به بازار را هدف قرار داده 
اســت و حتی با فرض تحقق همه این ده 
فرمان، با وجود مؤثر بودن نســبی، بازهم، 
آن ها نمی توانند مانع از نوســانات ناشی از 
تحولات در عوامل کلان اقتصادی شوند. 
قیمت گذاری دستوری، دستکاری در نرخ 
ارز به ویژه کنترل نرخ ارز نیمایی، فشــار 
مالیاتی به شرکت ها، افزایش نرخ بهره به 
ویژه نرخ بازده تا سررســید در بازار بدهی، 
نرخ بین بانکی و نرخ ســپرده در ســطح 
شــعب به ۲۲ درصد و نبود اطمینان های 
ناشی از تحولات سیاسی و اخیراً افت ۱۰ 
الی ۲۰ درصــدی در قیمت های جهانی، 
عوامل بســیار مهم تری هستند و با وجود 
افزایش دو میلیون میلیارد تومانی نقدینگی 
از ســال گذشــته، نه تنها نقدینگی وارد 
بورس نشده است بلکه نزدیک به ۵۰ هزار 
میلیارد تومان هم خارج شــده و این نبود 
اطمینان در شرایطی ایجاد شده است که 
به نظر می رسد سود سرمایه گذار، کمترین 
اهمیت را برای سیاست گذار دولتی دارد و 
اهداف کوتاه مدتی مثل حمایت از مصرف 
کننده یا کنترل تورم در بلند مدت، نه تنها 
به نتیجه نمی رســند بلکه فشار بر اقشار 
آســیب پذیر و تورم در میان مدت افزایش 
پیــدا می کنند چرا که چنین سیاســتی در 
نهایت، با کاهش تولید و کمبود کالا خود 

را نشان می دهد.
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»تدبیرتازه«ازچشماندازقیمتطلاو
سکهگزارشمیدهد
طلاهمگامبادلار

گروه بازار مالــی: مذاکرات وین به روزهــای پایانی خود  
نزدیک می شــود و تهران در انتظار پاســخ نهایی آمریکا 
پیرامون بســته پیشنهادی اروپا است. این روزها بازارها نیز 
به شــدت تحت تاثیر مذاکرات برجامی است و   به دنبال 
انتشار خبرهای خوش برجامی و کاهش قیمت دلار در بازار، 
قیمت طلا به طور چشم گیری کاهش یافت. به طوری که 
در هفته ای که گذشت با سقوط بهای اونس طلای جهانی 
و همچنین کاهش نرخ ارز در بازارهای داخلی، قیمت سکه 
و طلا نیز در بازار با کاهش همراه شد.براین اساس هر گرم 
طلای ۱۸ عیار طی یک هفته گذشــته در بازار 7.۱ درصد 
افت داشته و وارد کانال یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان شده 
اســت. در حال حاضر هر گرم طلای ۱۸ عیار در بازار یک 
میلیون و ۲7۵ هزار تومــان قیمت دارد. در این میان، بازار 
داخلی ایران روز پنج شنبه در سراشیبی قرار داشت. قیمت 
طلا ۱۸ عیار روز چهارشنبه گذشته ۲۰ هزار و ۵۰۰ تومان 
ارزان شد و در بازار روز پنج شنبه ۱۰ هزار ۴۰۰ تومان دیگر 
کاهش یافت. بنا به این گزارش، محمد کشتی آرای، نایب 
رییس اتحادیه طلا و جواهر درباره وضعیت بازار طلا، اظهار 
داشت: درحالی که قیمت طلا و ارز روز چهارشنبه افزایشی 
شده بود از صبح روز پنج شــنبه بار دیگر روند بازار نزولی 
شــده و قیمت ها با کاهش چشم گیر همراه شده است. وی 
با بیان اینکه علــت کاهش قیمت طلا و ارز به خاطر اخبار 
جدیدی است که از مذاکرات بیرون آمده است، تصریح کرد: 
طی روزهای اخیر قیمت اونس طلا تغییر خاصی نداشــته 
ولی به دلیل کاهش چشم گیر قیمت ارز، قیمت طلا و سکه 
نیز در بازار با کاهش همراه شــده است.این فعال بازار طلا 
و جواهر درباره پیش بینی بازار در روزهای آینده، به تسنیم، 
خاطرنشــان کرد: هرچقدر خبرهای مذاکرات و جو فضای 
سیاسی مثبت باشد، روند نزولی در بازار طلا و ارز نیز ادامه 
خواهد داشــت.طبق اعلام اتحادیه طلا و جواهر تهران به 
ایسنا هم علیرغم اینکه اونس جهانی طلا در هفته پیش از 
هفته ای که گذشت )هفته منتهی به ۲۱ مرداد ماه( در مسیر 
صعودی قرار داشــت، در هفته اخیر مســیر حرکت خود را 
تغییر داده و شروع به ریزش کرد.از سوی دیگر در بازارهای 
داخلی نیز نرخ ارز همچنان روند کاهشی خود را ادامه داد؛ 
بر این اساس با کاهش ۵۰ دلاری هر اونس طلا در جهان 
و افت قیمت ها در بازار ارز در داخل، قیمت طلا و سکه در 
بازارهای داخلی نیز با کاهش همراه شد.در حال حاضر هر 
اونس با کاهش ۵۰ دلاری به ۱7۵۴ دلار رسیده است این 
در حالیســت که در پایان هفته پیش تر، از ۱796 دلار هم 
فراتر رفته بود و در آســتانه ۱۸۰۰ دلار قرار داشت.با توجه 
به آخرین معاملات روز پنجشنبه آخرین قیمت سکه و طلا 
در بازار و تغییرات آن نســبت به ابتــدای هفته، هر قطعه 
ســکه تمام طرح جدید با کاهش ۸۰۰ هزار تومانی به ۱3 
میلیون و 6۵۰ هزار تومان رسید و هر قطعه سکه تمام طرح 
قدیم با 9۰۰ هزار تومان کاهش نسبت به ابتدای هفته، ۱۲ 
میلیون و 9۰۰ هزار تومان قیمت داشت.همچنین نیم سکه 
با ۴۵۰ هزار تومان و ربع ســکه با ۴۲۰ هزار تومان کاهش 
در آخرین معامالات روز گذشته به ترتیب )نیم سکه( هفت 
میلیون و ۵۵۰ هزار تومان و )ربع سکه( چهار میلیون و ۵۸۰ 
هزار تومان تعیین قیمت شدند. سکه های یک گرمی بانک 
مرکــزی نیز با ۱۰۰ هزار تومان کاهش قیمت نســبت به 
ابتدای هفته دو میلیون و 9۰۰ هزار تومان دادوستد شدند.

قیمــت هر مثقال طلا پنج میلیــون و ۵۴3 هزار تومان در 
پایان هفته قیمت گذاری شــد که ۲۵۰ هزار تومانی نسبت 
به ابتدای هفته کاهش داشته و هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز 
بطور متوسط ۵۸ هزار تومان افت قیمت را تجربه کرد و در 
پایان هفته به حدود یک میلیون و ۲79 هزار و 6۰۰ تومان 
رسیده است. هر گرم طلای ۲۴ عیار نیز در پایان هفته یک 

میلیون و 7۰6 هزار و ۱3۴ تومان قیمت داشته است.
zz حباب سکه به یک میلیون تومان نزدیک می شود

همانطور که اشاره شد، انواع قطعات سکه و مصنوعات طلا 
طی یک هفته اخیر با کاهش قیمت همراه بوده اند؛ این در 
حالیست که نرخ ارز و قیمت هر اونس طلا نیز کاهشی بوده 
است؛ بنابراین حباب سکه نیز با کاهش مواجه شده است. 
در حالیکه تا پیش از یک هفته اخیر، هر قطعه سکه تا یک 
میلیون و ۲۵۰ هزار تومان نیز دارای حباب بود، در این هفته 
حباب سکه هم کاهش داشــته است. حباب سکه در حال 
حاضر در محدوده یک میلیون و ۱۰۰ هزار تومان قرار دارد.

نگاه روز

در گفت و گو با یک کارشناس بازار مالی 
بررسی شد

دورویکردبورسدرپسابرجام

هنوز پاسخی از ســوی دولت ایلات متحده یا اتحادیه اروپا 
درباره پشــنهادات برجامی ایران صادر نشده است. از سوی 
دیگر فعالان بورس و سایر بازارهای مالی در انتظار دریافت 
جواب طرفین غربی هســتند. این موضوع چه تاثیری روی 

بازار سرمایه دارد؟
هلن عصمت پناه، کارشــناس ارشد بازارســرمایه گفت: در 
صورت برجام و برقراری توافقات و روند گشایش اقتصادی، 
با نگاه مختصر بر دیتای شــرکت های فعال در بازارسرمایه، 
شــاهد تغییراتــی در میان مدت و بلندمــدت در عملکرد و 
وضعیت شــرکت ها و دو متغیر اساسی رشد کسب و کارها، 
یعنی ســودآوری و جریان نقدینگی خواهیم بود.وی افزود: 
باتوجه به ذهنیت خطای دو قسمت کردن صنایع به دو دسته 
دلار محور و ریال محور و بررســی تاثیرات توافقات بر هر 
کدام، در ابتدا و در کوتاه مدت رفتار هیجانی بر بورس حاکم 
خواهد شد و توجه فعالان بر صنایع ریال محور غالب خواهد 

گشت.
تأثیر قیمت دلار روی بورس

عصمت پناه بیان کرد: در یک دوره کوتاه مدت انتظار می رود 
درصدی کاهش در قیمت دلار را داشته باشیم که تأثیر منفی 
بر صنایع صادرات محور خواهد داشت. بنابراین شرایط برای 
صنایع ریال محــور رفته رفته بهبود پیدا می کند و رفتار بازار 
این را نشان خواهد داد. اما در میان مدت تا بلند مدت با توجه 
به شرایط ساختار تورمی اقتصادی و تنگناهای زیاد، با بهبود 
قیمت دلار به مســیر قبلی خود، شــرایط برای همه صنایع 
به اعتدال خواهد رســید.این کارشناس بازارسرمایه تصریح 
کرد: باتوجه به این که دیتاها با گذشــت زمان تاثیرات را در 
خود لحاظ می کنند. ما در فرض بهای تمام شــده به درآمد 
شــرکت ها شاهد کاهش آرام درصدی، به دلیل افزایش آرام 

درآمدها و رفته رفته کاهش هزینه ها خواهیم بود.
کاهش ریسک های اقتصادی

عصمت در ادامه توضیح داد: رشــد درآمد شرکت ها به ویژه 
رشــد حجم فروش با افزایــش بازارهای هــدف، تنوع در 
مشــتریان، تعاملات بین المللی، بالا رفتن قدرت انتخاب و 
… محقق خواهد شــد. ضمن اینکه با کاهش هزینه هایی 
چــون هزینه دور زدن تحریم ها از نظر تخفیف های فروش، 
هزینه برگرداندن پول، هزینه جابه جایی پول، هزینه تولید بر 
اثر فرسودگی ماشین آلات، هزینه ارسال، بیمه، حمل و … 
کلیه نسبت های سودآوری تحت تأثیر قرار خواهند گرفت و 
به مرور زمان شــاهد بهبود حاشیه سودها شرکت های فعال 
در بورس خواهیم بود. حتی در صورت حفظ سودها و یا ثابت 
ماندن آن ها، با رشد p/e کل بازار، قیمت ها روند رشد خواهند 
داشت و ریســک های اقتصادی روند نزولی خواهند گرفت.

این فعال بورس اظهار داشــت: باتوجه به بهبود سودآوری، 
تأثیر مثبت بر نقدینگی، بهبود منابع جاری شرکت ها، سرمایه 
در گردش، تســهیل تأمین مواد اولیه، تسهیل ورود ماشین 
آلات و قطعات آن در شرکت های تولیدی و… شاهد بهبود 
جریــان نقد آزاد، بهبود چرخه عملیــات در صورت مدیریت 
مطلوب دوره چرخه عملیات، بهبود بهره وری و رشــد منابع 
مالی شرکت خواهیم بود.وی ادامه داد: این موضوع به خودی 
خود نیاز شــرکت ها را به سمت گرفتن وام و تسهیلات و در 
نتیجه کاهش بدهی و هزینه هــای مالی کم رنگ می کند، 
رشــد پیش دریافت ها با فرض تحقق در شرکت های مورد 
اعتماد را شــاهد خواهیم بود. در کل بهبود وضعیت حقوق 
مالکانه و نســبت های صورت وضعیت شرکت ها را خواهیم 
داشت. همچنین با توجه به اینکه روند تکنولوژی و مدرنیزه 
شدن ماشین آلات و تجهیزات را تسهیل می شود فضا برای 
رشد طرح های توسعه شرکت ها و بهبود درآمدزایی مطلوب 

خواهد گشت.
کدام صنایع وضعیت بهتری خواهند داشت؟

عصمت پناه تشریح کرد: می توان این گونه اشاره ای مختصر 
به تاثیرات مطلوب توافقات در میان مدت و بلند مدت بر روی 

برخی صنایع کرد:
صنعت بانک: افزایش مبادلات بین المللی، افزایش کارمزدها، 
کاهش هزینه عملیاتی، بهبود امنیت نقل و انتقال پول، فعال 

شدن شعب خارجی و …
گروه خودرو: کاهش هزینه تأمین قطعات، مشارکت بیشتر با 

خارجی ها در بخش تولید و فروش.
صنعت حمل و نقل: افزایش تجارت خارجی، اتصال مجدد به 
کانال های تجارت جهانی، نوسازی ناوگان های حمل و نقل 

ریلی، دریایی، هوایی.
گروه پیمانکاری: افزایش پروژه های پیمانی، تســهیل صاف 

کردن بدهی ها، تسهیل واردات تجهیزات و انتقال دانش.
صنعت دارویی: تسهیل تأمین مواد اولیه.

صنعت گردشگری، کشــاورزی، مواد غذایی و سایر: تأمین 
مالی مناســب، تســهیل انتقالات پولی، بازارهای هدف در 

دسترس، بهبود درآمدها.
گروه بیمه: کاهش ریســک صنعت، امکان سرمایه گذاری 
با شــرکت های بین المللی، بهبود خدمات در داخل کشور و 

سطح بین المللی.
صنعت شیمیایی، نفتی و معدنی: افزایش تأمین مالی، افزایش 
تکمیل زنجیره تولید، افزایــش بازارهای صادراتی، کاهش 
هزینه های نقل و انتقال پول، بهبود درآمدها، کمک به اقتصاد 

کشور، استفاده از سرمایه های جهانی و …

گزارش
 وزارت صمت زیر میز می زند؟

به گفته ســخنگوی وزارت ســمت این وزارتخانه هنوز در خصوص عرضه ۲۰ درصد از تیراژ 
خود به بورس کالا به جمع بندی نهایی نرسیده است.اواخر تیر ماه سال جاری و پس از کش و 
قوس های فراوان بین سازمان بورس و وزارت صمت، بالاخره توافق نهایی برای عرضه خودرو 
در بورس انجام و روز چهارشــنبه ۲6 مرداد ماه 6۰۰ دستگاه خودرو از یک شرکت خصوصی 
در بورس کالا عرضه شد.وضعیت عرضه به گونه ای رقم خورد که اگرچه قیمت خودروها ۲۵ 
درصد بالاتر از قیمت کارخانه ثبت شــدند اما حــدود ۴۰ درصد پایین تر از قیمت بازار معامله 
شــدند.با توجه به فرایند عرضه و معامله با قیمتی پایین تر از قیمت بازار، کارشناســان تاکید 
کردند که در صورت تداوم عرضه خودرو در بورس احتمال کم شدن فاصله بین قیمت بازار و 
کارخانه خودرو وجود دارد و می تواند اهرم کمکی برای تعادل بخشی به بازار باشد.نکته قابل 
توجه در خصوص عرضه خودرو در بورس این اســت که بنا به تاکید متولیان و کارشناسان و 
البته نمایندگان مجلس این سیاست زمانی می تواند به اهداف خود برسد که شاهد عرضه تقریباً 

کامل خودروها به بورس باشیم به این معنا که عرضه پاسخگو تقاضا بازار باشد.

مسدودی۵.۲میلیونحسابصادرکنندگانچکبرگشتی

براســاس اعلام بانک مرکزی، تاکنون در سامانه محچک )ســامانه مسدودی حساب های 
چک های برگشتی( ۵.۲ میلیون حســاب متعلق به صادرکنندگان چک برگشتی به مبلغ ۱7 
هزار میلیارد تومان مسدود شده است. البته، معادل 3.۵ میلیون حساب با مبلغ ۱۴ هزار میلیارد 
تومان نیز پس از رفع سوء اثر، رفع مسدودی شده اند.مراسم رونمایی از سامانه محچک )سامانه 
مسدودی حساب های چک های برگشــتی( و آغاز به کار رسمی این سامانه با حضور رئیس 
کل بانک مرکزی و برخی از مدیران و مســئولان بانکی برگزار شد.مهران محرمیان-معاون 
فناوری های نوین بانک مرکزی - در این مراســم آماری از عملکرد سامانه محچک از زمان 
اجرای آزمایشــی تاکنون ارائه کرد.طبق این گزارش، سامانه "محچک" با قابلیت بکارگیری 
اســتعلام، مسدودسازی و رفع مسدودی آنلاین حســاب های بانکی از هفتم خرداد ماه سال 
جاری به صورت آزمایشــی عملیاتی شــد.کاهش زمان اقدام برای رفع سوءاثر چک در کنار 
افزایش ارزش مجموع چک های رفع ســوءاثر شــده کمتر از 3 ماه پس از اجرای آزمایشــی 
سامانه محچک )مسدودی حساب های چک های برگشتی(، از جمله اقدامات این سامانه است.

در گفت و گو با »تدبیر تازه« مطرح شد؛

یک بام و دو هوای بسته 
ده گانه حمایت از بورس

رقیهندایی
روزنامه نگار

آرزوصبوری
روزنامه نگار

وزیراناثرتصمیماتشانبربورسرابسنجند
رئیس سازمان بورس:

دکتر مجید عشقی رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در برنامه 
تهران ۲۰ شــبکه پنج در رابطه با شــرایط و وضعیت کنونی بازار 
سرمایه نکاتی را مطرح کرد.رئیس سازمان بورس در گفت وگوی 
زنــده تلویزیونی، گفت: دو ســال ســخت برای ســهامداران و 
تصمیم گیران بازار سپری شــد. با توجه به صعود بورس در سال 
99 چالش جدی که وجود داشــت ورود تعــداد زیادی از مردم به 
بازار و در نهایت ریزش آن بود. نکته دردآور آن ســال این بود که 
مردم عادی بر اســاس تبلیغ های صــورت گرفته درگیر این بازار 
شدند. وظیفه ما حرکت در راستای حمایت از حقوق سهامداران و 
شفافیت است بنابراین سعی کردیم التهابات را مدیریت کنیم. سال 
گذشته تعاملات خوبی با دولت داشتیم. تصمیمات گرفته شده در 
دی، بهمن و اســفند ماه آرامش نســبی را حاکم بر بازار کرد؛ اما 
بازار مالی، بازاری زنده اســت که تحت تأثیر عوامل مختلفی قرار 
می گیرد و همین موضوع موجب شد بازار روند خود را حفظ نکند 
و دچار نوســان بشود.وی افزود: اتفاقاتی که در سطح جهانی افتاد 

مانند جنگ و تغییرات نرخ ها سبب نوسان در بازار ما نیز شد. برای 
اینگونه مواقع ســازوکارهایی را مانند صندوق تثبت بازار در نظر 
گرفته ایم تا بتوان اثرات منفی وارده بر بازار را کمتر کنیم. در حال 
حاضر ارزش بازار بورس 7 هزار هزار میلیارد تومان، تقریباً معادل 
GDP کل کشــور است، بنابراین بســیار مهم است که اگر قرار 
باشد اتفاقی در اقتصاد بیفتد، مسیر همین بازار سرمایه باشد. باید 
ثبات تصمیمات دولت حفظ و به آن عمل شود. باید وزیران وقتی 
تصمیمی را می گیرند اثر آن بر بازار سرمایه را بسنجند و سنجیده 
عمل کنند.رئیس هئیت مدیره ســازمان بورس گفت: تصمیماتی 
حمایتی که ســال گذشته گرفته شد یکی نرخ سوخت گاز صنایع 
بود که اگر برای آن تصمیمی گرفته نمی شد بسیاری از شرکت ها 
با زیان مواجه می شــدند. مورد بعد نرخ بهــره بین بانکی بود که 
در جلســاتی با آقای صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی در این 
خصوص تصمیماتی گرفته شد. مورد بعد کمک به صندوق تثبیت 
بود که تاکنون ۴ مورد از سال گذشته واریزی داشته و پیگیر ادامه 

واریزی ها به آن هستیم. همچنین از سال ۸۸ هیچ مجوزی برای 
تأسیس کارگزاری بورس صادر نشده بود که بعد از ۱۲ سال مجوز 
تأســیس ۱۵ کارگزاری را صادر کردیم. اکوسیستم کارگزاری ها 
بسته شده بود و با این مجوزها نسل جدیدی از کارگزاری ها برای 
کمک به بازار اضافه خواهند شد. بالغ بر ۲9 مجوز جدید نیز برای 
فعالیت ســبدگردان ها صادر شده است.وی در ادامه افزود: توصیه 
همیشگی ما این بوده که مردمی که آشنایی کافی به بازار ندارند 
به صورت غیر مستقیم در بورس ســرمایه گذاری کنند. صندوق 
تضمین اصل سرمایه یکی از موارد مورد نیاز بازار بود که اصل مبلغ 
را تضمین می کند ولی هرچه سود باشد متعلق به خود سرمایه گذار 
است. همچنین صندوق اهرمی را برای افرادی که بخواهند ریسک 
بیشتری بپذیرند، ایجاد کرده ایم. اینگونه هر فردی صندوق مورد 
نظر خود را متناســب با نیاز خود خواهد داشت. صندوق املاک و 
مستغلات صندوق دیگری است که به دنبال راه اندازی آن هستیم 

و در این خصوص تصمیماتی نیز گرفته شده است.



برجامقیمتنفتراپایینآورد
جدالنفتیآمریکاواروپا

بــا توجه به احتمال حصــول توافق برجام میان 
ایران و غرب و همچنین بازگشت ایران به بازار 
نفت جهانی، دیروز قیمت نفت خام برنت کاهش 
پیدا کــرد. آیا ایران می توانــد بلافاصله پس از 
دستیابی به توافق تولیدات نفتی خود را افزایش 

دهد؟
در پی پاســخ ایران به اتحادیه اروپا در خصوص 
مذاکرات برجام و ایجــاد احتمال افرایش منابع 
نفت ایران در بازار این محصول، قیمت های نفت 
امروز کاهشــی شدند. با وجود چشم انداز ضعیف 
رشد اقتصادی، سرمایه گذاران در حال سنجیدن 
آینده احتمالی بازار نفت بــا ورود نفت ایران به 
این بازار هســتند. نفت فیوچــرز برنت امروز با 
یک درصد کاهش قیمت بــه 96 دلار به ازای 
هر بشکه رســید. این در حالیســت که در سه 
دوره معاملاتی گذشــته افزایش قیمت را تجریه 
کرده بود.بلومبرگ می گوید نگرانی ها بابت رکود 
اقتصادی و ســرایت آن به بازار نفت باعث شد 
تا نفــت خام از زمان حمله روســیه به اوکراین 
در اواخر ماه فوریه تمام افزایش قیمت های خود 
را از دســت بدهد. تایم اســپردها در بازار نفت 
ســیگنال هایی از کاهش نگرانی ها در خصوص 
کمبود منابع این کالا دارند. این در حالیست که 
بالا رفتن ارزش دلار نســبت بــه ارز رایج دیگر 
کشورها به خطرات پیش روی کالاهای اساسی 

افزوده است.
zz گفتگوی آمریکا و اروپا بر سر برجام

بــه نقل از بلومبرگ، دیروز، جو بایدن با رهبران 
آلمان، فرانسه و بریتانیا در خصوص احیای توافق 
برجام با ایران که منجر به افزایش تولیدات نفت 
کشور به عنوان یک تولیدکننده اوپک می شود، 
گفتگو کرد. کاخ ســفید روز یک شــنبه ۲۱ اوت 
)3۰ مــرداد( اعلام کرد که جــو بایدن، رییس 
جمهوری آمریکا، بوریس جانسون، نخست وزیر 
بریتانیا، امانوئل ماکرون، رییس جمهوری فرانسه 
و اولاف شــولتس، صدراعظم آلمــان در مورد 
»مذاکرات هســته ای با ایران و لزوم حمایت از 
شرکای غرب در خاورمیانه« مذاکره کردند. کاخ 
سفید در بیانیه خود اطلاعات بیشتری از جزئیات 
گفتگوی رهبران آمریکا، بریتانیا، فرانسه و آلمان 

ارائه نکرده است.
ایران روز ۱۵ آگوست )۲۴ مرداد( پاسخ خود را در 
قالب چهارچوبی که اتحادیه اروپا برای دستیابی 
بــه توافق آن را طراحی کرده بــود ارائه داد. اما 
آمریکا در مورد موضع خود نسبت به دیدگاه ایران 
کاملًا سکوت کرده است.اتحادیه اروپا و آمریکا 
هفته گذشــته اعلام کردند که در حال بررسی 
پاســخ ایران به متن پیشــنهادی اتحادیه اروپا 
برای احیای برجام هستند.وارن پترسون، رئیس 
استراتژی کالا در گروه آی ان جی گفت: »منابع 
جهانی برای روزهای باقی مانده ســال آنقدر که 
انتظار داشتیم کم نیست زیرا محصولات روسیه 
هنوزبــه خوبی مقاومت کرده اند. احتمال دارد در 
صورت حصول توافق، بازگشت به حجم تولیدات 
پیش از تحریم برای ایران چند ماه طول بکشد. 
اما این کشور باید در کوتاه مدت با تکیه بر ذخایر 

خود صادرات را افزایش دهد.

روسیهبزرگترینعرضهکننده
نفتبهچینشد

تســنیم: اطلاعات وزارت گمرک چین نشــان 
می دهد واردات نفت چین از روسیه در ماه ژوئیه 
برابر با ۱.6۸ میلیون بشکه در روز بوده که برای 
ســومین ماه متوالی عربستان را با ۱.۵۴ میلیون 
بشــکه در روز پشت سر گذاشته است. به نقل از 
رویترز، روســیه در ماه ژوئیه برای ســومین ماه 
متوالی بزرگ ترین عرضه کننده نفت به چین بود. 
پالایشگاه های مســتقل چین خرید بشکه های 
ارزان تر نفت روســیه را افزایــش داده و واردات 
از تولیدکنندگان رقیــب مانند آنگولا و برزیل را 
پایین آورده اند. اطلاعــات وزارت گمرک چین 
نشان می دهد واردات نفت روسیه شامل واردات 
از طریق خط لوله شــرق ســیبری و واردات از 
بنادر اروپایی و شرق دور روسیه در کل به 7.۱۵ 
میلیون تن می رســد، یعنی 7.6 درصد بیشتر از 

سال گذشته میلادی.
اما عرضه گاز روســیه به چین در ماه ژوییه که 
برابر با ۱.6۸ میلیون بشکه در روز بود، هنوز هم 
پائین تر از رکورد ۲ میلیون بشکه در ماه مه است. 
چین بزرگ ترین خریدار نفت روســیه به حساب 

می آید.

 گزارش

» تدبیر تازه« گزارش می دهد
آرامکوبهدنبالتوسعهپروژهگازی

100میلیارددلاری

شرکت نفتی سعودی آرامکو اخبار منتشره درباره رویکرد 
توســعه فاز به فاز پروژه ۱۰۰ میلیارد دلاری تولید گاز 
غیرمتعارف در خشــکی خود به نام جفوره را تأیید کرد. 
انتظار می رود این تأسیســات تا ســال ۲۰3۰ به تولید 

روزانه دو میلیارد فوت مکعب گاز دست پیدا کند.
این غول نفتی که متعلق به حکومت عربستان سعودی 
است، همزمان با انتشار عملکرد مالی خود در سه ماهه 
دوم ســال جاری اعلام کرد که نخستین فاز پالایشگاه 
گازی جفوره به احتمال زیاد از ســال ۲۰۲۵ وارد مدار 
تولید می شود. آرامکو قصد دارد با توسعه فاز به فاز این 
ایــن پروژه در نهایت به ظرفیــت پالایش 3.۱ میلیارد 
فوت مکعب گاز دســت پیدا کنــد. »امین ناصر« مدیر 
عامل آرامکو در این خصوص می گوید: تأسیســات این 
پالایشــگاه گازی در دو فاز توســعه خواهد یافت. فاز 
نخســت در سال ۲۰۲۵ تولید را آغاز می کند و فاز دوم 
تا سال ۲۰۲7 وارد مدار تولید می شود.انتظار می رود که 
پالایشــگاه گازی جفوره پس از اتمام توســعه در سال 
۲۰3۰ به ظرفیت تولید دو میلیارد فوت مکعب گاز برسد 
و مجمــوع کل ظرفیت تولید گاز توســط آرامکو را تا 
۵۰ درصد افزایش بدهد. آرامکو اعلام کرده اســت که 
پروژه عظیم جفوره وظیفه تهیه خوراک تأسیسات تولید 
هیدروژن و آمونیاک را بر عهده دارد و قرار است تقاضا 

و مصرف داخلی را نیز پوشش بدهد.
این پروژه گازی غیرمتعارف بخشی از راهبرد بلندمدت 
عربستان سعودی است که هدف آن افزایش تولید گاز 
به منظور کاهش یک میلیون بشــکه ای مصرف روزانه 
نفت خام در داخل این کشــور است. در نتیجه ظرفیت 
صادرات نفت خام در این کشــور افزایش خواهد یافت. 
ناصر می گوید: طی هشت ســال آینده توان تولید گاز 
خود را تــا ۵۰ درصد افزایش می دهیم و به این ترتیب 
از سوزاندن تقریباً یک میلیون بشکه نفت خام در داخل 

کشور جلوگیری خواهیم کرد.
zz برنامه های توسعه گازی

تولید گاز طبیعی خشــک عربستان ســعودی در سال 
۲۰۲۰ برای نخستین بار از مرز ۴ تریلیون فوت مکعب 
گذشت. آرامکو بهره برداری از پالایشگاه گازی فضیلی 
را در ســال ۲۰۱9 محقق کرده و به این وسیله فرایند 
پالایش گاز طبیعی را از میادین واقع در مناطق شرقی 
آغاز کــرد که تأثیر عمــده ای در بــالا رفتن ظرفیت 
زیرساخت گازی این کشــور داشت. اما بیشترین سهم 
از روند تولید رو به افزایش گاز در این کشــور احتمالًا 
از تأسیســات جفوره نشأت خواهد گرفت که بزرگترین 
میدان گازی مستقل عربســتان سعودی با ذخایر ۲۰۰ 

تریلیون فوت مکعب قلمداد می شود.
zz قراردادهای متعدد

در ماه نوامبر ســال گذشــته آرامکو از انعقا ۱6 قرارداد 
برای میدان جفوره خبر داد. این قراردادهای ســاخت، 
مهندسی و توسعه زیرسطحی به ارزش ۱۰ میلیارد دلار 
مربوط به تأسیســات تولید و فشرده ســازی گاز جفوره 
و همچنین زیرســاخت و امکانات روســطحی مربوط 
به آنها بــود. میدان جفوره، بزرگ تریــن میدان گازی 
عربستان به شــمار می رود و بخشی کلیدی از راهبرد 
آرامکو برای تولید گاز غیرمتعارف در مسیر هدف دیگر 
این شــرکت یعنی تنوع بخشــیدن به سبد انرژی این 
شرکت قلمداد می شود.آرامکو پیش از این اعلام کرده 
بود که قصد دارد میزان انتشــار گازهای آلاینده درجه 
یک و دوم )آلاینده هایی که به طور مســتقیم توســط 
تأسیســات متعلق به این شــرکت تولید می شوند( را تا 
سال ۲۰۵۰ به صفر برســاند. همچنین آرامکو پیش تر 
خبر داده بود که میزان سرمایه گذاری های این شرکت 
برای تأسیســات جفوره طی ۱۰ ســال به مجموع 6۸ 
میلیارد دلار خواهد رســید. اما این شرکت انتظار دارد 
که در سرتاســر چرخــه حیات این تأسیســات میزان 
ســرمایه گذاری از ۱۰۰ میلیارد دلار تجاوز کند.تا سال 
۲۰3۰ تولید جفوره قرار است به روزانه دو میلیارد فوت 
مکعب گاز، روزانه ۴۱۸ میلیون فوت مکعب اتان و 63۰ 
هزار بشــکه گاز مایع و میعانات برســد. آرامکو معتقد 
اســت ذخایر جفوره که احتمال می رود بیشــتر از ۲۰۰ 
تریلیون فوت مکعب باشد، بزرگ ترین مخزن گاز شیل 

در خاورمیانه می باشد.

گزارش روز

همچنین پیش بینی می شــود که شکاف بین 
عرضه و تقاضا در ســال ۲۰3۰ به ۴۰ درصد 
برسد. آسیا تا ســال ۲۰3۰ به طور متوسط به 
6۵ درصد برداشــت بیشــتر آب شیرین برای 
بخش های صنعت و انرژی خــود نیاز دارد تا 
طبق پیش بینی ها، رشــد اقتصــادی خود را 
تضمین کند. منابع آب به دلیل کاهش جریان 
رودخانه ها، ریزش سطح آب زیرزمینی و نفوذ 
آب شور به آب های زیرزمینی کاهش می یابد.

مصرف آب آشــامیدنی/ صنعتــی و مصارف 
رقیب غالبــاً بیش از مقدار آبــی که به طور 
طبیعی از بارندگی وارد رودخانه ها می شود به 
مصرف می رســد. مدیریت آب در بسیاری از 
کشورها نتوانســته واقعیت های جدید جهانی 
در کمبــود آب را شناســایی کند و با تغییرات 
نوین ســازگار شود. سیاست آب اغلب ضعیف 
است و سازمان های مدیریت آن فاقد شفافیت، 
استقلال، تخصص و اطلاعات دقیق در مورد 

اندازه منابع خود هستند.
 اقتصاد آب قوه عاقلهٔ تصمیم گیرنده ای ندارد و 
بیشتر کشورها به سادگی قادر به توسعه کامل 
منابع خود یا مدیریت مناســب آنها نیســتند. 
در مــوارد دیگر، قیمت گــذاری مخدوش آب 
سیگنال های اشــتباهی را به کاربران ارسال 
می کند و باعث هدر رفتن یا اســتفاده بیش از 
حد آب می شــود. در برخی دولت ها نیز، وجود 
بــرق ارزان و یارانه ای منجر به پمپاژ بیش از 
حد آب شده است و در برخی دیگر، هزینه های 
بالای انرژی آب را برای فقرا غیرقابل دسترس 
کرده است. شیوه های ضعیف کشاورزی یکی 
از اصلی ترین متغیرهای میزان استفاده از آب 
است و مقادیر بسیار زیادی آب در اثر کشاورزی 
ناکارآمد، کشــت محصولات نامناسب و غیره 

هدر می رود. کارآمدترین کشاورزان می توانند 
همان مقدار غذا را تنها با اســتفاده از کسری 
از آب مصرف شــده توســط همکارهای خود 
تولیــد کنند که کارآیی کمتری دارند، بنابراین 
جــای زیادی برای بهبود در این صنعت وجود 
دارد. زیرساخت ضعیف سدها، کانال ها، لوله ها 
و مخزن های ذخیره سازی در اکثر کشورها در 
وضعیت نامناســبی قرار دارند و مقادیر زیادی 
آب را از طریق نشــت، تبخیر، سرقت و غیره 
از دست می رود. بیابان زایی در مکان هایی که 
چرای بیش از حد انجام شده است، شواهدی 
از کاهش بارندگی طبیعی دارد که سبب حذف 
پوشــش گیاهی و از بین رفتن ســهم آن در 
چرخه هیدرولوژیکی محلی می شــود که خود 
یکی از مشکلات آب بر است. آب یک از پنچ 
انگشت مشت انرژی، از چند زاویه مورد آماج 
حمله قرار گرفته که آینده انرژی را به شــدت 
تهدید می کند مخازن پشــت سدهای بزرگ 
جهان با متراژ تقریبی 6۰۰.۰۰۰ کیلومتر مربع 
)مســاحتی تقریباً دو برابر ایتالیا( ۱9 درصد از 
برق جهان را تأمین می کنند. یک سوم کشورها 
برای نیازهای بــرق خود به انرژی آبی متکی 
هستند و مخازنی که صرفاً یا عمدتاً برای تولید 
برق استفاده می شوند حدود ۱7۵.۰۰۰ کیلومتر 
مربع از کرهٔ زمین را پوشش می دهند فقط در 
ایــالات متحده، حدود 3۰۰ ســد بزرگ، 9.۵ 
درصد از کل تولید برق آمریکا را تولید می کنند 
و ۱6 درصد از برق اروپا از آب حدود 7۰۰۰ سد 
بزرگ تأمین می شود. با افزایش دمای بیش از 
۴۰ درجه ســانتیگراد در بیشتر مناطق اروپای 
غربی و جنوبی، نیروگاه های آبی مجبور شدند 
تا توان تولیدی خود را کاهش دهند یا حتی به 
طور کامل تعطیل شوند. اسپانیا، فرانسه و ایتالیا 

در تابستان امسال پس از یک زمستان خشک 
غیرمعمول، درگیر چندین موج گرمای شــدید 
بوده انــد. پایین بودن ســطح آب باعث ایجاد 
مشــکلاتی برای نیروگاه های برق آبی شده و 

این امر منجر به کمبود برق گشته است. 
کمبود باران همچنیــن رودخانه ها و مخازن 
را خشک کرده اســت و تأمین آب مورد نیاز 
برای خنک ســازی راکتورهای هسته ای را 
با مشــکل مواجه کرده اســت. این می تواند 
منجــر به قطع برق در ماه های آتی شــود و 
اســتیصال اروپایی ها را در تأمین انرژی که 
متأثر از تحریم گازی روســیه است را بیشتر 
کند. اروپا در بحران برق تنها قاره نیست؛ 6۱ 
درصد از ســدهای برق آبی در سراسر جهان 
تا ســال ۲۰۵۰ در حوضه های رودخانه ای با 
خطر کم آبی بالا تا شدید، سیل یا هر دو قرار 
خواهند گرفت. چیزی که در تغییرات اقلیمی 
شــاهد آن هســتیم موارد عحیبی است که 
حتی خبره ترین کارشناســان آب و هوا نیز از 
شــنیدن آن تعحب می کنند مثل بارش برف 
در عربستان یا خشکسالی شدید در قارهٔ سبز 
و ریــزش ابرهــا در خاورمیانه.توجه ویژه به 
گرمایش زمین و تغییرات در حایگزین شدن 
کشــورهای جدید به عنوان منابع آبی آینده 
سرمایه گزاری های حوزه انرژی و کشاورزی 
را تحــت تأثیر قرار خواهد داد و کشــورهای 
فقیری را از حاشــیه به متن خواهد برد که تا 
به حال در شدیدترین فشار اقتصادی زندگی 
می کردند مانند تاجیکســتان که با داشــتن 
۱3۰۰ دریاچه طبیعی از بزرگترین کشورها با 
منابع آبی اســت و بعد از این نقش مهمی در 
منطقه آســیای میانه و جنوب شرق آسیا ایفا 

خواهد کرد.
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انرژی

کل کره زمین در روز حدود 3۲۰ میلیارد کیلووات 
 ساعت انرژی مصرف می کند معادل سوزاندن 
 بی وقفه ۲۲ لامپ توسط ۸ میلیارد نفر، در قرن 
پیش رو با این میزان از مصرف، تقاضا ســه 
برابر خواهد شد. با این که مصرف در سراسر 
جهان یکنواخت نیســت اما مردم کشورهای 
صنعتی مقادیر بسیار بیشتری انرژی نسبت به 

کشورهای در حال توسعه مصرف می کنند. 
با وجود پیشرفت در منابع انرژی تجدید پذیر، 
عرضه انرژی در جهــان همچنان مبتنی بر 
سوخت های فسیلی است. بسیاری از کشورها 
بــرای برآورده کــردن تقاضا خــود نیازمند 
واردات ســوخت از دیگر کشورها هستند که 
این موضوع تجارت انرژی را به یک موضوع 
مهم سیاسی جهانی تبدیل می کند. بی ثباتی 
در نقاطی که بیشــترین میزان نفت در آنجا 
یافت می شود )خلیج فارس، نیجریه و ونزوئلا( 
تأمین برق اقتصاد جهانی را شکننده می کند. 
تقاضای ســیری ناپذیر در کشــورهایی که 
بیشترین میزان انرژی را احتیاج دارند )ایالات 
متحده، ژاپن، چین، هند و آلمان( اقتصادهای 
اصلی بین المللی را به طور فزاینده ای وابسته 
خود کرده اســت. علاوه بر این، استخراج و 
اســتفاده از سوخت های فسیلی اثرات زیست 
محیطی جدی مانند آلودگی هوا و گرم شدن 
آب و هوا را در پی داشــته است که چالشی 
برای آینــده یکی از بزرگترین راه های تأمین 
انرژی یعنــی آب خواهد بــود. از پنج منبع 
بزرگ انرژی که انرژی دنیای مدرن را تأمین 
می کنند )نفــت، زغال ســنگ، گاز طبیعی، 
نیروی بــرق آبی و انرژی هســته ای(، تنها 
منبعی که به طور فعال انرژی تازه تبدیل شده 
را ذخیــره می کند و ســپس آن را در صورت 
نیــاز آزاد می کند، انرژی آبی اســت. دریاچه 
مصنوعی ایجاد شده توسط سد در نیروگاه به 

طور موثری انرژی را ذخیره می کند.
به گزارش سازمان علمی و فرهنگی آموزشی 
ملل متحد یونسکو، مصرف آب از دهه ۱9۸۰ 
در سراســر جهان حدود ۱ درصد در ســال 
افزایش یافته اســت. مصرف جهانی آب طی 
صد سال گذشته شــش برابر افزایش یافته 
است. ســطوح تنش فیزیکی آب احتمالًا با 
افزایش جمعیت و تقاضــای آنها برای آب و 
تشــدید اثرات تغییرات آب و هوایی افزایش 
خواهد داشت. ظرفیت سیاره زمین برای حفظ 
تقاضای رو به رشد برای آب شیرین به چالش 
کشــیده شده اســت و پیش بینی می شود تا 
سال ۲۰۵۰، تقاضای جهانی آب تا ۵۵ درصد 
افزایش یابد. کاهش منابع آب در حال حاضر 
بسیاری از نقاط جهان را تحت تأثیر قرار داده 
اســت و تخمین زده می شود که ۲۰ درصد از 
سفره های زیرزمینی جهان بیش از حد مورد 

بهره برداری قرار بگیرند.

آب شرب شهرکرد تأمین شد

سرپرســت معاونت امور عمرانی استانداری چهارمحال و بختیاری گفت: در مجموع با 
اقدامات صورت گرفته، نیاز آبی شــهرکرد تأمین شد.علی حیدری در خصوص آخرین 
وضعیت حل مشکل بی آبی در شهرکرد، اظهار کرد: طرح پدافندی عمان سامانی برای 
تأمین آب شرب بخشی از شهرکرد از سه روز گذشته وارد مدار شده است و در مجموع 
آبی که از طرح عمان ســامانی و تصفیه خانه ســامان به شهرکرد انتقال داده می شود، 

حدود ۱6۰ لیتر بر ثانیه است.
سرپرست معاونت امور عمرانی استانداری چهارمحال و بختیاری افزود: در طرح فدک 
نیز آبرســانی از مخازن تا تصفیه خانه شهرستان بن انجام شده است و ظرف یک روز 
یا دو روز آینده به غرب شــهرکرد خواهد رســید.حیدری با اشاره به تصفیه خانه خلک، 
خاطرنشــان کرد: باتوجه به کاهش کدورت چشمه کوهرنگ این تصفیه خانه نیز ۱۵۰ 
لیتر بر ثانیه آب وارد مدار آبرســانی شهرکرد می شود و ۱۵۰ لیتر نیز از طریق چاه های 

کشاورزی تأمین شده است. 

سرمایهگذاری۲۴میلیارددلاریصنعتنفت
وزیر نفت با اشاره به تعریف طرح های پتروپالایشی شهید سلیمانی و پالایشی مروارید مکران 
در هرمزگان گفت: در ســال های آینده این استان به قطب پالایشی کشور تبدیل می شود و 
طی یک ســالی که از عمر دولت سیزدهم می گذرد، حدود ۲۴ تا ۲۵ میلیارد دلار پروژه جدید 
در این استان تعریف و آغاز شده است.جواد اوجی  دیروز در حاشیه آیین رسمی بهره برداری از 
خط لوله انتقال گاز به جزیره کیش در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در هفته پیش رو عملیات 
اجرایی پروژه های زیادی در بخش های بالادستی و پایین دستی آغاز می شود و به بهره برداری 
خواهند رســید، اظهار کرد: افتتاح رسمی پروژه گازرسانی به جزیره کیش، صرفه جویی ارزی 
سالانه حدود ۴۰۰ میلیون دلاری از محل صرفه جویی در مصرف فرآورده های نفتی و گاز مایع 
در این جزیره را به دنبال دارد.وی با بیان اینکه مدت زمان بازگشت سرمایه در این طرح کمتر 
از یک ســال خواهد بود، گفت:  طرح انتقال گاز میدان گازی کیش به مجتمع های پالایشی 
پارس جنوبی که از اولویت های شــرکت ملی نفت ایران به شــمار می آید، به زودی به کمک 

شرکت مهندسی و ساخت تأسیسات دریایی آغاز خواهد شد.

»تدبیر تازه« از کمبود آب و مشکلات تولید انرژی برق آبی گزارش می دهد

چالش کمبود سوخت در جهان
رسولسلیمانی

روزنامه نگار

شیوارحیمی
روزنامه نگار

نعیمنوربخش
روزنامه نگار

 بازتاب

پیشرفت۸۸درصدیطرحانتقالآببهدریاچهارومیه
سازمان برنامه و بودجه خبر داد؛

سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: پیشرفت فیزیکی طرح انتقال 
آب به دریاچه ارومیه در حال حاضر حدود ۸۸ درصد است و طرح 

مذکور از چهار جزء اصلی تشکیل شده است.
به نقل از ســازمان برنامه و بودجه، یکی از مهمترین برنامه های 
اجرایی برای تأمین آب دریاچــه ارومیه، اجرای طرح انتقال آب 
از رودخانه ذاب به حوزه دریاچه ارومیه اســت که در ۱۴۰۱ علی 
رغــم اینکه اعتبار مصوب این طرح مبلغ ۵۲3 میلیارد ریال بوده 
اما با توجه به اهمیت طرح، تخصیص اعتبارات آن به میزان یک 
هزارو ۸7۱ میلیارد ریال از ســوی سازمان برنامه و بودجه ابلاغ 

شده است.
این طرح ســالانه در حدود 6۰۰ میلیــون مترمکعب از آبهای 
خروجی از کشور را مهار و به دریاچه ارومیه انتقال می دهد که در 

حال حاضر پیشرفت فیزیکی آنها به شرح زیر است:
الف( سد خاکی کانی سیب و تاسیسات وابسته )پیشرفت فیزیکی 

99 درصد ـ فعالیت های تکمیلی در دست اجرا می باشد(.

ب( تونل انتقال آب اصلی به طول 3۵/67 کیلومتر )پیشــرفت 
فیزیکی 9۸ درصد، تونل به صورت کامل حفاری شــده است ـ 
ترمیم شکســتگی سگمنت های تونل در بخش ورودی و اتمام 

سازه اتصال آبگیر به تونل ورودی در دست اجراست(.
ج( کانــال انتقال آب از خروجی تونل اصلی به ســمت دریاچه 
ارومیه به طول ۱۱/۵ کیلومتر )به صورت کامل انجام شده است 

و فعالیت های تکمیلی در دست اجرا می باشد(
د( بند انحرافی بادین آباد و کانال انتقال از بادین به مخزن ســد 
کانی ســیب به طول ۴/6 کیلومتر )پیشــرفت فیزیکی بند ۱۰۰ 
درصد و کانال آب آور آن ۴۰ درصد ـ این بخش از طرح موجب 
افزایش آب تنظیمی به میزان ۱۸۰ میلیون متر مکعب خواهد شد(

شایان ذکر است پیشرفت فیزیکی احداث راه های جایگزین برابر 
با 67 درصد و اســتملاک اراضی به میزان یک هزار 67۰ هکتار 

انجام شده است.
بنابر این گزارش وضعیت اعتبارات تخصیص یافته به این طرح 

در سال ۱۴۰۰ مبلغ ۴9۸ میلیارد تومان بوده و درسال جاری نیز 
علــی رغم اینکه اعتبار مصوب این طرح مبلغ ۵۲3 میلیارد ریال 
بوده اما با توجه به اهمیت طرح، تخصیص اعتبارات آن به میزان 
یک هزارو ۸7۱ میلیارد ریال از ســوی سازمان ابلاغ شده است. 
همچنین از محل اعتبارات ردیف ۲-۵۵۰۰۰۰ جدول شــماره 9 
قانون بودجه سال ۱۴۰۱ با عنوان »تأمین آب، آبرسانی اضطراری 
به شهرها و روستاها و جبران حقابه های قانونی منتقل شده به 
بخش آب« مبلغ ۸۰۰ میلیارد ریال ابلاغ شده است که متناسب 
با تحقق منابع، تخصیص اعتبارات آن از سوی سازمان برنامه و 

بودجه انجام خواهد شد.
همچنین از محل ظرفیت های بند )ل( تبصره ۵ و بند )ی( تبصره 
۱ قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشور، منابعی برای کمک به 
طرح های بخش آب پیش بینی شده است که این طرح نیز جزء 
اولویت های اصلی این ســازمان در توزیــع اعتبارات این بندها 

خواهد بود.



ممنوعیت شماره گذاری خودروهای بی کیفیت داخلی  

رییــس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا از دســتور رئیس جمهوری برای عدم شــماره گذاری 
خودروهای بی کیفیت و ناایمن داخلی و وارداتی خبر داد و گفت: ســازمان اســتاندارد در حوزه 
کیفیت خودروها کوتاهی کرده اســت. ســردار سیدکمال هادیانفر در حاشیه نشست تخصصی 
روسای پلیس راهور با مدیران کل راهداری و حمل ونقل جاده ای در پاسخ به پرسش تسنیم مبنی 
بر این که پلیس همواره از کیفیت و ایمنی خودروهای تولید داخل انتقاد می کند چرا از ابزار عدم 
شماره گذاری خودروهای بی کیفیت استفاده نمی کنید، اظهار کرد: همواره این موضوع مطرح است 
که چرا پلیس با وجود انتقاد از ناایمن بودن خودروهای تولید داخل و آتش سوزی، همچنان این 
خودروها را پلاک می کند.وی ادامه داد:  مشکل وجود نقص در قانون است؛ در قانون به صراحت 
آمده که برای شــماره گذاری خودروهای سبک، سنگین و... چند مرجع باید تأییدیه صادر کنند. 
وزارت صمت، سازمان محیط زیست و سازمان استاندارد، سازمان هایی هستند که تأییدیه ایمنی 
و کیفیت را برای خودروها صادر می کنند و بر اساس قانون پلیس مکلف است خودروهای تولید 

داخل و وارداتی را شماره گذاری کند.

قیمت نهایی واحدهای نهضت ملی مسکن

ایلنا: مدیر کل راه و شهرسازی استان تهران اظهار داشت: قیمت هر واحد نهضت ملی مسکن بستگی 
به منطقه ساخت، به تعداد طبقات و متراژ دارد. همچنین قیمت براساس فهرست بهای مشخص شده 
با انبوه ســازان و تعدیل احتمالی قیمت ها مشخص می شــود و اساساً قیمت نهایی پس از اتمام پروژه 
تعیین خواهد شد. خلیل محبت خواه با تاکید بر اینکه هیچ واحدی از نهضت ملی مسکن در شهر تهران 
ساخته نمی شود، اظهار داشت: در شهر تهران، پروژه نهضت ملی مسکن تنها در قالب خودمالکی ها در 
دســتور کار است وگرنه به هیچ وجه در داخل شهر تهران واحدی تحت عنوان نهضت ملی مسکن به 
اجرا نمی رســد. وی ادامه داد: در پروژه های خودمالکی قرار نیست افراد مالک واحدی را به وزارت راه و 
شهرســازی تحویل دهند و دولت هیچ سهمی نخواهد داشت. افرادی که دارای زمین یا ملک فرسوده 
هستند می توانند وارد پروژه نهضت ملی مسکن شوند اما شرط تعلق تسهیلات ارزان قیمت به واحدهای 
خودمالکی این اســت که افرادی که مالک برای این واحدها معرفی می کند، واجد شرایط نهضت ملی 
مسکن باشند. دولت و وزارت راه و شهرسازی تنها این افراد را برای دریافت تسهیلات به بانک عامل 

معرفی می کند و سهمی در واحدها نخواهد داشت. 
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راه ومسکن

افزایــش کارایی و کاهــش هزینه ها 
در صنعت حمل و نقــل ریلی یکی از 
مهمترین چالش های این صنعت حیاتی 
در عصر انقلاب صنعتی چهارم است. در 
چنین شرایطی ضرورت افزایش سهم 
حمل و نقل ریلی از بازار حمل و نقل با 
توجه به رقابت فزاینده و توسعه بازار و 
گونه های مختلف حمل و نقل بیش از 

گذشته محسوس است.
افزایش سهم حمل ونقل ریلی از بازار 
حمل و نقل مســتلزم ازائه خدمات با 
از طریق شــیوه های خلاقانه  کیفیت 
و اســتفاده از روش های نوین اســت. 
روش هایــی که دران ضمــن برآورده 
بتوان  ساختن خواسته های مســافران 
وفاداری آنها را به سیستم حمل و نقل 
ریلی جلب نمود. یکــی از وجوه تمایز 
سازمان های سنتی با سازمان های چابک 
در ساختار سازمانی آنهاست.نگاهی گذار 
به سازمان های سنتی نشان از آن دارد 
که در این قبلی ســازمان ها ساختارها 
به صورت عمودی و سلســله مراتبی 
طراحی و پیاده سازی می شود در حالی 
که در سازمان های چابک، ساختارها به 
صورت مســطح و مبتنی بر کار تیمی 
و مشــارکت فعال کارکنان طراحی و 
پیاده ســازی می شود.در طول سالهای 
اخیر بســیاری از سازمان های ریلی به 
راهبرد بازمهندسی ساختار برای بازبینی 
و بازطراحی ساختارهای خود توجه ویژه 
نشان داده اند. بهره گیری از این رویکرد 
رقابت پذیری شرکت های ریلی را برای 
مواجهه با چالش های محیط نامطمئن 
بازار حمل و نقــل افزایش داده و آنها 
را در مســیر تحول قرار داده است. از 
این رو مشاهده می شود استراتژی های 
تحول در ســازمان های ریلی براساس 
نیل به چابکــی در دســتیابی به فن 
آوری هــای نوین ریلی طراحی و پیاده 
سازی شده است. ارتقای سطح عملکرد 
شــرکت های ریلی یکی از نتایج مؤثر 
بهره گیری از رویکردهای چابک برای 
طراحی ســاختار ســازمانی در صنعت 

حمل و نقل ریلی است. 

در این رویکردها ضمن توجه به خواســته ها 
و نیازهای مشــتریان ارتقای اثربخشــی و 
کارایی سیستم ها از طریق تعامل گسترده با 
مشتریان و توسعه مهارت های کارکنان و نیز 
بهره گیری از فناروی های نوین مد نظر قرار 
می گیرد.حوزه ریلی یکی از بخش هایی است 
که دران تکنولوژی هــای جدید به صرعت 
خــود را بروز می دهند. این فــن آوری ها با 
فراهم نمودن فرصت های مناسب برای بهره 
برداران ریلی می توانند زمینه افزایش کارایی 
و اثربخشــی بخش ریلی را ارتقا بخشند. در 
عیــن حال چالش های جدیــد نیز برای این 
بخش ایجاد می نمایند زیرا اســتفاده از آنها 
مســتلزم ایجاد برخی تغییرات اساســی در 
عملیات بهره برداری است. با این حال بهره 
گیری از رویکردهای چابک در ساختارهای 
ریلی می تواند انعطاف پذیری این سیستم ها 
را افزایش دهد کــه در نتیجه بهره گیری از 
مزایــای ان را برای شــبکه ریلی به ارمغان 
می آورد. از سوی دیگر با توجه به نحله های 
هوشمندســازی در سیســتم های صنعتــی 
استفاده از رویکردهای چابک در صنعت حمل 
و نقل ریلی امکان بهره گیری از نوآوری های 
هوشــمند را برای کارآفرینی ســازمانی در 
سیســتم های ریلی فراهم مــی آورد و زمینه 
سرماهی گذاری مؤثر بر روی فن آوری های 
هوشمند و پشــتیبانی فرایندی از آنها را به 
وجود می آورد.از ســوی دیگر با توجه به بازار 
رقابتی حمل و نقل و ضرورت افزایش سهم 
بخش ریلی که بعضــاً به علت نوآوری های 
فن آورانه به وجود آمده اســت لازم اســت 
چشم اندازهای اســتراتژیک بخش ریلی به 
تناســب تغییر یافته و مدل های جدید برای 
پاســخگوئی به عامل های داخلی و خارجی 
بازار حمل و نقل طراحــی و از اراهکارهای 
پویا برای پوشش این تغییرات محیطی بهره 
گرفته شود. بنابراین چابک سازی ساختارهای 
ریلی می توانــد در شــرایط غیرقابل پیش 
بینی توانایی یک عملکرد مناســب را برای 
شــرکت های ریلی فراهم آورد و تصمیمات 
بهره برداران و مدیران ریلی را کارآمدتر نماید 
و به عنوان یک جزء اثرگــذار موفقیت این 
شــرکت ها در بازار حمل و نقل را از طریق 
ظرفیت سازی در بخش های عملیاتی با ارایئه 
خدمات متفاوت در ایستگاه ها و قطارها فراهم 
نماید. ایجاد چابکی در شرکت های ریلی خود 
مستلزم وجود برخی زمینه ها است که در یک 
گذر اجمالی به شرح زیر است:نخست ارتقای 
ســطح صلاحیت های کارکنــان و افزایش 

سطح دانش و مهارت آنها برای پاسخگوئی 
ســریع به تغییرات غیرقابل پیش بینی دوم: 
ایجاد انعطاف پذیری به منظور ســازگاری با 
وقایع محیطی که می تواند به کســب مزیت 
رقابتی برای آنها منجر گردد. سوم: سازگاری 
و تعامل به منظور استفاده وسیع از داده های 
روز برای ارائه خدمات ناب به مســافران که 
می تواند شــرکت های ریلی را در بازار حمل 
و نقــل قدرتمندتر و موفقتــر نماید. چهارم: 
سطحی از تسطیح برای نیل به اهداف بخش 
ریلی در جذب بار و مســافر از طریق کاهش 
فاصله میانت مدیران و کارکنان بخش ریلی 
که در نتیجه مشــارکت ایشان را در تحقق 
اهداف اهداف استراتژیک بخش ریلی فراهم 
می نماید. از ســوی دیگر در صنعت حمل و 
نقل ریلی عامل انســانی مهمترین سرمایه 
است که با توجه به وسعت تخصص ها در این 
حوزه می تواند کیفیت و تعالی شــرکت های 
ریلی را تضمین نماید. فن آوری های جدید 
در این صنعت که می کوشد خدمات بهتری 
را برای مسافران فراهم نماید محصول دانش 
و نوآوری اســت که به صورت تجاری شده 
در صنعت حمــل و نقل ریلــی تبلور یافته 
است و نوآوری که نتیجه به فعلیت درآمدن 
اندیشــه های نو در صنعت حمل و نقل ریلی 
است و سبب شــده خدمات جدیدی در این 
صنعت به مسافران عرضه شود. با این حال 
نمی توان از ساختار سازمانی صنعت حمل و 
نقل ریلی چشم پوشید زیرا در صنعت حمل 
و نقل ریلی ساختار مهمترین حلقه ای است 
که دران می توان الگوی ارتباطات بخش های 
ریلــی و جریان اطلاعات و سلســه مراتب 
مسئولیت ها و نقش ها را در قالب فعالیت ها و 
فرایندها برای تحقق اهداف سازمانی مشاهده 
نمود. در یک ســاختار چابک لازم اســت از 
طریق حذف کارهای مــوازی و تکراری به 
تخصص گرایی و رســمی سازی و استاندارد 
نمودن پرداخت.از سوی دیگر مهمترین وجه 
صنعت حمل و نقل ریلی علاوه بر جابجایی 
ایمن مســافران و سازگاری با محیط زیست 
وجه کارآفرینی آن در ســطح صنعت حمل 
و نقل و شــرکت های ریلی است که کاهش 
پیچیدگی هــا و رســمیت و افزایش انعطاف 
پذیری اســت که می توانــد از درجه تمرکز 
شــرکت های ریلی کاســته و بر اثربخشی 
عملکرد این ســازمانها بیفزایــد. در چنین 
شــرایطی لازم است مدیران صنعت حمل و 
نقل ریلی به طور مستمر ساختار سازمانی خود 
را مورد مطالعــه قرار داده و از طریق تطبیق 

با شرایط محیطی اصلاحات لازم را به عمل 
آورند. درک فرایند اصلی در شرکت های ریلی 
مســتلزم فهم و شناخت محیط بازار حمل و 
نقل اســت که می تواند از بروز آشفتگی های 
ســازمانی در شــرکت های حمــل و نقل 
جلوگیری نماید. از ســوی دیگــر در چنین 
شرایط متلاطمی شــرط بقای سیستم های 
ریلی ارتقای ســطح بهره وری است و آنچه 
بهره وری سازمانی را تضمین می نماید بهره 
مندی از یک ســاختار سازمانی پویا و چابک 
اســت. در واقع چنانچه شرکت های ریلی به 
خلاقیت و بهره وری اهتمام ورزند علاوه بر 
آنکه می توانند ویژگی های محتوایی، ابعادی 
و محیطی خود را بهبود بخشند قادر خواهند 
بود جایگاه خود را در بازار حمل و نقل بهبود 
بخشــند. آنچه در صنعت حمل و نقل ریلی 
بیش از همه ابعاد نمود واضحتری دارد توسعه 
فن آوری های نوین است که بهره گیری از 
آن می تواند شرکت های ریلی را در دستیابی 
به مزیت رقابتی و کسب سهم بیشتر از بازار 
حمل و نقل توفیق دهد. بنابراین آنچه سبب 
رونق و شکوفایی صنعت حمل و نقل ریلی در 
محیط متغیر می شود چابکی است که از این 
صنعت مهم و مادر در برابر تهدیدات نوظهور 
دفاع می نماید. بهره گیری از ساختارهای تیم 
گــرا در صنعت حمل و نقــل ریلی می تواند 
مدیران را برای مواجهه با ســوانح و حوادث 
ریلی آماده نماید. از ســوی دیگر تناســب 
عوامل ساختاری با مســائل فنی در صنعت 
ریلی نشــان از بالا بودن هزینه های کیفیت 
در این صنعت اســت که خود مستلزم ایجاد 
یک ســاختار منعطف و نوآور برای افزایش 
قــدرت تصمیم گیری مدیران ریلی اســت.

بنابراین کسب مزیت رقابتی از طریق انطباق 
موفقیت آمیز صنعت ریلــی و روابط متقابل 
میان ذی نفعان و اعضا ســبب ارتقای سطح 
کیفی خدمات شــرکت های ریلی می شود و 
می تواند توازنی مثبت میان شرکت های ریلی 
و خواسته های مســافران و ذی نفعان ایجاد 
نماید. از سوی دیگر لازم است خطوط فرمان 
در این صنعــت کوتاه گردد تا فرایند تغییر و 
تحول در شــرکت های ریلی تسهیل گردد و 
تعاملات درون ســازمانی افزایش یافته و به 
نوعی سطح رسمیت کاهش پیدا کند جریان 
آزاد ارتباطات ترویــج فرهنگ تمرکززایی و 
نوگرایی یکی از ثمرات مهم ایجاد چابکی در 
صنعت حمل و نقل ریلی اســت که می تواند 
اثربخشــی و نتیجه بهره وری این شرکت ها 

را در بازار پیچیده حمل و نقل افزایش دهد.

»تدبیرتازه« بررسی می کند

هفتخانتصویبآییننامهبهپایان
رسید؟

خودروهایوارداتیچهزمانیبه
کشورمیرسند؟

اواســط خردادماه و پس از ابلاغ قانون ساماندهی 
صنعــت خودرو توســط محمد باقــر قاالیباف به 
دولت، مســئولان وزارت صمت وعده دادند که در 
سریعترین زمان ممکن یعنی تا آخر همان ماه، آئین 
نامه واردات خودرو نهایی و اعلام شــود. در همان 
زمان هم منوچهــر منطقی، معاون صنایع حمل و 
نقل وزارت صمت بر روی شــهریورماه به عنوان 
زمان ورود اولین محموله خودروهای اقتصادی به 
کشور تاکید می کرد. هرچند که حالا حدود ۲ ماه 
از زمان تعیین شده می گذرد، معاون صنایع حمل و 
نقل وزارت صمت همچنان بر شهریور ماه و ورود 
اولیــن محموله خودروهای وارداتــی در آن زمان 

تاکید داشت.
در این مدت دوماهه نیز مســئولین وزارت صمت 
زیر بار تاخیر و خلف وعده خود نمی رفتند و بارها 
تــوپ این تاخیر در تصویب و اعلام این آئین نامه 
را در زمیــن هیات دولت می انداختند. به گونه ای 
که توکلــی لاهیجانی، مدیرکل دفتر صنایع حمل 
و نقــل وزارت صمت خبر از نهایی بودن این آئین 
نامه در وزارت صمت از اردیبهشــت ماه می داد و 
ســخنگوری وزارت صمت هم زمــان تدوین این 
آئین نامــه در وزارت صمت را خردادماه اعلام می 
کرد. هرچند هنوز به طور رسمی آئین نامه واردات 
خودرو اعلام نشده و خبری هم از دستورالعمل آن 
نیست اما اخبار رسیده از هیات دولت و مجلس خبر 
از گــذر این آئین نامه از گلــوگاه هیات دولت می 
دهد و درصورتی که اتفاق خاصی رخ ندهد باید به 
زودی شاهد اعلام رسمی آئین نامه واردات خودرو 
باشــیم. اما موضوع مهمی که در طول مدت آزاد 
شدن واردات خودرو همواره مطرح بود تعیین مدت 
زمان سه ماهه برای ورود خودروهای وارداتی و به 
اصطلاح اقتصادی به کشور است. منوچهر منطقی 
که تا همین چند هفته پیش هم بر روی شــهریور 
مــاه تاکید داشــت و حجت الله فیــروزی، عضو 
کمیسیون صنایع مجلس با اعلام اینکه حداکثر تا 
یک ماه آینده به جمــع بندی نهایی در خصوص 
آئین نامه واردات دســت خواهیــم یافت گفت: با 
دســتیابی به آئین نامه اجرایی در خصوص واردات 
خودرو بهره بــرداری از اولین محموله خودروهای 
وارداتی آذر ماه اتفاق خواهد افتاد. اما سوال اصلی 
این است که آیا 3 ماه زمان مناسبی برای مذاکره 
با شــرکت های خارجــی و همچنین ورود خودرو 
به کشور توسط شــرکت های دولتی و خصوصی 
اســت؟واردات خودرو تا شهریور یا حتی آذر ماه در 
حالی توسط مسئولین وزارت صمت تکرار می شود 
که به عقیده بســیاری از کارشناســان این فرآیند 
زمان بر بوده و ورود خودروهای وارداتی به کشور تا 
آن زمان ممکن نیست. مهدی دادفر، دبیر انجمن 
واردکننــدگان خودرو حدود یک مــاه قبل در این 
خصوص به خبرنگار اقتصادآنلاین گفته بود: حتی 
اگر همین امروز هم آیین نامه واردات خودرو اعلام 
و دســتورالعمل آن هم به شرکت های واردکننده 
ابلاغ شــود، بعید اســت تا بهمن ماه خودروهای 

وارداتی به کشور برسند.

تنهاراهخانهدارشدنطبقات
متوسطوضعیف

ایســنا:معاون وزیر کار از ســاخت شــهرک های 
مســکونی با اولویت کارگران در جوار شهرک های 
صنعتــی خبر داد و تنها راه خانه دار شــدن طبقات 
ضعیف و متوسط کشور را مدل تعاونی های مسکن 
دانست.در حال حاضر بخش اعظمی از هزینه های 
سبد معیشت کارگران را هزینه های مسکن و اجاره 
بهــا به خود اختصاص می دهد و مســکن از جمله 
دغدغه های اساسی آنها به شــمار می رود. یکی از 
مشکلات کارگران رفت و آمد از شهرک ها و نواحی 
صنعتی به محل ســکونت است که برای کمک به 
حل این مشــکل و خانه دار شدن آنها، طرح احداث 
مسکن کارگری از ســال ها قبل در دستور کار قرار 
گرفته و تفاهم نامه ای نیز میــان اتاق تعاون ایران 
و وزارت راه و شهرســازی برای احداث واحدهای 
مسکونی در جوار شهرک های صنعتی با مشارکت 

تعاونی های مسکن به امضا رسیده است.
مهدی مسکنی - معاون امور تعاون وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی - در روزهای اخیر از ســاخت 
شهرک های مســکونی جوار کارخانه ای در سراسر 

کشور با اولویت کارگران خبر داد.

گزارش

بانکهابهبهانههایمختلفاز
پرداختواماجارهامتناعمیکنند

هفتخانوامبانکی

پیمودن مســیر اخذ وام اجاره برای مستاجران آنچنان 
سخت و نفس گیر شده که برخی عطایش را به لقایش 
بخشــیده اند و حوصله ای برای عبــور از این 7 خان 
اخذ وام ندارند.   اخذ تســهیلات کمک ودیعه مسکن 
تا ســقف ۱۰۰ میلیون تومان از اوایل خردادماه امسال 
ابلاغ شده، بنا به گفته برخی متقاضیان در نقاط مختلف 
کشــور، برخی بانک هــا به بهانه نداشــتن ابلاغیه و 
بخشنامه از پرداخت این وام خودداری می کنند. برخی 
مســتاجران هم می گویند که بانک به آنها گفته کپی 
ســند خانه یا خودرو متعلق به خود را بیاورید تا بدانیم 

توانایی پرداخت وام اجاره را دارید.
هفدهم اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ وزارت راه و شهرسازی 
پیشنهاد پرداخت تســهیلات کمک ودیعه مسکن در 
ســال جاری را به دولت ارائه کرد و ســوم خرداد ماه 
امسال شورای پول و اعتبار موافقت خود را با پرداخت 
وام اجاره تا ســقف ۱۰۰ میلیون تومان در تهران، 7۰ 
میلیون تومان در مراکز اســتانها و ۴۰ میلیون تومان 

در شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت اعلام کرد.
منابع در نظر گرفته شــده برای این تسهیلات نیز در 
ســال جاری ۴۰ هزار میلیارد تومان اســت که گفته 
می شود از محل موضوع منابع بانکی قانون جهش تولید 
و تأمین مسکن تأمین خواهد شد. مطابق بخشنامه ای 
که چهارم اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ از سوی بانک مرکزی 
به بانک ها اعلام شده، پرداخت تسهیلات کمک ودیعه 

مسکن به صراحت عنوان شده است.
با این حال به نظر می رسد برخی بانک ها به بهانه های 
مختلــف از پرداخــت وام اجاره شــانه خالی می کنند 
این مشــکل در ســال های ۱399 و ۱۴۰۰ نیز وجود 
داشــت. آنطور که برخی متقاضیــان در نقاط مختلف 
کشــور می گویند پس از ثبت نام در سامانه وزارت راه 
و شهرســازی و معرفی آنها از سوی این وزارتخانه به 
سیســتم بانکی، بانک ها به این بهانه که هیچ ابلاغیه 
و بخشــنامه ای در این زمینه به آنها اعلام نشــده از 
پرداخت تســهیلات اجاره امتناع می کنند.بانک ها در 
سال جاری موظف به پرداخت ۴۰ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات کمک ودیعه اجاره مسکن هستند اما اعلام 
روابط عمومی بانک مرکزی تاکنون فقط ۱3۰۰ میلیارد 
تومان تسهیلات در این خصوص پرداخت شده است.

یکی از متقاضیان در این باره به ایســنا گفت: پس از 
ثبت نام در سامانه طرح های حمایتی مسکن و معرفی 
به یکی از بانک های خصوصی برای دریافت وام اجاره، 
به بانک مــورد نظر مراجعه کــردم. در کمال تعجب 
کارمند بانک به من گفت که باید کپی ســند خانه یا 
خودرو متعلق به خودت را بیاوری تا بدانیم که از تمکن 
مالی برای پرداخت اقساط برخوردار هستی! من گفتم 
مگر این وام به اجاره نشــین ها پرداخت نمی شود؟ اگر 
خانه داشتم که دیگر مســتأجر نبودم.در دستورالعمل 
اجرایی ودیعه مسکن به بانک ها هشدار داده شده اگر 
بانک/موسســه اعتباری غیر بانکی نسبت به اعطای 
تسهیلات موضوع این دستورالعمل به متقاضیان بدون 
داشــتن توجیه بانکی در سقف ســهمیه ابلاغی اقدام 
نکند، مشمول جریمه مالیاتی مندرج در تبصره )۵( ذیل 

ماده )۴( قانون جهش تولید مسکن می شود.
بانک ها در شــرایطی از پرداخــت وام اجاره جاخالی 
می دهند که نرخ ها در بــازار اجاره مطابق معمول هر 
ســال رو به افزایش گذاشته و هرچه تسهیلات دیرتر 
به دست مستاجران برسد اثرگذاری آن کمتر می شود. 
تیرماه امسال متوسط رشد ســالیانه اجاره بها در شهر 

تهران ۴7 درصد و در کل کشور ۵۲ درصد بود.

 نگاه روز
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  بازتاب



کشف عتیقه هایی که در چالوس حراج شدند

فارس نوشت: فرمانده انتظامی مازندران، از کشف بیش از ۱۰۰ قطعه شی تاریخی با قدمت ۵هزار ساله 
در شهرستان چالوس خبر داد. سردار مرتضی میرزایی از کشف بیش از ۱۰۰ قطعه شی تاریخی با قدمت 
۵هزار ساله در شهرستان چالوس خبر داد و اظهار کرد: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه افردی قصد 
فروش چندین قطعه شی تاریخی در شهرستان چالوس را دارند، موضوع در دستور کار ماموران پلیس 
اطلاعات و امنیت عمومی شهرســتان چالوس قرار گرفت. وی افزود: پس از هماهنگی های قضائی، 
ماموران با انجام اقدامات اطلاعاتی، متهمان را شناســایی و دستگیر کردند. فرمانده انتظامی مازندران، 
تصریح کرد: در این عملیات بیش از ۱۰۰ قطعه شی تاریخی، شامل ظروف نقره ای و مسی، زیورآلات 
و آشیاء آئینی، سکه و ظروف سفالی که کارشناسان مربوطه قدمت آن را بالغ بر ۵ هزار سال قبل برآورد 
کرده اند، کشف شد. وی در ادامه با اشاره به اینکه این اشیا بخشی از فرهنگ و تمدن کشور است، بیان 
کرد: متهمان پس از تشــکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی شدند و موضوع در دست بررسی است. 
میرزایی در پایان با بیان اینکه قاچاق اشیاء عتیقه و آثار باستانی تاراج فرهنگ و تاریخ کشور به شمار 
می رود، از مردم خواست؛ در صورت شناسایی افراد سودجو و قاچاقچیان عتیقه و هرگونه مسائل امنیتی، 

مراتب را به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند.

پل باستانی دزفول تخریب شد؟

رییس میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی دزفول با تکذیب تخریب پایه های پل باســتانی این 
شهرستان توضیحاتی درخصوص روند مرمت این پل ارائه داد. عباس چراغ چشم روز جمعه افزود: پل باستانی 
مهم ترین اثر تاریخی دزفول و مربوط به دوره ساسانی است که ۲ منطقه شرق و غرب این شهر را به هم وصل 
می کند. وی این پل را نماد دزفول و یکی از راه های ارتباطی شهر جندی شاپور و سرزمین بین النهرین دانست 
که به دستور شاپور اول ساسانی ساخته شده است. رییس میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی دزفول 
گفت: باتوجه به اهمیت حفاظت و صیانت از این اثر تاریخی طرح های جامع مطالعاتی این اثر توسط مشاورین 
ذیصلاح اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خوزستان و سازمان آب و برق خوزستان تهیه 
و به تصویب شــورای فنی به تصویب رسیده اســت. وی ادامه داد: بر پایه این مطالعات در سال های گذشته 
اقدامات مهمی در راســتای حفظ و مرمت پل انجام شده است که از آن جمله می توان به پرکردن حفره های 
ناشی از آب شستگی در کنار پایه های پل و مرمت برخی طاقها و پایه ها اشاره کرد. چراغ چشم اظهارداشت: 
برچیدن پیاده روی فلزی الحاق شده به جداره شمالی پل و اجرای جان پناه یکی از عمده فعالیت های صورت 
گرفته در فصول پیشین مرمت پل ساسانی دزفول است که در راستای حذف مداخلات و کاهش آسیب های 

ناشی از آن انجام شد.
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هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

11
گردشگری

فراوانی جاذبه های دیدنی و گردشگری 
ایران به اندازه ای است که فقط برای نام 
بردن آن ها ساعت ها زمان نیاز داریم. 
اما یک نکته مهم! اگر در یک تقسیم 
بندی کلی، اماکن باســتانی و تاریخی 
ایران را در مقابل جاهای دیدنی طبیعی 
آن قرار دهیم، به نظر می رســد، تعداد 
جاذبه های طبیعی ایران اندک اســت؛ 
شــاید به این دلیل که ابتدا جنگل ها، 
ســواحل دریاها و رودخانه ها را به یاد 
می آوریــم! اما کوه ها و کوهســتان ها 
اصولًا بــه عنوان جاذبه گردشــگری 
چندان تعریف شــده نیستند یا دست 
کم فقط برای کوهنوردان شناخته شده 
است. کسی در مورد کوه های معروف 
ندارد، کســی  اطــلاع چندانی  ایران 
نمی داند بام ایران لقب کدام قله است؟ 
عروس کوه های ایران کدام است؟ آیا 
می دانســتید که در ایران کوهی به نام 
کوه مریخــی وجود دارد؟ در این مقاله 
قصد داریم در مورد یکی از مهم ترین، 
زیباترین و خاص ترین کوه های ایران، 

کوه سهند صحبت کنیم.
zz خصوصیات و شکل ظاهری سهند

در علم زمین شناسی یا ژئولوژی رشته 
کوه هــا بر اثر تغییرات زمین ســاختی 
یا به عبارت دیگر تغییر شــکل پوسته 
کره زمین ایجاد می شوند. سهند نیز از 
برخورد دو رشــته کوه البرز و زاگرس 
در جلگه تبریز ایجاد شده است؛ یعنی 
تبریــز محل تلاقی یــا تقاطع این دو 
رشته کوه است و بلندترین قسمت این 
رشته کوه در استان آذربایجان شرقی، 

قله سهند دیده می شود.
بررسی های انجام شده روی لایه های 
کوه،  رشــته  ایــن  ســنگی مختلف 
فعالیت های آتشفشــانی قله سهند را 
مربوط به ۱۴-۱۲ میلیون ســال پیش 
می داننــد. از مهم تریــن و جالب ترین 
چینه ای  آتشفشــان های  خصوصیات 
مثل سهند، فوران های انفجاری است 
که مــدت کمی پس از جاری شــدن 
گدازه به دلیل چســبناک بودن، سرد 
و سخت می شــود. البته آتشفشان قله 
ســهند از انواعی بوده که گهگاه فعال 

می شده است.
 طی بررسی لایه های سنگی سهند به 
بقایای ماهی هایی رسیده اند که نشان 
دهنده یک نکته جالب و هیجان انگیز 
بود، در زمان های بســیار دور، اطراف 
کوه ســهند، دریایی کــم عمق وجود 
داشته است. همچنین مطالعات انجام 
شــده روی توده های آتشفشانی سهند 
آشکار کرده است که این توده در یک 
حوزه رســوبی دریاچه ای ساخته شده 
اســت، به همین دلیل این احتمال که 
سهند توســط جزیره یا شبه جزیره ای 
محصور شــده باشــد، قوت بیشتری 

می گیرد.
zz آب و هوای رشته کوه سهند

متوسط ارتفاع رشــته کوه سهند بین 
ارتفاع  این  ۲۲۰۰-۱۴۰۰ متر اســت. 
نشــان از آب و هوای سرد این منطقه 
دارد. زمســتان های ســرد و طولانی، 
وضعیت جوی غالب این منطقه است و 
برف در اکثر ماه های سال در قله سهند 

و قله های همجوارش دیده می شود. 

مســئله جالب توجه در مورد وضعیت جوی 
رشته کوه آتشفشــانی سهند، به وجود آمدن 
اقلیــم خاصــی در آن اســت. دانشــمندان 
هواشناســی این اقلیم را ایــن گونه تعریف 

کرده اند:
»زمستانی طولانی، خیلی سرد و نیمه خشک 
که مانع ایجاد جنگل می شود؛ اما بارش باران 
و در نتیجه مرطوب شــدن هوا باعث ایجاد 

دره های آبرفتی سرسبز می شود«.
امــا در دامنه های قله ســهند به علت تغییر 
اندک هوایی، روســتاها و باغ های بســیاری 
شکل گرفته اند یا بســیاری از عشایر و کوچ 
نشینان، در فصل مناسب به این منطقه کوچ 
می کنند. صنایع دســتی عشــایر این منطقه 
بسیار خاص و معروف است، انواعی از جاجیم، 
گلیم و قالیچه که در نوع خود بی نظیر هستند.

zz قله های رشته کوه سهند
رشته کوه سهند برخلاف دیگر رشته کوه ها 
به جای داشتن یک قله تک و منفرد، چندین 
قله دارد. قله کمال، بلندترین کوه ایران نیست 
ولی بلندترین قله رشــته کوه ســهند است. 
علاوه بر این قلــه، در مجموع ۱6 قله دیگر 
در مجموعه رشته کوه سهند وجود دارند که 
همگی مرتفع تر از 3۰۰۰ متر هستند. قله های 
شمالی، همگی مشرف به جلگه تبریز و بستان 
آباد و قله های جنوبی مشرف به جلگه مراغه 
هستند. قله های مهم و بلند سهند عبارتند از 

قله های زیر هستند:
 همــان طور کــه گفته شــد، بلندترین قله 
مجموعه رشته کوه سهند، قله کمال یا قوچ 
گلی داغی، 37۰7 متــر ارتفاع دارد. عروس 
قله های ایران در بیــن کوهنوردان به کمال 

داغی معروف شده است.
 دومین قله بلند از رشته کوه سهند، قله جام 
داغی اســت که در باور عامه مردم به اشتباه، 
به عنوان بلندترین قله سهند شناخته می شود.

ســومین قله از نظــر ارتفــاع، در فاصله ۵ 
کیلومتری از قله جــام داغی قرار گرفته که 

هرم داغ نام دارد )با 3۵6۲ متر ارتفاع(.
 آق داغ نیز از دیگر قله های مرتفع ســهند با 

۲96۱ متر ارتفاع است.
3 قلــه جام داغ، هــرم داغ و آق داغ در یک 
امتداد و پشــت سر هم قرار دارند. بقیه قله ها 
از قلل نام برده، جوان تر هســتند و در نتیجه 
کوتاه ترنــد. از بین ۱7 قله ســهند ۸ قله آن 
از تبریز بــه طور کامل دیده می شــوند که 
مهم تریــن و بلندترین آن ها با ارتفاع بیش از 

3۲۰۰ متر در ادامه گفته شده اند.
 شمال تبریز
 شرق تبریز
 غرب تبریز

 قوچ گلی
 لیقوان داغی
 سلطان داغی
 کمال داغی

 کریم داغی
zz رودهای قله سهند

رودهای پرآبی در بیــن تنگه های باریک و 
بریدگی های سخت و عمیق دامنه رشته کوه 
ســهند جاری اســت. ارتفاعات برف گیر قله 
سهند، تأمین کننده آب این رودها هستند. در 
مجموع میزان بارندگی در کوه سهند به طور 
متوســط 6۰۰-3۰۰ میلی متر در سال است. 
آب ایــن رودها یا به ســوی دریاچه ارومیه 
حرکت می کند یا توسط دره قزل اوزن و دره 
قرانقو وارد دریای مازندران می شــود. از 96 
رودی که در کوه سهند جاری است، 9۱ رود 
دائمی است و همواره در حال جوش و خروش 
هســتند و تنها ۴ رودخانه فصلی در این کوه 

شکل می گیرد.
یکی از مهم ترین رودهای ســهند، رودخانه 
صوفی چای در شــهر مراغه اســت که جزء 
رودهای پرآب این کوه به شــمار می رود. این 
رود تأمین کننده آب شــهر مراغه و بناب و 
روستاهای آنها است. هر ساله به طور میانگین 
۱۱6 میلیون متر مکعب، آب به وســیله این 
رود تأمین می شــود. برکت ایــن رود برای 
روستاییان تنها به تأمین آب منتهی نمی شود، 
قزل آلاهای فراوان ایــن رود، لطف دیگری 

است که نصیب مردم کرده است.
قله سهند تأمین کننده قسمت عمده آب شهر 
تبریز است. در واقع آب رودهای لیقوان چای، 
ســعیدآباد و قزلجه میدان کــه از دامنه های 
شــمالی سهند سرچشــمه می گیرند، وظیفه 

تأمین آب این شهر را به عهده دارند.
zz  نام ایران  کوه های  عروس  سهند  چرا 

دارد؟
رشته کوه سهند با وجود ارتفاع بسیار، همواره 
پوشیده از مراتع و چمن زارهای فراوان است 
و ایــن را در ذهن تداعــی می کند که گویی 
کوه، لباســی سبز با گل های رنگارنگ به تن 
کرده است. به خصوص در تابستان ملایم و 
مطلوب این رشــته کوه، شاهد رشد انبوهی 
از گیاهان و گلزارها هســتیم به همین دلیل 
ســهند را عروس کوه های ایــران می دانند. 
همچنین این رشــته کوه به خاطر پوشــش 
گیاهی و گونه های جانوری بخصوص، یکی 
از مهمترین مناطق حفاظت شده ایران است.

zz پوشش گیاهی رشته کوه سهند
در دامنه های رشــته کوه سهند، سرمای بلند 
مدتی حکم فرماست، اما با این حال سرمایش 
شدت زیادی ندارد که این موضوع سبب ایجاد 
نوعی خاص از پوشش گیاهی شده است. به 
این معنی که اگرچه در دامنه های سهند هیچ 
درختچه یا درختی رشد نمی کند، اما گیاهان 
علفی یک ساله فراوانی در دامنه های مرتعی 

سهند رشد می کنند.
در مجموع حــدود ۱۵6 گونه گیاهی در این 
رشــته کوه دیده می شــود که شــامل انواع 
مختلفی از گون، سیاه گون، فرفیون، قانقال، 

کلاه میرحســن و... می شــود. در دامنه های 
شمال شرقی قله سهند، بیشتر گیاهان تپه ای 
خــوراک قوچ و میش هایی می شــود که در 
زیستگاه زمستانی خود هستند، در این دامنه ها 
گون، فرفیون و قلقال نسبت به بقیه گیاهان 

بیشتر است.
گونه های جانوری رشته کوه سهند

تقریباً ۱۸۵ گونه پستاندار و پرنده در این رشته 
کوه زندگی می کنند که بیشــترین گونه های 
جانــوری که در منطقه حفاظت شــده دامنه 
رشته کوه سهند و جلگه های اطراف آن دیده 

می شود، عبارتند از:
 پســتانداران: قوچ و میش ارمنی بیشــترین 
پراکندگی گونه های پســتاندار قله سهند را 
دارند. به طوری که در سرشماری که در سال 
۱39۴ انجام شده، تقریباً حدود ۵۰۰ رأس از 

هر دو گونه پستاندار شمارش شده است.
 پلنگ: پراکندگی این حیوان را به این صورت 
تعریف می کننــد: دیدن پلنگ در این منطقه 

حتمی است!
 سیاه گوش و خرس قهوه ای جمعیت مناسبی 
دارند، دیدنشان حتمی نیست، ولی اگر برای 
کوهنوردی می روید، باید آگاه باشــید که در 
مواجهــه با این حیوانات چه عکس العملی از 

خود نشان دهید.
 گربه وحشــی، گرگ، روباه، راسو، خفاش و 
انواع مختلفی از جوندگان از دیگر پستانداران 

موجود در کوه سهند هستند.
 پرندگان: عقاب طلایــی، کرکس، کورکور، 

سارگپه و سنقرگندم زار، دلیچه، لیل، بالابان
 ماکیان: بلدرچین، کبک معمولی، تیهو، چیل

zz منطقه شکار ممنوع قله سهند
اگرچه بیشتر شهرت سهند به خاطر آتشفشان 
خاموش آن اســت، اما آب فــراوان رودهای 
جاری آن باعث شــکل گیری زیستگاه های 
بســیاری از گونه های حیات وحش )حیوانات 
و آبزیان( شده است. انسان نیز از دست و دل 
بازی طبیعت استفاده کرده است و به تدریج 
در این منطقه ساکن شد. اما انسان حریص و 
طمع کار، از این محبت طبیعت سوء استفاده 
کرد و حیات تعــدادی از گونه های حیوانات 
ســهند را در خطر نابودی قرار داد. به همین 
دلیل از سال ۱379 منطقه شکار ممنوع سهند 
برای حفــظ گونه های مهمی از جمله قوچ و 
میش ارمنی با وسعت ۱3۵ هزار هکتار ایجاد 

گشت.
zz کوه سهند کجاست

رشــته کوه ســهند که به عروس کوه های 
ایران معروف است، از مشهورترین کوه های 
آتشفشانی چینه ای یا ترکیبی خاموش ایران 
به شــمار می رود که در ۵۰ کیلومتری تبریز 
واقع شده است، از مجموع ۱7 قله این رشته 
کوه، ۸ قله سهند به طور کامل از شهر تبریز 

دیده می شوند.

فراوانی جاذبه های دیدنی و گردشگری ایران؛

سهند، عروس کوه های ایران

روستاییعجیبباارتفاع۲۶۰۰
متریدرکلاردشت

مازندران، جاذبه های فراوانــی را در دل خود جای داده 
است یکی از جاذبه های زیبای این استان که گردشگران 
زیادی را به خود جلب کرده مازیچال است که با ارتفاع 

۲6۰۰ متری کلاردشت قرار گرفته است.
روستایی عجیب با ارتفاع ۲6۰۰ متری در کلاردشت

سلام نو – سرویس گردشگری: کلاردشت ناحیه ای در 
اســتان مازندران و ۴۸ کیلومتری شهر چالوس است و 
۱7۰ کیلومتر با تهران فاصله دارد. این منطقه مشــهور 
ییلاقی دوست داشــتنی را در نزدیکی خود دارد، ییلاقی 
به نام مازیچــال. مازیچال با قرارگیــری در ارتفاعات، 

اقیانوسی از ابر را پیشکش گردشگران می کند.
مازیچــال نام دهکــده ای زیبا در نزدیکی کلاردشــت 
اســت که با ارتفاع ۲6۰۰ متری٬ شما را بالاتر از ابرها 
نگه می دارد. ایســتادن در ارتفاعات مازیچال و تماشای 
اقیانوس ابر احساســی وصف ناشــدنی را برای شما به 
همراه خواهد داشت. روستای زیبای مازیچال، روستایی 
ییلاقی اســت و کلبه های آن فقط در تابســتان قابل 
ســکونت هســتند و در فصل های دیگر خالی از سکنه 
است. در فصل پائیز جنگل های ابتدای جاده مناظر زیبا 
و رؤیایی دارند و در بهار، ارتفاعات پوشــیده از گل های 
فصلی زیبا بوده و مناظر برفی قله های اطراف بر زیبایی 
منطقه می افزاید، اما مناسب ترین فصل برای شب ماندن 

تابستان است.
در منطقه کلاردشت مازندران، روستایی زیبا و دینی به 
نــام مازیچال قرار دارد که بــه خاطر موقعیت و زیبایی 
شــگفت انگیز آن از مقاصد مهم گردشگران و طبیعت 
دوستان است. روســتایی که مردمان آن موقت در این 
روســتا زندگی می کنند اما موقت. روستایی ییلاقی که 
۵۰ تــا 6۰ خانوار از اواخر خرداد تا اوایل پاییز در این آن 

سکونت دارند.
zz معنای مازیچال چیست؟

طبق برخــی منابع، »ماز« و »نیآزی« در گویش محلی 
به معنی درخت بلوط اســت و »چال« به معنی گودال؛ 
پس ترکیب نهایی می شــود گودالی پر از درختان بلوط. 
البته این مســئله خیلی دقیق نیست؛ چراکه واژه ماز بر 
اســاس لغت نامه دهخدا به معنای پر چین وشکن است و 

واژه مازندران را از همین کلمه گرفته اند.
zz خوردنی های مازیچال

بهترین خوردنی هایی که می توانید در مازیچال ســراغ 
بگیرید لبنیات تازه اســت. روســتاییان بیشتر به شغل 
دامپروری و گاوداری مشغول هستند. مغازه یا فروشگاهی 
در منطقه وجود ندارد؛ به همین دلیل از غذای محلی نیز 
خبری نیست. پس غذای کامل به تعداد وعده های لازم 

با خود همراه داشته باشید.
اگر به روســتاییان یا گوسفندسراها رسیدید، می توانید از 
آن ها پنیر یا ماست بخرید. هر چند معمولًا ییلاق نشین ها 
شیر گوسفندانشان را نمی فروشند؛ ممکن است اول صبح 

بتوانید از آن ها خرید کنید.
zz امکانات تفریحی و رفاهی منطقه

ایــن منطقه هیچ امکانات خاصی نــدارد و باید از چادر 
کوهستانی مناســب و ضد باران، برای اقامت چند روزه 
استفاده شــود. کیسه خواب هم وســیله ای ضروری و 
فراموش نشدنی است چون هیچ شبی حتی در تابستان 
بدون ســرما و مه و رطوبت بسیار زیاد، صبح نمی شود. 
به جز برداشتن وســایل کمپینگ مانند چراغ روشنایی، 
زیرانداز و ســایر وســایلی که به نظرتان لازم می رسد، 
داشتن مواد خوراکی هم یکی از ضرورت هاست اگر قصد 
ســفر به مازیچال را دارید آب و غذا ســفری یک روزه 
را همراه داشــته باشــید و تنقلات و مایحتاج یک روزه 
خود را از کلاردشت خریداری کنید در غیر این صورت، 
تنها کســانی که خروس خوان از خواب بیدار می شوند، 
می توانند سری به کلبه های ییلاق نشینانی بزنند که دود 
تنورشان بر هواست تا شاید از ساکنان موقت و خونگرم 
و مهمان نواز این دهکده، نان و پنیر محلی تهیه کنند. در 
این روستا امکاناتی مثل آب و برق و سرویس بهداشتی 
و… وجود ندارد و به خاطر نداشــتن سرویس بهداشتی 
نیز باید خود را برای دستشــویی صحرایی آماده کنید. 
در ایــن دهکده اتاق یا منزلی برای اقامت پیدا نمی کنید 
اما اگر به ماندن در طبیعت علاقمندید، چادر مســافرتی 
خود را می توانید در قسمتی از این طبیعت بکر برپا کنید؛ 
فقط توجه داشــته باشید که هوای شب بسیار سرد شده 
و باید کیسه خواب داشته باشید و یا اینکه به کلاردشت 
بروید و از مجموعه های اقامتی آن استفاده کنید. به دلیل 
آنکه پیدا کردن هیزم خشک در این منطقه دشوار است، 
بهتر اســت برای روشن کردن آتش از کلاردشت هیزم 

تهیه کنید.

ایران گردی

سفرهایجالبیکهبعدازکرونا
میتوانیمبرویم

موسیقی، هنر، تئاتر: همه شامل جمع آوری تعداد زیادی 
از مردم در فضاهای اغلب شــلوغ اســت. افتتاحیه های 
بزرگ لغو شدند. ما حتی نوشتن در مورد بیرون رفتن را به 
کلی متوقف کردیم. در تمام این مدت، برنامه ریزان ما به 

طرز افسرده ای خالی به نظر می رسیدند.
آخرین باری که این لیست را تهیه کردیم در روزهای پر 
هیاهو ژانویه ۲۰۲۰ بود. آن ها را به خاطر دارید؟ صدایی 
از ویروسی شــنیده می شــد که از بازار مرطوب ووهان 
سرچشمه می گرفت، اما زندگی در اکثر نقاط جهان تقریباً 
عادی بــود. ما کار خود را انجام دادیــم. ما برنامه ریزی 
کردیم. ما مشــتاقانه منتظر بودیم که در آن سال تعداد 
زیادی از کارهای فرهنگی جدید در سراســر جهان اتفاق 

بیفتد.
با این تفاوت که اساســاً هیچ یک از آن ها انجام نشــد. 
موسیقی، هنر، تئاتر: همه شامل جمع آوری تعداد زیادی 
از مردم در فضاهای اغلب شــلوغ اســت. افتتاحیه های 
بزرگ لغو شدند. ما حتی نوشتن در مورد بیرون رفتن را به 
کلی متوقف کردیم. در تمام این مدت، برنامه ریزان ما به 

طرز افسرده ای خالی به نظر می رسیدند.
۱. در اتاق نشیمن یک ستاره عجیب و غریب بگردید

خانه شــهری پاریس که سرژ گینزبورگ خواننده مشهور 
فرانسوی، ۲۰ ســال آخر عمر خود را در آن گذرانده بود، 
در حال حاضر چیزی شبیه زیارتگاه غیررسمی میراث او 
اســت. فضای داخلی از زمان مرگ گینزبورگ در ســال 
۱99۱ به طور کامل به روی عموم بســته شده است، اما 
امسال در نهایت به عنوان موزه ای که به زندگی و کار او 
اختصاص داده شده افتتاح شد. این پروژه توسط دخترش 
- بازیگر و خواننده شارلوت - رهبری شده است و جاذبه 
اصلی مطمئناً منطقه زندگی عجیب و غریب سرژ با پیانو، 
بار هنری دکو و مجموعه عظیمی از مجســمه ها خواهد 

بود.
۲. یک کنسرت در یک سالن کنسرت جدید!

شاید ۴۰۰۰ ســوراخ در بوداپست وجود نداشته باشد، اما 
بهترین چیز بعدی ســقف سفید سوراخ شده بالای خانه 
موسیقی ســو فوجیموتو در پارک شهر است. حدود ۱۰۰ 
حفــره آن به نور طبیعی، درختــان و صدا اجازه می دهد 
تا به دو مکان اجرا، فضای نمایشــگاهی و کتابخانه که 
توسط پلکان های مارپیچی باشکوه به هم متصل شده اند 
نفوذ کند. یک نمای بیرونی شیشــه ای کامل به تکیه بر 
انرژی های تجدیدپذیر کمک می کند. این ابتکار برجسته 
پروژه برای بازسازی زمین های تاریخی در حاشیه شمال 

شرقی آفت است.
3. کوکو شانل را از طریق لباس های او بشناسید

اولین نمایشگاهی است که در استرالیا صرفاً بر زندگی و 
کار طراح فرانسوی قرن بیستم گابریل )آکا کوکو( شانل 
تمرکز دارد. ملبورن با همکاری موزه مد پیشــرو پاریس، 
کاخ گالیرا، اولین شــهر خارج از فرانســه خواهد بود که 
میزبــان نمایش حماســی تور بود. بیــش از ۱۰۰ لباس 
Chanel و تأثیــر ماندگار کوکو بر مد، عطر، جواهرات و 
طراحی لوازم جانبی، همه با پیچ و تاب چند رسانه ای که 

منحصر به موزه استرالیا است.
۴. نمایشگاه گل که در هر دهه یک بار برگزار می شود

Spectacular به توصیف جاه طلبی نمایشگاه بین المللی 
باغبانی فلوریدا نزدیک نمی شود، رویدادی به قدری بزرگ 
که تنها هر ده سال یک بار اتفاق می افتد. سایت جدید و 
سفارشی در کنار آب دارای ۴۰ غرفه روستایی، موسیقی 
زنده، کارگاه های آموزشــی و تله کابین است که بر فراز 
پــارک اوج می گیرد. جای تعجب نیســت که به عنوان 

برترین نمایشگاه گل در جهان شناخته می شود.
۵. فیلمسازان سیاه پوســتی را که سینما را به جلو سوق 

دادند، کشف کنید
اگرچه می توانید دهه ها برندگان اســکار را به طور خطی 
ترسیم کنید، اما واقعاً نمی توانید همین کار را با تاریخ سینما 
انجام دهید: داســتان های زیادی وجود دارند که رسانه را 
به جلو سوق داده اند، همانطور که مجموعه موزه آکادمی 
جدید به خوبی بیان می کند. بنابراین، موزه لس آنجلس 
برای دنبال کردن گذشــته نگر خود از انیماتور محبوب 
هایائو میازاکی، بعداً بر تقریباً یک قرن تمام سینمای غالباً 
نادیده گرفته می شود. »بازآفرینی« با همکاری موزه ملی 
تاریخ و فرهنگ آمریکایی آفریقایی تبار واشنگتن دی سی، 
به آثار فیلم سازان سیاه پوست از تولد صنعت فیلم سازی تا 
دوران حقوق مدنی می پردازد. این نمایشــگاه فیلمسازان 

آوا دوورنی و چارلز برنت را جزو مشاوران خود می داند.
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برگ آخر

سرمقاله

حسرتغرب،غفلتایران

ایران با داشــتن 7/۱ درصد از معــادن جهان یکی از 
غنی ترین ذخایر زیرمینی را داراســت. این ادعا در این 
شــرایط اثبات می شود که ســهم ایران از کل جمعیت 
جهان یک درصد اســت. غنای ذخایر زیرزمینی ایران 
در بخش معادن، نفت و گاز این ســرزمین را به یکی از 
ثروتمندترین کشورهای منطقه و جهان تبدیل کرده اما 
چرا این ثروت عظیم سبب رشد و توسعه ای که در غرب 

با حسرت از آن سخن می گویند، نمی شود؟
پیش از پیروزی انقلاب اسلامی ایران، ایران یک مقصد 
بکر و قابل توجه برای کشــورهای استعماری بود. نفت 
ایران طی ســال های زیادی توسط انگلیسی ها به یغما 
رفت در عین حال معدن نیز به دلیل نبود دانش کافی و 
ابزار مورد نیاز برای استخراج در نتیجه نااهلی حکومت ها 
تاراج شد. با ملی شدن صنعت نفت این ثروت عظیم از 
ید اســتعمار خارج و به کام مردم نشست اما همچنان 

طمع به طلای سیاه ایران برقرار بود.
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی ایران با ملی شدن معادن 
و ذخایر زیرزمینی با عنوان انفال به طور کلی هر گونه 
بهره برداری شــخصی و خارجــی از این اموال ممنوع 
و دست و چشم اســتعمار از غارت ثروت خدادادی که 
متعلق به مردم بود هم کوتاه شد. انتظار می رفت در این 
شــرایط به تدریج این اموال ملی و مردمی راهی برای 
توسعه و پیشرفت کشور باشــد اما به دلیل نبود همان 
ابزار تخصصی و البته دانش کافی دســت نخورده ماند. 
در عین حــال در نتیجه برخی بی تدبیری ها، رانت ها و 
البته نبود نظارت، برخی از منابع به صورت خام استخراج 
و فروخته می شــد درحالی که این ثــروت قابل توجه 
می توانســت به جای خام فروشی راهی برای اشتغال و 
صادرات غیر نفتی باشد اما نشد و نبود! در واقع هرچند 
دست استعمار به صورت مستقیم از این منابع کوتاه شد 
اما خام فروشی به دلیل کمبودهای مختلف خود نمادی 
از استعمار شد! البته اکنون تلاش هایی برای جلوگیری 

از این خام فروشی در حال انجام است.
چند عامــل در بی رونقــی تولید معادن مؤثر اســت. 
امضاهای طلایی و لابی های پشت پرده در بهره برداری 
از معادن دست بسیاری از تولید کنندگان حرفه ای را در 
این راه بســته است. در حالی که مقام معظم رهبری بر 
جایگزینی معدن به جای نفــت تاکید کرده اند اما طی 
سال های گذشته هیچ اقدام موثری در بی اثر کردن این 

امضاها انجام نشد.
از ســوی اســتخراج از معدن اولین مرحله برای تولید 
اســت. اســتخراج از معادن نیازمند نیروی حرفه ای و 
آموزش دیده و بیش از آن ماشین های تخصصی و فوق 
تخصصی و به روز اســت که ایران در این دو بخش از 
هر دو محروم است. همواره اخبار تلخ فروریختن معادن 
به گوش می رسد که این مساله قطعاً نتیجه همین نبود 
نیروی حرفه ای و ماشین آلات تخصصی و به روز است 
که اکنون دولت و مجلس قصد شکســتن این دیوار و 
یک انقلاب معدنی را با واردات ماشین های تخصصی 

دارند.
به گفته یکــی از نمایندگان عضو کمیســیون عمران 
مجلس ماشــین آلات معدنی در ایران عمری ۵۰ ساله 
دارند! در واقع این ماشین آلات نیم قرن پیش به کشور 
وارد شده و اکنون مستهلک و غیر قابل استفاده شده اند.

طی سال های گذشــته با تاکید مقام معظم رهبری بر 
رونــق تولید در همه ابعاد در این بخش برای رفع موانع 
و رونق اقداماتی انجام شــد. بومی سازی کالاهای که 
در کشــور توان و شرایط ســاخت آنها وجود داشت از 
جمله اقدامات مناســبی بود که به این توصیه ها جامه 
عمل پوشاند. البته در این بخش نیز گلایه هایی هست 
اما درحوصله این مقال نیســت اما تولیــد در برخی از 
بخش ها به دلیل مذموم بودن واردات شرایط را سخت 
کــرد. برخی از تولیدات به دلیل نداشــتن ارز افزوده و 
کیفیت مناســب عملًا هدر دادن سرمایه ملی و مغفول 
ماندن از بخش هایی اســت که با این سرمایه هدر رفته 
می توانستند تولید واقعی داشــته باشند. اصرار بر تولید 
برخی از ماشــین آلات ســنگین در بخش معدن و راه 

سازی نمونه ای از این تلاش نادرست بود.
آزمون خطا در شــرایط فعلی کشور راه نادرستی است 
که نتیجه ای جز هدر دادن منابع ملی و از رونق افتادن 
بخش های مختلف نیســت. جلوگیــری از واردات این 
ماشین ها علی رغم ناتوانی از ساخت آنها هرگز اقتصاد 

معدن را فعال و رونق نمی دهد.

بازارهادرپسابرجام

اگر برجام امضا شــود، همه بازارها در وضعیت رکود قرار 
می گیرند و احتمال این وجود دارد که پول ها به سیستم 
بانکــی برگردند. اما در وضعیت بلندمدت، بحث تورم در 
کشور غالب می شود و مجددا پول و سرمایه ها از سیستم 
بانکی خارج و وارد چرخه بازارها می شــود. البته اکنون 
نمی توان گفت که سرمایه ها به کدام بازار روانه می شود.

zz آینده مسکن در صورت امضای برجام
وضعیت بازار مســکن در صورت توافق تابع چند عامل 
است. در حال حاضر بازار مسکن کشور با مشکل عرضه 
مواجه اســت. اگر طرح یک میلیون مسکن در یک سال 
دولت به مرحله اجرا نرسد، بازار با مشکل جدی در بحث 
عدم تعادل عرضه و تقاضا مواجه می شود. اما نکته دیگر 
در بازار مسکن این است که این بازار به تبع سایر بازارها 
رشد کرده است. این پدیده باعث شده است که بازدهی 
این بازار نسبت به ســایر بازارها بازدهی بیشتری داشته 
باشد و در صورت توافق بازار مسکن مانند بازارهای دیگر، 

حرکت چندانی نکند.
بازار خودرو به چه سمتی می رود؟

قیمت خودرو حباب قیمتــی عجیبی دارد و نرخ ها قابل 
قبول نیست. اگر واردات خودرو آزاد شود، این بازار مانند 
بازار مسکن بازدهی چندانی نخواهد داشت. اگر هرگونه 
توافقی صورت بگیــرد و واردات نیز آزاد شــود، بازار با 

شکست قیمت ها مواجه می شود.
zz بازار ارز و طلا در صورت توافق احتمالی

به دلیل اینکه قیمت طــلا و ارز در حال حاضر پایین تر 
از قیمــت واقعی هســتند، در صورت توافق، شکســت 
قیمتی چندانی در این بازارها رخ نمی دهد. ممکن اســت 
این شکســت قیمتی، بین ۱۰ تا ۱۵ درصد باشد.  اما در 
بلندمدت و جدای از بحث برجام، احتمال این وجود دارد 
که این فاصله قیمتی از بین برود و قیمت ها واقعی شوند.

zz بورس تاثیر می پذیرد
دو سالی است که بورس روندی نزولی طی می کند. اما در 
صورت امضای توافق نامه برجام، احتمال این وجود دارد 
که بازار بورس نیز به رکود برود و رشــدی نداشته باشد. 
ممکن است نوســاناتی رخ دهد اما نه رشد و نه کاهش 
جدی در انتظار بازار بورس نیســت. این بازار در صورت 
امضای برجام، در بلندمدت می تواند رشد داشته باشد. زیرا 
دست شــرکت ها در وضعیت توافق برای صادرات بازتر 
است و حتی اگر نرخ دلار بشــکند نیز، وضعیت بورس 

متناسب خواهد بود.
zz  اما این بازارهای مالی در صورت عدم توافق در چه

وضعیتی قرار می گیرند؟
اگر برجام امضا نشــود، بازارها واکنش مشــابهی مانند 
زمان خارج شدن ترامپ از توافق نامه را نشان می دهند. 
در صورت عدم امضای توافق نامه، ســرمایه ها به سمت 
بــازار دلار می رود زیرا قیمت دلار پایین تر از ارزش ذاتی 
خود نگه داشته شده است. اگر برجام امضا نشود، قیمت 
دلار رشدی در کشور خواهد داشت. البته ممکن است در 
کوتاه  مدت دولت اجازه این رشد را ندهد، اما در میان مدت 
این اتفاق می افتد و قیمت دلار به ســمت بازه بالای 3۵ 
هزار تومان حرکت می کند. در واقع، ســقف جدیدی در 

بازه 3۵ هزار تومان و بیشتر را ایجاد می کند.

طراح: مرضیه کیانی مروستاینفوگرافیک

 یادداشت

نتایج تحقیقات جدید پژوهشگران آلمانی نشان می دهد که تحریک عصب واگ می تواند به عنوان یک عامل درمانی ممکن برای رفع 
برخی مشکلات نظیر چاقی، اختلال تغذیه و حتی افسردگی مورد استفاده قرار گیرد. عصب واگ، طولانی ترین عصب مغزی است که 
بسیاری از جنبه های رفتار انسان را کنترل می کند. این عصب مهم، چندین سیستم و اندام مهم بدن را به مغز متصل می کند و بنابراین 
وظیفه انتقال سیگنال های مهم و درون زای بدن را به عهده دارد. به عنوان مثال، زمانی که معده خالی است، عصب فوق در جستجوی 
هدفمند انسان برای غذا از طریق تنظیم سیستم پاداش برای محرک های غذایی کمک می کند. تحقیقات قبلی نشان داد: عصب واگ 
می تواند هضم را نیز از طریق مغز تنظیم کند. این مکانیســم، اهمیت زیادی برای کاربردهای درمانی دارد، چراکه این عصب حیاتی را 
می توان به صورت غیر تهاجمی و از بیرون از جمجمه، تحریک کرد.  گروهی از دانشــمندان آلمانی از دانشــگاه های توبینگن و بن و 
همچنین موسســه تغذیه انســان در پوتسدام و مرکز بین الملل تحقیقات دیابت در این کشور، در مطالعه ای جدید، سعی کرده اند نحوه 
دقیق تنظیمات یا اصطلاحا مدولاسیون این عصب را با تحریک فراجمجمه ای بررسی کنند.آن ها در مجموع 3۱ شرکت کننده را مورد 
مطالعه قرار دادند. در این مطالعه، محققان فوق، تحریک عصب واگ را از طریق گوش انجام داده و همزمان فعالیت مغزی را از طریق 
تصویربرداری تشــدید مغناطیسی عملکردی )MRI( و عمل دیگری به نام الکتروگاستروگرافی ترکیب کردند. الکتروگاستروگرافی شامل 
قرار دادن الکترودها - شبیه به نوار قلب - روی معده برای ثبت سیگنال های دستگاه گوارش است. آن ها می گویند: ما برای اولین بار 
نشان دادیم که تحریک الکتریکی، سیگنال های بین معده و مغز را تقویت می کند و این کار را می توان در عرض چند دقیقه انجام داد.

تیم تحقیقاتی هم عصب واگ را از طریق گوش و هم در شرایط کنترل شده، سایر اعصاب گوش را در شرکت کنندگان تحریک کردند. 

رفعافسردگیوچاقیباتحریکعصبواگ

پژوهشــگران آمریکایی در پژوهش جدید خود، گروهی از ســلول های ایمنی را طوری مهندسی کرده اند که قابلیت روشن و 
 Boston(»خاموش شــدن دارند و می توانند به درمان ســرطان کمک کنند.   به نقل از وب ســایت رسمی »دانشگاه بوستون
University(، میلیاردها سلول ایمنی که به محافظت از ما در برابر بیماری ها کمک می کنند، کارهای شگفت انگیزی را انجام 
می دهند اما گاهی اوقات به کمی تقویت نیاز دارند. دانشــمندان دهه ها ســعی داشــته اند تا راه هایی را برای مهندسی کردن 
ســلول های ایمنی زنده به منظور مبارزه بهتر با بیماری های تهاجمی مانند ســرطان پیدا کنند. یکی از پیشرفت های بزرگ و 
نسبتا جدید در مبارزه با سرطان، درمان با »سلول های T کایمریک گیرنده آنتی ژن«)CAR T cells( است. این درمان، اصلاح 
ســلول های ایمنی T را شامل می شود که نیروگاه های میکروسکوپی برای گرفتن عفونت ها هستند. دانشمندان، راهی را برای 
حذف سلول های T از خون افراد، وارد کردن نوع خاصی از ژن به نام گیرنده که به سلول های سرطانی متصل می شود و انتقال 
دادن سلول های T مهندسی شده به بیمار پیدا کرده اند. این نوع گیرنده برای مطابقت با سرطان مورد نظر طراحی شده و ثابت 
کرده است که می تواند برای درمان انواع خاصی از سرطان به ویژه سرطان خون، موثر باشد. هنگامی که سلول های T کایمریک 
 ،)Wilson Wong(»گیرنده آنتی ژن دوباره وارد جریان خون می شوند، تکثیر شدن و مبارزه خود را آغاز می کنند. »ویلسون وانگ
دانشیار مهندسی پزشکی »کالج مهندسی دانشگاه بوستون«)ENG( گفت: این فناوری هیجان انگیزی است اما مشکلاتی نیز 

وجود دارند که می توانند استفاده از آن را دشوار سازند.

درمانسرطانباسلولهاییکهروشنوخاموشمیشوند!

عضو انجمن اقتصاددان ایران براین باور اســت که عامل 
اصلی تورم در اقتصــاد ایران به حضور ذی نفعانی برمی 
گردد که حیات ومماتشــان به تورم وابسته است. پیمان 
مولوی عضو انجمن اقتصاددان ایران در گفت وگو با تدبیر 
تازه، دربــاره دلیل اصلی افزایش تورم گفت: ما از ابتدای 

سال سه سناریو رشد نقدینگی داشتیم. سناریو 
بدبینانه رشد ۴/۵ درصدی نقدینگی بود، سناریو 
میانه رشــد 3/۲۵ درصدی نقدینگی و سناریو 
خوشــبینانه رشد ۲/۵ درصدی نقدینگی در ماه 
بود که سناریو خوشــبینانه ۴۰۰ میلیارد تومان 
به نقدینگی ۴ هزار و ۸۰۰ هزار میلیارد تومانی 
اضافه می کند و سناریو میانه چیزی نزدیک به 
هــزار و 7۰۰ میلیارد تومــان به ۴ هزار و ۸۰۰ 
هزار میلیــارد قبلی اضافه می کند و ســناریو 
بدبینانه هم حــدود ۲ هزار و ۵۰۰ هزار میلیارد 

تومان اضافه می کند.
وی افزود: پیش بینی خوشــبینانه برای رشــد 
اقتصادی هم داشتیم که بیش از ۵ درصد است. 

وقتی رشــد اقتصادی زیر ۵ درصد باشــد و سناریو رشد 
نقدینگی تان نزدیک به ســناریو میانه و بدبینانه باشد به 
غیر از تورم ۵۰ درصدی چیز دیگری را نخواهید داشــت 
پس دلیل اصلی تورم نقدینگی و رشــد نقدینگی و عدم 

رشد اقتصادی است.
مولوی تصریح کرد: دولت سعی دارد با گرفتن مالیات از 
کســب و کارها و افراد کسری بودجه خودش را که قبلًا 
براساس آن چاپ پول می کرد را جبران کند ولی بر کسی 

پوشیده نیست وقتی شما مالیات ها را در یک اقتصادی که 
رشد اقتصادی ندارد بالا می برید و فشار خیلی شدیدی به 
افراد و گروه ها می آورید خود آن هم به مرور یک فشــار 
تورمــی می تواند در حوزه هــای مختلف ایجاد کند چون 
مردم آن مالیاتی که دارند پرداخت می کنند را می خواهند 
از جای دیگر جبران کنند که این هم یک بعُد دیگر است.

عضو انجمن اقتصادی ادامه داد: در ۴ دهه گذشته سالهای 
معدودی بوده که تورم نداشــتیم، عامــل اصلی تورم در 
اقتصاد ایران این است که یک اقتصاد ذی نفعانی شکل 

گرفته که این اقتصاد ذی نفعانه با تورم زنده است و بدون 
تورم امکان زیست ندارد. اگر شما بین سال های 93 تا 96 
برگردید خیلی از بنگاه ها داشتند ورشکست می شدند. به 
دلیل اینکه قدرت رقابت در اقتصاد ایران وجود ندارد.وی 
اضافه کرد: نکته بعدی که عامل اصلی در تمام دولت ها 
است بحث کســری بودجه و عدم انضباط مالی دولت ها 
اســت چرا ما وارد یک فاز تورمی ۵۰ درصدی در ۴ سال 
گذشته شده ایم شــما نمی توانید بگویید تحریم بی تأثیر 

بوده اســت. وقتی امریکا تحریم های جدیدی علیه ایران 
وضع می کند دلار از 3 هزار تومان 3۰ هزار تومان می شود 
که در تمام حوزه ها تاثیرگذار بوده است. دولت برای اینکه 
بتواند جای خالی درآمدی خود را پر کند اقدام به افزایش 

نقدینگی کرده است.
مولوی افزود: هیچ کشــوری با تورم بالا رشد اقتصادی 
مســتدام نداشــته است. ممکن اســت طی یک سال یا 
یک و نیم ســال یا نهایتاً دو ســال رشد داشته باشد ولی 
در نهایت دچار انحراف می شــود. اما اگر شما تحریم ها 
را از روی اقتصاد ایران بردارید می توانید رشــد 
اقتصادی داشــته باشید ولی این به معنای این 
نیست که مستدام باشــد چون باز بحث نفت 
مطرح است و ما نیازمند یکسری تغییرات بالقوه 
دیگری در آن رویکرد هســتیم تا بتوانیم رشد 
اقتصادی مدام مثل دهه ۴۰ یا دهه 7۰ داشته 
باشید.وی در خصوص راهکاری که دولت باید 
پیاده کند اضافه کرد: بــه نظر من، دولت باید 
اقتصــاد را اولویت قرار دهــد، اقتصاد در ایران 
اولویت نیست و وقتی اقتصاد اولویت باشد دیگر 
تحریم نعمت نیســت. تحریم هــا باید از روی 
اقتصاد ایران برداشته شود، ارتباطات بین المللی 
باید مثل سابق شود و از آن طرف یک رویکرد 
اقتصاد رشد و توســعه جایگزین شود که با این وضعیت 
انحصار و ذی نفعــان بعید خواهد بود چون جنس جنگ 
ذی نفعان از یک جنس دیگری است. این اقتصاددان در 
پایان خاطرنشان کرد: به نظر من، اقتصاد ایران به دست 
ذی نفعانی افتاده که در آن فعالیت می کنند و حتی نقش 
دولت در اقتصاد ضعیف تر شده است و این رویه باید تغییر 
کند چنانچه پازل های اقتصادی طوری چیده شود که هم 

برای مردم هم سود آور باشد.

گفت وگو

سارامرادخانی
روزنامه نگار

برزوحقشناس
کارشناس بازار مالی

پیمانمولویعضوانجمناقتصاددانایراندرگفتوگوبا»تدبیرتازه«مطرحکرد

سناریوهای رشد نقدینگی درکشور

زهراترابی
روزنامه نگار


